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JRAMINTUL 
REȘEDINTELUI 
NICOLAE CEAUȘESCU

Jur să slujesc cu credință pa
sa, să acționez cu fermitate 
ntru apărarea independenței, 
veranității și integrității țării, 
ntru bunăstarea și fericirea în- 
:gului popor, pentru edifica- 
a socialismului și comunismu- 
i în Republica Socialistă 
«mânia!
fur să respect și să apăr Consti- 
ția și legile țării, să fac totul 
ntru aplicarea consecventă a 
incipiilor democrației socia- 
te, pentru afirmarea în viața 
cietătii a normelor eticii si 
hi tații socialiste!
Jur să promovez neabătut 
litica externă de prietenie și 
antă cu toate țările socialiste, 
colaborare cu toate națiunile 

mii, fără deosebire de orîn- 
ire socială, pe. baza deplinei 
alități în drepturi, de solidari- 
te cu forțele revoluționare, 
ogresiste de pretutindeni, de 
ce și prietenie între popoare! 
Jur că îmi voi face întotdeauna 
toria cu cinste și devotament 
ntru strălucirea si măreția 
țiunii noastre socialiste, a 
;publicii Socialiste România!»



NEUITATA SĂPTĂMÎNĂ
ÎN CARE

TOVARĂȘUL NICOLAE CEAUSESCU
A DEVENIT ÎNTÎIUL PREȘEDINTE AL ROMÂNIE]

retribuire
după muncă 
și după valoarea 
muncii

Pretutindeni se muncește. Nu există ori
zont în care munca să nu umple de rezo
nanțe inedite geografia materială și spiri
tuală a locurilor. Pentru că oamenii acestei 
țări, de cînd se știu ei pe pămînt. au fost 
oameni ai muncii. E ceea ce i-a ținut în pi
cioare. demni și imposibil de clintit în fața 
vicisitudinilor istoriei. Munca noastră, a 
tuturor, care se varsă în fondul principal 
de elemente necesare civilizației socialiste, 
e o muncă încărcată de spirit de răspundere. 
Făurim o țară, făurim o societate în care 
oamenii trebuie să trăiască liberi și fericiți, 
respectîndu-se unii pe alții și iubindu-se. Ne 
aflăm în anul treizeci de la descătușarea 
noastră și aparținem cu toții libertății, prin 
luptă și prin munca. Ținînd cont de aceste 
realități care au revoluționat destinul socie
tății noastre, recenta Plenară a Comitetului 
Central al Partidului Comunist Român a 
dezbătut o problemă fundamentală: a retri
buirii muncii. Intr-adevăr, muncim, cu toții 
ne aducem harul și priceperea și entuzias
mul și devotamentul ca să înălțăm edificiul 
unei civilizații pentru care generații întregi 
de eroi și-au dat viața. Muncim, dar cum 
muncim, cît muncim, cu cît randament, cu 
ce eficiență, într-un secol în care timpul e 
trăit mai profund ca oricînd, pînă în cele 
din urmă consecințe, convertind produsele 
muncii noastre în elemente de civilizație, 
într-adevăr. în momentul în care tovarășul 
Nicolae Ceaușescu afirma de la tribuna 
Plenarei că «Noua lege a retribuției tre
buie să oglindească schimbările revolu
ționare petrecute in țara noastră, să 
reflecte calitatea nouă a oamenilor 
muncii, aceea de proprietari și. in ace
lași timp, de producători ai tuturor bu
nurilor materiale», a defilat prin fața 
noastră întreaga istorie. Oamenii muncii din 
România nu mai sînt salariați, simpli sala- 
riați, cum ne-am obișnuit să le spunem chiar 
în articole de presă, uitind că între timp ter
menul s-a uzat, s-a golit de conținut, uitînd 
de nuanțele birocratice pe care le reflectă, 
și la propriu și la figurat. Oamenii muncii 
din România vor fi retribuiți după cantitatea 
și calitatea muncii depuse în sensul progre
sului și civilizației țării. S-a avut în vedere 
că noțiunea de salarizare oglindește de fapt 
vechile relații de producție, bazate pe 
exploatare, pe existența proprietății private 
asupra mijloacelor de producție. Or, tocmai 
în acest capitol al existenței noastre ca 
popor, ca națiune, ca stat, ca istorie, s-a 
produs o extraordinară mutație.

SOCIETATEA NOASTRĂ 
NU CREEAZĂ PRIVILEGIATI

Astăzi, oamenii trebuie judecați după 
aportul lor direct ia construcția socialistă. 
Nu după intenții, după declarații și după 
profesiuni de credință. Ci după fapte, după 
faptele lor de muncă! în condițiile în care 

nu există exploatați și exploatatori, ci 
oameni ai muncii egali în drepturi și în da
torii, era firesc să se schimbe, să dispară 
unele mentalități învechite, privind atitudi
nea față de muncă, față de proprietatea 
obștească, față de mijloacele de producție. 
Nimeni nu are dreptul să exploateze munca 
celuilalt! Prin urmare, nimeni nu-și poate 
permite. în orice loc de muncă s-ar afla, 
să refuze munca, să ocolească munca, să 
fugă de răspundere, lăsînd sarcinile de pro
ducție în seama celorlalți. Pentru că el devine 
culpabil în fața societății! Se consolidează 

astfel spiritul eticii și echității socialiste, 
care guvernează fiecare dintre hotărîrile și 
acțiunile noastre.

Desigur, s-a prevăzut dinainte că în acest 
caz s-ar putea ca diferențele dintre venitu
rile mari și mici să crească vertiginos. Dar 
legea privind retribuția după calitatea și 
cantitatea muncii stipulează că armonizarea 
echitabilă a raportului dintre veniturile 
mari și mici să se facă prin creșterea majoră 
a veniturilor mici, realizîndu-se o sporire 
corespunzătoare a veniturilor mari. Se ține 
astfel cont de cristalizarea unui echilibru 
atent în plan social, în așa fel încît toți oame
nii să se simtă egali și cinstit retribuiți după 
muncă și după valoarea muncii. Societatea 
noastră socialistă nu creează privilegiați!

«NIMIC NU ESTE VEȘNIC»

Ținînd cont de imperativele epocii în 
care trăim, de cerințele imediate ale vieții, 
ale activității generale de construire a unei 
societăți avansate, multilateral dezvoltate, 
legea prevede, de asemenea, retribuirea în 
raport cu eficiența imediată a unor ramuri 
de producție sau activități spirituale priori
tare la un moment dat. Nu se pot opera 
nivelări în acest sens. Și socialismul nu-și 
propune deocamdată așa ceva. Spun «deo
camdată», pentru că, așa cum a reieșit din 
dezbaterile Plenarei, poate veni timpul cînd 
o ramură sau un domeniu de activitate să 
primească brusc o importanță covîrșitoare 
față de celelalte pe «fluxul tehnologic» al 
construcției socialiste. Pentru că e firesc, 
nu-i așa, ca peste zece ani. de pildă, să se 
schimbe raporturile consacrate astăzi între 
anumite ramuri și domenii de activitate. La 
această idee, tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
vrînd parcă să sublinieze, încă o dată, ca
racterul dinamic, revoluționar al dezvoltării 
întregii societăți, a spus: «Nimic nu este 
veșnic!» Mi-aș permite să adaug un citat 
semnificativ pentru concepția tovarășului 
Nicolae Ceaușescu privind raportul dintre 
dinamica vieții și acțiunile noastre: «După 
cum știți, noi am pornit întotdeauna 
de la faptul că formele organizatorice 
nu sînt stabilite o dată pentru tot
deauna, că ele trebuie să corespundă 
sarcinilor și etapelor în care desfășurăm 
activitatea de organizare și conducere 
a partidului și statului».

A TRĂI ÎN VIITOR

Dar. evident, dincolo de noul sistem de 
retribuție, care stimulează interesul oame
nilor muncii și-i mobilizează la o participare 
creatoare, intensivă. în vederea prestării 
unei munci încărcate de coeficienți înalți de 
calitate, se află stimulentul moral. A trăi 
în România astăzi înseamnă a mu nd con- 
știenți că sîntem stăpînii tuturor mijloacelor 
de producție, că, mai ales, muncim pentru 
noi, pentru a făuri o viață mai bună, con
form visurilor și aspirațiilor noastre de zi 
cu zi. «Cu toții, de la secretarul general 
ai partidului, de la președintele Consi
liului de Stat și pînă la ultimul om al 
muncii, trebuie să înțelegem că făuri
rea bunăstării societății, a poporului, 
depinde de dezvoltarea forțelor de pro
ducție» — spunea tovarășul Nicolae 
Ceaușescu în cuvîntul rostit la Plenară.

Practic, noua lege privind retribuirea 
muncii reprezintă, prin spiritul și orien
tarea sa generală, o afirmare deplină, pe 
plan internațional, a principiilor eticii și 
echității socialiste. România devine astfel 
una din puținele țări din lume care adoptă 
o asemenea lege, care așază pe baze noi, 
principiale. întregul sistem de retribuție a 
muncii. Și. în acest sens, se poate spune că 
România trăiește deja în viitor.

Adrian DOHOTARU

neasemuita 
omenie comunista

Evenimente de seamă, evenimente unice 
prin importanța lor pentru istoria noastră 
contemporană, pentru viitorul socialist al 
patriei, s-au petrecut în acest sfîrșit de 
martie, început de primăvară. Am luat 
cunoștință cu toții de alegerea întîiului 
președinte al Republicii Socialiste Români.-i, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, consacrînd 
prin aceasta votul unanim al tuturor conști
ințelor țării. Alegerea a fost salutată cu o 
nețărmurită bucurie exprimînd sentimentul 
că trăim zile care vor rămîne adînc încrustate 
în memoria vremurilor. Această fericită 
alegere adoptată în unanimitate de Marea 
Adunare Națională traduce voința întregului 
popor, care știe că încredințînd conducerea 
destinelor sale celui mai de seamă fiu al său, 
tovarășul Nicolae Ceaușescu, omul care a 
știut întotdeauna să-l slujească și să-l repre
zinte, se slujește pe sine. Numeroasele 
telegrame sosite din toate colțurile țării, 
cuvintele adînc simțite de dragoste și respect 
adresate cu atîta căldură mult stimatului 
tovarăș Ceaușescu, exprimă emoționanta 
adeziune pentru înalta misiune cu care este 
investit. Pilda vie a întregii sale vieți, pusă în 
slujba idealurilor comuniste, simbol al dărui
rii fără egal, al contopirii propriului destin cu 
destinul neamului, stă la baza acestei opțiuni. 
Mă alătur din toată inima adeziunilor una
nime de dragoste și încredere nemărginită a 
cetățenilor României și văd în această ale
gere fericită strălucirea mai puternică a 
prezentului și viitorului țării. In decursul 
timpului, istoria poporului nostru a produs 
personalități care concentrează cele mai 
înalte virtuți ale neamului, personalități 
menite să dea strălucire unei epoci și să-i 
împlinească destinul de libertate, de suvera
nitate și de omenie. Personalități plămădite 
din elanurile tuturor, sinteză a gîndurilor 
tuturor, a faptelor și a voințelor tuturor; 
personalități reprezentative pentru ceea 
ce înseamnă poporul român în lume, persona
lități care văd mai departe, mai profund 
decît toți, personalități care trăiesc în 
trecutul, prezentul și viitorul țării. O aseme
nea personalitate este președintele republicii 
noastre, tovarășul Nicolae Ceaușescu. Con
ducătorul care muncește alături de fiecare 

dintre noi, dar mai mult decît fiecare dintr 
noi, omul care manifestă permanent 
vitalitate tinerească, iubește și promovea: 
tot ceea ce e tînăr și viguros în gîndire 
acțiune; conducătorul care pune alături c 
experiența celor vîrstnici căutările, neastîn 
părul, entuziasmul, îndrăzneala tinerilo 
Omul văzut de Nicolae Ceaușescu este 
ființă activă, dăruită trup și suflet poporule 
este omul care gîndește asupra propria 
sale existențe, care are puterea de a-și cori 
dezacordul atunci cînd un asemenea dez 
cord se ivește între el și societate,între el 
legile naturii. Omul văzut de Nicol; 
Ceaușescu este un luptător pentru frum< 
și perfecțiune, este un om care respectă 
este adînc respectat, este un om complc 
care nu-și refuza momente de meditație - 
cînd parcă o aripă eminesciană planează pesi 
înțelegerea blîndă a existenței. Un astfel c 
om cu o fizionomie inconfundabilă, desch 
către marile idei, către adînci sentiment 
umane, activ pînă la mistuire în act 
creației, este omul pe care președintele țăr 
îl vrea promovat, îl vrea implicat în mărea 
operă pe care o înfăptuiește neobosi 
Are în vedere în fiecare clipă rezervele in 
puizabile de inteligență și de conștiință căra 
nu le trebuie decît suportul real al unei m 
bune organizări ca să se afirme. Firesc 
epoca tovarășului Ceaușescu înseamnă 
neasemuită omenie, un respect pentru t< 
ceea ce înseamnă progres și bine în lum 
înseamnă imbold pentru slujirea devotată 
partidului, a poporului tău. Fața țării, fizii 
nomia ei se schimbă de la an la an, datori 
forței de previziune, prelungită în tim 
pînă la marginea mileniului. Satele și orașe 
noastre, ogoarele și pădurile noastre, liv 
zile și parcurile noastre capătă în aceas 
viziune solară dimensiunea omului societăi 
socialiste, arhitectura luminoasă a profilul 
ei spiritual și etic Desigur, acestui proc 
noi,bărbații și femeile care trăim și munci 
acum,trebuie să-i dăruim întreaga forță < 
muncă și creație de care sîntem capabili, și 
numele lui trebuie să ne scrutăm slăbiciuni 
pentru a ne forma pe măsura exigențele 
lumii pe care vrem să o înfăptuim. Acesi 
gînduri dublate de nobilele sentimente c 
progres material și spiritual au însoț 
evenimentul de adînci semnificații politice 
umane în miezul căruia încă ne aflăm.

Coman ȘOV

I n I



un tricolor 
peste o inimă

Ceea ce s-a petrecut săptămîna aceasta 
in România aparține — nu e o noutate, 
au spus-o toate ziarele! — istoriei. Mi se 
pare insă interesant să remarcăm și să 
ințelegem și de ce niște fapte politice se 
înscriu dintr-o dată (prin intensitatea 
consecințelor pe care le generează, în 
colectivitatea în care se petrec) in dome
niul muncii concrete, de ce o plenară a 
unui partid este o activitate toț atît de 
practică, de la indemîna ochiului și 
minții, cum ar fi ridicarea unei uzine, de 
ce sesiunea unui parlament, prin dina
mismul și radicalitatea deciziilor pe care 
le ia, seamănă atît de izbitor cu un cîmp 
de grîu în primăvară, cu o realitate 
adică, o realitate a muncii și a roadelor 
muncii.

Unul din secretele politicii României de 
azi, unul din acele puncte care dau dife
rența specifică a politicii acestui partid al 
nostru, este că politica nu e înțeleasă ca 
un scop în sine, ci ca un mijloc prin care 
omul să ajungă mai repede, cit mai repede 
— pe un drum încetinit de atîtea necazuri 
și handicapuri — la meritata lui fericire, 
care de prea multe ori i-a fost promisă 
pentru viitor, ca într-un joc de-a orizontul, 
de care, cu cit te apropii, cu atît se 
depărtează. Politica noastră nu e un joc 
de-a cuvintele, nu e o îndeletnicire de 
sine și pentru sine, politica noastră, așa 
cum o spunem deseori prin cei ce ne 
reprezintă, e o politică pusă în slujba. 
In slujba unui popor, în slujba unui ideal, în 
slujba omului, în slujba unor țeluri con
crete. Săptămîna aceasta, la care mă 
refer, una din săptămînile-cheie ale calen
darului politic românesc, a fost asimilată 
repede în datele ei esențiale de viața 
normală a țării, deși nu s-au petrecut 
lucruri care se petrec în fiecare zi. 
Națiunea a știut să resoarbă în ea, în 
sufletul ei pur și dominator, toate eveni
mentele, brevetîndu-le ca acte ale istoriei 
naționale și, totodată, dîndu-le — ca pe 
niște alimente morale și spirituale întări
toare — celor ce muncesc.

Și a fost o sărbătoare, a fost marea clipă 
în care Nicolae Ceaușescu devenea preșe
dintele României, întîiul ei președinte! 
în acea dimineață de primăvară, în 
Parlamentul României, președintele 
Ceaușescu, cărunt de grija permanentă a 
țării, cu ochii aprinși de o emoție, care 
nu-mi amintesc să-l mai fi cuprins din 
momentul în care, sărbătorit la 55 de ani, 
și-a evocat părinții, a primii ceea ce i se 
cuvenea încă din prima clipă a dîrzeniei 
sale în fața tuturor primejdiilor, încă din 
prima clipă a hotărîrii sale de a sluji 
toată viața poporul român, încă din prima 
clipă în care cîrma națională a vibrat sub 
mîinile sale sigure, nesperiate de gerul 
nici unei amenințări cu forța, a primit 
tricolorul, lată-l deci: președintele Româ
niei îmbrățișat de steagul patriei sale! 
lată-l deci încărunțit de muncă și de grijă, 
iradiind aceeași copleșitoare energie vi
tală! Un drapel peste o inimă! Ca s-o 
apere! Pentru că ea îl apără! Un bărbat 
aflat pe culmea cea mai de sus a autori
tății obștei sale! Parcă nemaisuportînd, 
în devoranta sa dragoste de patrie, ca 
steagul patriei să fluture departe de 
ființa lui, el lasă istoria să-l lege de acel 
steag, el se înconjoară de acel steag. Un 
tricolor peste o inimă!

Adrian PĂUNESCU



anchetă flacăra

litera-ax
a cuvîntului nostru cel mai drag 
românia,
îsi merită renașterea

5 *

o nouă ortografie?

în septembrie 1953 Consiliul de Miniștri 
a aprobat noile norme ortografice ale limbii 
române, elaborate de Academia Republicii 
Populare Române.

Noul așezămînt ortografica fost discutat 
și propus de Secția de științe filologice a 
Academiei.

Președinte al Secției era atunci maestrul 
Mihail Sadoveanu. Cuvîntul său a atîrnat 
greu in cumpănă, cînd a fost luat în discuție 
punctul principal al noului sistem ortografic: 
scrierea sunetului î, specific limbii române, 
cu î din i sau cu i din a: romîn sau român ?

Maestrul Sadoveanu a impus scrierea cu i. 
Dacă memoria nu mă înșală, am fost singu
rul. din Secție, care am susținut scrierea cu a.

Am dat ca motiv argumentele următoare: 
O ortografie nu poate fi exclusiv fonetică. 

Că există un singur sunet î. e adevărat. Dar 
aceasta nu ne obligă să-l redăm în scris 
întotdeauna prin i.

Pentru că o ortografie trebuie să țină 
seamă și de criteriul tradițional (vezi, în 
această privință, ortografia a două mari 
limbi de civilizație: franceza și engleza!).

Notarea cu i prezintă marele dezavantaj 
că în scrierea cu litere majuscule, accentul 
nefiind notat, cuvinte ca pâine. România 
etc. sînt scrise și pronunțate piine, Romi- 
nia etc.

Argumentarea mea nu a avut însă darul 
să convingă pe colegii mei din Secție, care, 
în frunte cu maestrul Sadoveanu, au impus 
scrierea cu i.

Cred că a venit timpul să ne întoarcem la 
scrierea cu î din a, în toate cazurile, cu 
excepția scrierii cu î în cazurile prevăzute 
de. ortografia anterioară anului 1953.

în rest, ortografia actuală reprezintă un 
progres față de vechiul așezămînt și în 
primul rind rezolvă problema scrierii cu 
apostrof sau cu trăsură de unire, cauză a 
numeroase erori.

academician AL ROShk kt

controversa â si î

De la introducerea alfabetului latin în 
ortografia noastră, scrierea cu i și â a fost 
controversată.

în reforma ortografică din 1904, elaborată 
în cadrul Academiei Române de către Titu 
Maiorescu și loan Bianu, s-a adoptat o for
mulă de compromis: s-a scris î la începutul 
cuvintelor, la sfîrșitul lor și în interior nu
mai în cuvintele compuse, ca de exemplu: 
reîncepe, fiind un compus al lui «începe», 
ho țări re, fiind un derivat al lui hotărî, 
în interiorul restului cuvintelor scriindu-se 
â: român, câmp, când, fân etc. Această 
regulă a fost menținută întocmai și în refor
ma ortografică din 1932, elaborată, tot în 
cadrul Academiei Române, deSextil Pușcariu 
și Theodor A. Naum.

Argumentul lui Titu Maiorescu, autorul 
principal al reformei din 1904, pentru scrie
rea în interiorul cuvintelor cu â a fost 
etimologia cuvintelor român, România, 
românesc, legată indisolubil, în mintea 
românilor, scria el, «cu numele de Roma 
și roman»,ca și a multora din cuvintele 
moștenite din latină: când, din «quando», 
câmp, din «campus», cânt din «canto», 
plâng din «plango», frâng din «frango», 
etc.

Partizanii semnului unic 1, adoptat în 

reforma din 1953, au argumentat că este mai 
simplu și mai practic o singură literă, în loc 
de două, pentru același sunet și că așa au 
scris mari lingviști ca Ovid Densusianu și 
Al. Philippide sau mari scriitori ca I.L. Cara- 
giale și M. Sadoveanu, chiar după reforma lui 
Maiorescu.

Practica scrisului, timp de trei decenii — 
criteriu important în impunerea unei scrieri 
— a dovedit însă că folosirea unui singur 
semn î continuă să ridice obiecțiuni.

Primul care a protestat, chiar în 1953, la 
apariția noilor reguli ortografice, a fost 
regretatul Dr. Petru Groza care, într-o 
scrisoare trimisă Institutului de lingvistică 
din București, a declarat că el nu poate 
concepe să scrie romîn, piine, cline, mîine 
etc. cu i (din i).

A doua obiecție au ridicat-o străinii, care 
nu înțelegeau nid chiar numele țării noas
tre scris cu î (din i).

O altă obiecție o ridică practica scrisului, 
prin confundarea lui i cu î, mai ales cînd 
literele sînt mici, de exemplu fîlfîi, mînie, 
mîine etc.

Scrierea cu un singur î (din i) a fost deja 
practic încălcată la numele proprii, unde se 
scrie curent: Pârvan, Cândea, Brâncuși. 
Pârvu, Câmpeanu, Vârgolici ș.a.

O comisie instituită în 1965 de Prezidiul 
Academiei a adoptat scrierea cu â, pentru 
România, român și derivatele lor. Scrie
rea cu â, în interiorul cuvintelor, care co
respunde și unor rațiuni etimologice, se 
bucură de popularitate. Scrisul nostru viitor 
va decide, cred, revenirea la cele două 
semne: î și â, așa cum s-au impus prin tra
diția creată de regulile ortografice din 
1904 și 1932.

profesor universitar 
Dimitrie MACREA, membru 

corespondent al Academiei R.S.R.

î și â

Atîta timp cît româna s-a scris cu litere 
chirilice, n-a existat nici o problemă privi
toare laî: fiind o vocală la fel cu toate celelalte 
a fost scrisă cu un singur semn, care întîmplă- 
tor semăna cu actuala noastră literă i. Proble
me au apărut odată cu trecerea la alfabetul 
latin, din cauza tendinței de a se scrie cuvin
tele nu așa cum le pronunțăm noi, ci cum 
le scriau romanii. Avînd în vedere că, în 
cuvintele de origine latină, toate vocalele, 
puse în anumite condiții, s-au prefăcut în î, 
s-a scris un timp cu cinci feluri de î, anume: 
â (mână) € (vânt) î (rîu), 6 (fântână), u 
(adune). Mai rămînea totuși problema cu
vintelor de altă origine decît latină care 
aveau un î, fără să mai punem la socoteală 
că nu totdeauna etimologiile pe care se baza 
scrierea erau corecte.

Este clar că acest sistem prezenta dificul
tăți enorme, în special pentru copii, care 
ar fi trebuit să învețe latinește înainte de 
a ști cum se scrie românește. Treptat, 
scrierea etimologică a fost părăsită și s-a 
generalizat principiul fonologie: fiecare su
net să fie reprezentat printr-un semn, fiecare 
literă să corespundă unui sunet. Zic că «s-a 
generalizat», dar trebuie să adaug imediat 
că s-au mai făcut totuși unele concesii 
sistemului etimologic.

Mai curios este faptul că, reținîndu-se 
două feluri de î, adică î și â, și calculîndu-se 
astfel corespondența între sunete și litere, 
distribuția n-a fost totuși bazată pe etimolo
gie, de vreme ce se scria înger, față de la
tinescul angelus, și rîu care corespunde 
latinescului rivus; s-a stabilit o regulă cu 

totul nelogică: la începutul și la sfîrșitul 
cuvintelor se scria cu î. iar la mijlocul lor. 
cu â. De ce așa, nu știa nimeni să spună. Și 
nici chiar această regulă nu era fără excepții, 
căci trebuia scris urît, deși vocala în discuție 
se găsea aici în interiorul cuvîntului.

Reforma din 1953 a introdus ordine și cla
ritate: vocala î se scrie într-un singur fel, 
anume în i. Nimeni nu poate să spună că nu 
se înțelege principiul sau că e greu de me
morat.

Ceea ce este important nu este ca semnul 
ales să fie î, ci să fie unul singur. Astfel. în 
principiu, s-ar fi putut reține și semnul â, 
cu condiția să fie folosit peste tot. împotriva 
acestei soluții pledează totuși faptul că voca
la a mai primește un semn suplimentar pen
tru a marca pe ă și nu e recomandabil să o 
încărcăm prea mult. Să ținem seamă că în 
scrierea de mînă nu se face totdeauna dis
tincția clară între ă și â.

Unii au impresia că î este străin și că â ar 
sublinia latinitatea limbii române. în realitate, 
ambele semne sînt nelatine, pentru că roma
nii nu aveau sunetul î (după cum nu-l 
aveau nici pe ă) și lucrul nu trebuie să ne 
mire, pentru că nici o limbă n-a păstrat 
intact inventarul latin, după cum în general 
nu se cunoaște nici un idiom, indiferent de 
originea lui, care să nu se schimbe cu timpul.

Se crede că dacă am scrie pâine și câine 
(nu știu de ce, dar numai aceste două exem
ple sînt aduse totdeauna) s-ar vedea mai 
clar că sînt de origine latină. Dar dacă scriem 
râu, Originea latină e mascată. în orice caz. 
motivul principal pentru care scriem nu 
este să arătăm proveniența limbii, ci să ne 
înțelegem între noi, și mi se pare că orto
grafia actuală răspunde perfect acestui scop.

academician Al. GRAUR

să respectăm 
spiritul limbii

Un frumos cîntec ostășesc spune că și 
graiul neamului este o avuție asupra căreia 
trebuie să veghem cu strășnicie, pentru a 
nu deveni, noi, sau urmașii noștri, alții 
decît cei ce sîntem în realitate. De la cultura 
slavonă propagată cu ajutorul bisericii ne-au 
rămas, într-o adîncă încăpere a tezaurului 
nostru lingvistic, o puzderie de cuvinte aro
mate, pline de culori neobișnuite și de 
poezie, cuvinte ce devin din ce în ce mai 
misterioase, pe măsură ce se cufundă tot mai 
mult în cețuri, devenind neînțelese. A mai 
existat un Arune Pumnul, cel iubit atît de 
marele Eminescu, și lîngă el atîția alți latini- 
zanți de diferite nuanțe, apoi nobilii bonju
riști, atît de eroici în idealurile lor național- 
politice, dar importînd, unii dintre ei. din 
Paris, unde îți făceau, obligator, studiile, un 
langaj hibrid, care astăzi ne face să zîmbim, 
amintindu-ne de Franțuzitele lui Facca și 
chiar de strania coană Chirița, care va fi fost 
cîndva o realitate, de vreme ce s-a povestit 
despre ea. Ezotericul Heliade propunea un 
limbaj macaronic, interesant ți inexact ca 
și celelalte fantezii lingvistice. Era o epocă 
de limpezire și nu se poate spune că toate 
aceste nobile erezii nu au avut și un rol 
pozitiv, acela de a ne dovedi că limba noas
tră este altceva decît soluțiile propuse de 
sublimii și bine intenționați! dascăli. Și-n 
zilele noastre, unii specialiști, numărînd cu
vintele unul cîte unul, ajungeau la convin
gerea că limba română este un fel de dialect 
compozit, uitînd, deși ar fi trebuit să nu 
uite, că există o valoare a cuvîntului pe care 

o dă circulația lui mai mică sau mai m: 
Nu poate fi egal cuvîntul «pîine» cu cuvîr 
«blagoveștenie», de exemplu.

Dar cel care scrie aceste rinduri nu e 
un specialist în materie, nu vrea să dea sfat 
și nici să emită teorii proprii. Crede i 
că pe marginea anumitor normalizări tec 
tice actuale se pot face obiecțiuni întei 
iate, dacă ținem seama de limba vorbit 
de o anumită structură psihică a popori 
nostru.

Nu demult, teoreticieni avizați au ge 
i alizat folosirea lui î (î din i), păstrîndu-l 
(ă din a) doar în cuvinte care rezumau i 
cutul, prezentul ți viitorul acestei țări, 
motiva pe atunci că e mai uțor de înv 
copiii ți că trebuie să luptăm pentru o gr 
cît mai simplă. Dar, dacă scoaterea apoși 
fului pare mai comodă, ostracizarea h 
este cel puțin nejustificată. Orice copil 
tea ține minte că ia începutul cuvîntului 
buie să scrie cu î, iar în celelalte cazuri c 
(Evident, renunțăm b nuanțe, pentru a : 
linia esențialul). Atunci, la ce a folosit 
minarea parțială a lui il Cel mult a 
schimbe configurația limbii române, s 
facă să semene mai puțin cu limba lat 
cu care nu mai e nici o îndoială că ne îi 
dim ca un tată cu fiii săi? De ce der 
atît de mult folosirea lui U, în cuvîntul 
ți în rubedeniile acestuia destul de nu 
roase? Că b noi u s-a transformat în î în 
mai multe cazuri? Foarte bine! Nu ne 
potrivim. Folosirea lui sunt era, dacă vi 
o eroare împămîntenită, acceptată, o en 
frumoasă și necesară. De ce a fost nevoi 
o scoatem? Priviți cît de frumoase sînt 
tele scrise cu â ți cu sunt, cît de adev 
arată cuvîntul vânt (față de vînt) sau < 
(față de cînd). O limbă evoluează ți ti 
într-alta ți cu ajutorul erorilor neces 
Exemplu, toate limbile romanice sau ni 
manice. Cîndva, un lingvist al cărui ni 
l-am uitat, propunea să introducem în s< 
rea noastră ți un fel de i moale! Pe m 
că el există în vorbire! Ciudată prete 
care ne-ar putea face să credem că a 
unde e multă învățătură e ți multă rătăi 
Păi atunci, de ce să nu înlocuim scriere 
astăzi cu semnele fonetice pe care învă 
le folosesc între ei, pentru a-ți comu 
chiar ți cele mai mici nuanțe, cea mai uș 
palatalizare, orice spirit diafan, cea mai i 
intenție de a pronunța nazal, dental, 
mai știu eu cum. Nu cred că limba s< 
are nevoie de astfel de specialități. Noi v 
să ne recunoaștem în cuvintele pe car 
scriem ființa adevărată, cu elanurile ți c 
cu greșelile ei. Preferăm să respectăm s 
tul limbii, în locul unor regulamente d 
borator, care pot fi perfect logice, da 
același timp inexacte, lată, nu mai știu 
ediție a îndreptarului ortografic ne în 
să scriem: pirău, iar nu pîrîu. Dar noi sin 
că pîrîul e un copil mai mititel ai rî 
și-i vom lăsa pe alții să pronunțe cu ă, s 
așa cum nu e bine, in același loc ni se r 
mandă să purtăm mânuți în loc de mi 
dar noi, cînd e ger, bineînțeles, le vom p 
tot pe cele din urmă, fiindcă avem i 
iar nu mâni sau mâini. (Nu sîntem străii 
tot felul de argumentări în acest dom< 
preferăm însă ca în aceste pagini să ne fa 
apărătorii limbii vorbite, iar nu a cele 
chipuite). Toată lumea zice minăstire, 
peste tot sîntem corectați ți nevoiți să sc 
mănăstire, ca să respectăm o lege care 
tuează degradarea lui o în î. (Aș zice: cu 
mai rău pentru acea lege, dacă oamen 
nu-i simt nevoia). N-am auzit pe nil 
spunînd subsuoară ci subțioară, deși subs 
ră apare ți în vechi texte (ca ți cealalt 
riantă dealtfel). Mi . se pare mai elegan 
mai subțire varianta vorbită. Și exem



genul acesta sînt destule, dar noi ne vom 
ri aici.
\r mai fi problema considerării limbii fran- 
:e drept un rezervor obligatoriu din care 
ipărat trebuie să se înfrupte limba noas- 
modernă. Poate că nu e chiar atît de bine, 
ce să luăm cuvinte cum ar fi cibernetică 
coregraf din franceză, cînd le putem lua 

ect, direct de la sursă. Mai ales că, în 
ul lui coreograf, cuvîntul a circulat multă 
me în ferma apropiată de limba de origi- 
Credem că nu e indicat să folosim pentru 
ie îmbogăți limba surse intermediare, 
îuînd de la acestea, fără discernămînt, 
laturările sau transformările aceiei limbi, 

decît a noastră.
Iu e rău să reținem, în loc de concluzie, 
iacă știm sigur că poporul nostru se va 
ni întotdeauna român, nu ne este indi- 
:nt nid faptul că acest cuvînt trebuie 
s cu â nicidecum cu alt semn care ne-ar 
: să nu mai semănăm cu noi înșine.

Eugen BARBU 
membru corespondent al 

Academiei R.S.R.

filtru că există 
estetică 
grafiei

'oi începe cu un exemplu, cred, semnifi- 
v, din proza lui Negruzzi: este vorba de 
im am învățat românește», în care auto- 
mărturisește cîte greutăți a întîmpinat 
coala grecească pentru a reuși să facă 
sebirea între cele 3 categorii de «i»; 
■e 3 omonime, între 3 cuvinte care se 
sc identic (în speță: «vie» — podgorie; 
î» — femeie vie; «să vie» — verbul), 

în care trebuiau folosite 3 categorii 
rite de «i»-uri — trei semne distincte, 
tru același sunet!...
xemplul reprezintă o stare istorică a 
i realități lingvistice, și am făcut această 
irsiune literar-lingvistică din mai multe 
:ive, cel mai însemnat fiind acela că a 
tat și există o tendință a lingviștilor 
e simplificarea limbii (și nu numai a 
>ii noastre). Dar, cred, că pe această 
! s-au produs unele exagerări. Cu atît 
mult cu cît în limba română, mai cu 

nă, problema simplificării cu orice preț 
se pune cu multa acuitate, știut fiind 
ul că este o limbă «fonetică», în general 
ntul pronunțîndu-se așa cum se și scrie 
excepțiile firești: se scrie «este», dar 
românul pronunță ieste; în cuvîntul 

îmare» litera «h» nu se pronunță etc. — 
nu întotdeauna semnul codat, litera 

ică, acoperă perfect realitatea toneti-
La urma urmei — dacă tot e vorba să 

alificăm —.de ce nu am înlocui formulele 
ipul «che» (chemare) sau «chi» (chimion) 
emnul X, adică «Ke» și «Ki» — așa cum 
lingviștii atunci cînd folosesc, cum se 
ie științific, «transcrierea fonetică» ?!... 
n alt exemplu: Noua ortografie a aban- 
it apostroful, propunînd folosirea în 
e cazurile a trăsurii de unire, a «crati- 
». Aparent este o simplificare, dar cîte 
izuri am avut cu editurile și redacțiile 
ici cînd susțineam păstrarea apostrofului 
izuri accidentale, pentru a marca absența 

litere dintr-un cuvînt (de exemplu: 
duc pîn’ la...» sau «dom’le»).

•orile sînt încă destul de multe, cred 
că e absolut firesc să scrii «pâine» și 

ne» (pentru că știi că în spatele acestor 
nte se află latinești ie «panem» și «ca- 
»), ia fel cît de firesc e să scrii «a hotărî», 
vorba de un verb de conjugarea a IV-a 

ire nu poate să se termine decît cu o 
ilă din «i», în speță cu «î».
i sînt un tradiționalist, nu știu dacă 
re colegii mei m-ați ales pe mine în cel 
fericit caz, mărturisesc însă aici și pu- 
că nu am respectat în întregime dispo- 
e îndreptarului ortografic, deși în ma- 
atea cazurilor ele nu mi s-au părut lip- 
de logică. Dar am ignorat acele dispozi- 
are îmi reduceau, îmi îngrădeau posibi- 
ile scrisului, «estetica» lui grafică — 
:ru că există o estetică a grafiei! — le-am 
rat cu bună-știință, ba chiar aș zice că 
n încălcat cu plăcere.
întreagă intelectualitate română a gîn- 

*i a creat conform unei anumite orto- 
i — s-a născut astfel o tradiție ce nu 
e fi ignorată. Eu pot folosi formula 
t», dar nu mă poate împiedica nimeni 
dosesc și «sunt» (cînd e vorba de lim

bajul unui simplu legat de glie); la fel, am 
dreptul să folosesc formula «filosof» (și 
nu «filozof», uitîndu-se pesemne că sofia e 
una, iar zoofismul altceva) ș.a.m.d.

Aceste egalizări impuse s-au făcut cam la 
repezeală, ca și în cazul lui «â» și «î». în 
ceea ce mă privește, «â» este pentru mine 
ca un scut, ca o platoșă; «î» este cam firav... 
e ca un i cu cușmă, iar uneori cușma asta îl 
cam tuflește!... (repet, vorbesc ca un scri
itor, argumentele științifice sper că le-au 
căutat alții mai autorizați decît mine). Este 
totuși ridicol să întilnești — mai ales acum, 
cînd s-a lansat o modă stranie, aceea oe a 
nu se pune semnul diacritic la literele ver
zale — titluri, sau firme de genul «PUNE» 
sau «CIINE RAU»! Dacă tot e vorba să nu 
punem respectivele semne, apoi prefer să 
văd scris «PAINE» !...

Cine își iubește țara și limba, trebuie să 
învețe această limbă așa cum învață să-și 
apere țara. Să mai învățăm deci și etimolo
gie, și istoria limbii române, pentru că nu 
strică să știm de unde am plecat, prin ce 
transformări am ajuns la actuala limbă mo
dernă. Pentru efortul, minim în fond, pe 
care trebuie să-l facem pentru a păstra 
curată litera cuvîntuiui, noi încercăm acum 
să reparăm niște exagerări — exagerări 
însă la care am contribuit poate cu toții, 
fie și numai pentru faptul că nu am protestat 
la vremea respectivă. Aceste reparări — de 
ce-am ascunde-o? — ar putea naște o nouă 
confuzie: confuzie care în nici un caz însă 
nu va fi la fel de mare ca aceea produsă de 
reforma din 1953.

In încheiere, vă voi reproduce cîteva ver
suri dintr-un poet pe care-l cunosc foarte 
bine, versuri ce mi se par semnificative în 
sensul discuțiilor găzduite de revista «Fla
căra»: _

«îți sărut de departe, în noapte, 
fruntea de munți 
Românie 
cu â din a.

Te simt în sînge și’n vine 
te port ne’ntrerupt 
Românie 
cu â din a.

Așa cum ai fost vei rămâne; 
norul nu schimbă cerul 
și nu te schimbă pe tine 
Românie 
un â din i.»

Romulus VULPESCU

realitatea 
lingvistică

Cercetarea științifică atestă și încearcă 
să descrie și să explice tendința limbii ro
mâne spre economie și simplificarea mij
loacelor de expresie lingvistică, la toate 
nivelurile cunoscute fonetic-fonologic. mor
fologic, sintactic și chiar la nivelul stilistic 
(acesta din urmă nefiind însă un domeniu 
exclusiv lingvistic). Există numeroase situații 
în care limba oferă vorbitorilor ei posibili
tăți complexe și variate de alegere, de selec
tare în sfera de unități și relații existente vir
tual în structura formal-lingvistică. Gestul se
lectării are la bază, conștient sau nu, intenția 
unei maxime concizii, a unei maxime sim
plități și clarități a elementului «formal», 
de expresie, capabil să transmită cu maximă 
rapiditate și eficacitate «un conținut» ne
cesar actului de comunicare. Raportul de 
frecvență și de grad de funcționalitate între 
două elemente lingvistice — reprezentînd 
variante de expresie ale aceluiași «conținut» 
— este acela care confirmă necesitatea obli
gatorie sau exclusivă a unuia dintre ele și 
care impune păstrarea acestuia în sistemul 
potențial al limbii. Păstrarea unuia și elimi
narea celuilalt se face aproape de la sine, 
dacă prin aceasta înțelegem procesul firesc 
de evoluție a limbii, proces intern, cu legi 
proprii de funcționare. Fixarea de către 
specialiști a unui sistem sau a unei structuri 
lingvistice echivalează cu recunoașterea știin
țifică a unei situații de fapt care se cere 
definită și descrisă conform unor criterii 
metodologice, unor puncte de vedere și de 
interpretare cît mai adecvate situației res
pective. Normarea lingvistică are acelașî 
punct de plecare și aceeași justificare știin
țifică: realitatea lingvistică. Nu se pot 
impune «legi» limbii, dacă aceasta nu le 
acceptă, dacă ele nu-i satisfac existența 
și funcționarea firească. în momentul în 

care «legea» contrazice realitatea, cea din
ții devine cel puțin discutabilă.

Sistemul grafic al limbii române are la bază 
realitatea fonetică. Posedăm o «scriere fo
netică»; scriem, în general, «cum se pro
nunță» (spre deosebire de situația din fran
ceză sau engleză, de exemplu). Dar, în mo
mentul în care facem distincția între rea
litatea fonetică și sistemul fonologie — 
sistem, rezultat al organizării și al sistema
tizării tuturor claselor fonetice, a tuturor 
claselor de sunete existente și posibile în 
limbă — se impune precizarea că semnele 
grafice folosite în limba română reprezintă 
și notează nu sunete (practic infinite), ci 
foneme—adică unități structurale invarian
te, rezultate din reducerea funcțională a 
sunetelor. în legătură cu sistemul foneme
lor — vocale, de pildă — fiecare literă 
(numită în lingvistică «grafem») a alfabetului 
notează un singur fonem vocalic. O singură 
excepție: â și i — grafeme diferite 
pentru aceeași realitate fonetică și fo
nologiei. Mai mult decît atît, pe baza 
aceleiași realități fonetice se folosesc 
aceleași semne, chiar pentru sunete care 
sînt funcțional diferite: e,i,o și u notează 
în același timp sunete în cuvinte de tipul 
fete, bine, nor, duc — unde vocalele 
respective au funcție silabică, dar și în 
cuvinte de tipul: beată, fiartă, doare, 
ecou — unde sunetele respective sînt 
semivocale, fără funcție silabică. De ase
menea, semnul i notează în plus și sunetul 
i din cuvinte de tipul pomi, unde i nu 
reprezintă o vocală aparte, ci este doar 
un timbru vocalic al consoanei finale.

în sistemul de grafeme pentru consoanele 
limbii române există următoarea situație: 
1. în primul rînd, trebuie remarcat că, în 
general, un semn grafic corespunde unui 
fonem. 2. Semnul x notează două perechi 
de foneme diferite: c-|-s (excursie) și 
g+z (examen). 3. Sunetele c și g notează 
fiecare cîte două foneme: k din casă și 
c din cer, respectiv g din gară și g din ger. 
4. Pentru același fonem k se folosesc două 
semne grafice diferite: c din casă (sau ch 
din chem) și k din kilogram. Acesta din 
urmă însă este întîlnit într-un foarte mic 
număr de cuvinte, în majoritate termeni 
tehnici, și toate împrumuturile relativ re
cente.

Din cele arătate pînă aici se poate consi
dera că există și la nivelul sistemului 
grafic al limbii române o situație de 
economie și simplificare, configurația 
acestui sistem fiind perfect justificată 
de relațiile sale cu sistemul fonetic- 
fonologic al limbii. Singurul caz pentru 
care nu se poate găsi nici un fel de justifi
care în acest plan este notația din două 
semne diferite â și î a uneia și aceleiași reali
tăți fonetice și fonologice. Argumentele 
celor care pledează pentru eliminarea no
tației cu î ni se par convingătoare.

Costin BRATU 
cercetător. Centrul de cercetări 
fonetice si dialectale. București

șansele 
limbii române

Situația actuală este destul de bizară: nu 
știu în ce altă parte a lumii mai există un 
semn grafic (â) folosit numai într-un singur 
cuvînt (român și derivatele sale). Ori îl 
scoatem complet pe â, ori îl introducem și 
în alte cuvinte. în care? — iată chestiunea 
greu de rezolvat, căci sunetul notat prin i 
sau â provine nu numai din vocalele i și a. 
ci și din altele, foarte des din e. Să-I introdu
cem în scrierea românească și pe e? Sau pe o? 
Dacă vom accepta să ne abatem de la prin
cipiul de bază al ortografiei noastre (cîte 
un semn pentru fiecare sunet în parte), nu 
avem nici un motiv principial, teoretic justi
ficabil, de a nu merge mai departe cu revizui
rea ortografiei românești, cerînd și pentru 
ă alte semne, și pentru ț, și pentru ș ș.a.m.d.

Ce motive ar fi ca să ne complicăm prin 
introducerea lui â? Sînt motive oarecum 
sentimentale: ca să se vadă mai bine că 
sîntem descendenți ai romanilor, că limba 
noastră se trage din cea a lui Horațiu și 
Vergiliu. Dar aceste lucruri pe de o parte 
nu le contestă și nu le poate contesta nimeni, 
iar pe de alta, sînt la fel de bine știute și 
cu â și fără el.

Și totuși un motiv, altul, ar exista. Nu 
numai pentru reintroducerea lui â, ci even
tual și pentru alte modificări în sens etimolo- 

gizant ale ortografiei noastre (sic): limba 
română, prin importul masiv de neologisme 
din principalele limbi de cultură, în aspectul 
ei scris și mai ales în limitele anumitor stiluri 
(științific. în primul rind) a devenit o limbă 
relativ ușor de înțeles la citit de către persoa
ne care nu știu românește, dar care au o 
cultură serioasă. Acestora le vine ușor să 
înțeleagă semnificația cuvintelor tehnice — 
mai toate neologisme romanice — iar din 
cuvintele românești vor putea înțelege des
tul de multe datorită asemănării unora 
dintre ele cu corespondentele lor romanice 
sau latinești. Pentru un asemenea cititor, 
desigur, va fi mai ușor de înțeles un text 
care va avea când în loc de cînd, cânt și 
nu cint, mână etc. Dar e oare un lucru 
cu căpătîi făcut să modificăm ortografia 
limbii române nu de dragul celor ce o vor
besc și o scriu, ci al celor ce o dată la cîțiva 
ani, sau poate chiar mai des, pun mina pe 
o publicație românească? S-ar părea că nu. 
Și totuși! Șansele limbii române de a deveni 
o limbă internațională sui-generis, ușor 
de înțeles la citit sînt destul de mari

asistent universitar Ion COJA 
Facultatea de limba și 

literatura română. București

nu o literă
e în cauză
ci o articulație
a istoriei

Nu este vorba de un capriciu, nu este 
vorba de o literă. E vorba de un principiu 
și anume: poate fi limba națională văduvită 
de unul din semnele ei distinctive, care o 
particularizează în concertul limbilor lumii 
și chiar între limbile latine? Noi credem că 
nu. Noi credem că renunțarea la â a fost 
o eroare, adică mai mult decît o greșeală. 
A fost o eroare pentru că s-a manifestat 
nu doar în domeniul lingvisticii, ci și în 
domeniul mult mai larg al formării spiritu
lui și al păstrării specificului național.

Cînd s-a renunțat la â nu s-a renunțat 
la o literă, ci la p articulație a istoriei. în â 
noi, românii, revedem — orice argumente 
așa-zis științifice ni s-ar aduce împotrivă — 
litera din mijlocul cuvîntuiui care ne nu
mește ca națiune. Vă rog observați cuvîntul 
România. Are exact în mijloc această literă 
de o profundă rezonanță patriotică și mo
rală pentru noi. Este cuibul din care pleacă 
vulturii celorlalte litere!

Desigur că unii lingviști vor putea găsi 
oricînd justificarea actului prin care â a fost 
eliminat din viața limbii scrise. Dar nimic 
nu le îngăduie să păstreze în continuare 
această eroare la nivelul de răspundere la 
care se întîmplă lucrurile azi, cînd noile 
generații sînt pe punctul de a nici nu afla 
măcar despre existența acestei litere.

îmi pare rău că nu am găsit destui oameni 
dintre martorii evenimentului dispuși să 
povestească mai pe larg felul, nu tocmai 
democratic, în care s-a impus renunțarea 
la â. Rațiunea de simplificare a limbii nu 
poate fi invocată cu seriozitate, pentru că 
în acest ritm ai simplificărilor s-ar putea 
renunța, de pildă, la numărătoarea de la 
cinci încolo, pentru ca să nu se complice 
mintea oamenilor prea mult. Ce altă rațiune 
ar putea determina continuarea acestei stări 
de lucruri, pe care, după cum o dovedesc 
paginile noastre, majoritatea specialiștilor 
o consideră nelalocul ei?

Cînd în urmă cu cîțiva ani deschideam o 
discuție în această privință în revista «Ma
gazin», m-am trezit cu un potop de scrisori 
de aprobare de la vechi ți noi iubitori ai 
limbii române de pe tot cuprinsul țării, care 
s-au înghesuit, pur și simplu, să sprijine 
acea inițiativă rămasă pînă astăzi, din păcate, 
singulară, l-am lăsat, de data aceasta, pe 
distinșii oaspeți ai paginilor noastre, să vor
bească domniile-for despre nevoia de â. E 
timpul însă, după opinia mea, ca Academia 
Română să redea vorbitorilor și scriitorilor 
de limbă română acest semn miraculos, unul 
din semnele specificității lor. E timpul ca 
nu numai cuvîntul-amiral al acestei limbi. 
România, să se scrie cu â, ci toate acele 
cuvinte pe a căror descendență e înscris 
acest surîs amar al unei litere ce determină 
un specific și dă tensiune unei probleme ce 
ar putea rămîne doar științifică. Litera-ax 
a cuvîntuiui nostru cel mai drag. România, 
își merită renașterea.

Adrian PĂUNESCU
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reportaj flacăra

Moto: «Veți recunoaște desigur/ că burta rotundă a unei 
femei însărcinate plimbîndu-se prin Cișmigiu/ seamănă leit 
cu învoalta coadă a păunului».

MIRON RADU PARASCHIVESCU

se naște un om___ ___________ * _______________________

N-am fost «trimis special» în tranșeele 
din Vietnam, nici în împrejurimile orașului 
Pnom-Penh — acolo unde doare vecinătatea 
templelor de la Anghor; n-am fost «trimis 
special» pe fronturile din Orientul Apro
piat — printre colinele platoului Golan și 
nici în Guineea-Bissau, în Angola sau în 
Mozambic, acolo deci unde conflictele u- 
mane cunosc incandescența. N-am transmis 
reportaje de senzație de la prima lansare a 
unui echipai în direcția Lunii, de pe cosmo- 
drOmul de la Cap Canaveral, n-am privit 
prin lentile de cobalt ultima experiență 
nucleară de pe atolul Mururoua și nici 
măcar n-am participat la conferințele de pre
să ale doctorului Christiaan Barnard ținute 
în holul mare al spitalului transplantelor 
de la Capetown. Dar am asistat la nașterea 
unui om. Unde? Aici, în plin București, 
într-o zi albă de primăvară, pregătită pentru 
dulci gestații și reverii. Exact la ora cînd 
rapidul Transilvania împinge în urmă pe
ronul Gării de Nord și cînd crainica de 
radio Elvira Ivașcu anunță cele șase semnale 
care cronometrează ora exactă, după meri
dianul de la Greenwich. Pentru mine, expe
riența aceasta limită atinge parametrii de 
senzațional al oricărui reportaj de pe glob.

— Nu ințeleg de ce insistați — îmi spune 
profesorul Sîrbu, directorul Maternității 
Giulești. Nașterea nu-i un eveniment liric. 
Nu e frumos, nu e, ca să zic așa, estetic. E, 
dimpotrivă, de cele mai multe ori urît, 
dezagreabil. E o mare sfîșiere. Și pentru un 
om neobișnuit cu sala de operații sau cu 
sala de nașteri, e de-a dreptul insuportabil 
Jumătate din studenții de la medicină care 
intră pentru prima oară într-o sală de nașteri, 
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leșină. Si dumneavoastră vreți să asistați Io o 
naștere!? Nu vă sfătuiesc. Bineînțeles ca nu 
vă pot opri. Dar, țin totuși să vă atrag atenția 
că nașterea e o aventură dramatică a naturii, 
nu e un peisaj pe care să-l poți descrie sau un 
spectacol pe care să-l rezumi într-o cronică 
mai mult sau mai puțin mondenă.

Cînd mașina Salvării gonește cu «viteze 
de excepție», pe bulevardele aglomerate, 
lansînd acel apăsător și bizar apel sonor 
care trage în conștiințele noastre, pe rînd, 
toate semnalele de alarmă, obișnuim să 
întrerupem șirul logic al gîndurilor de fie
care zi și să ne imaginăm cîteva din fețele 
posibile ale pericolului: accident cardiac, 
embolie, comoție cerebrală... Dar e foarte 
probabil ca mașina Salvării să poarte înăuntru 
taina unei femei care va naște și care, în 
miezul nopții, a simțit brusc primele semne 
dureroase ale evenimentului așteptat cu 
speranță și spaimă vreme de nouă luni.

O cheamă Dinu Angela și se află acum, 
în lumina crudă a acestei primăveri para
doxale, pe un pat de spital, trăind ultimele 
convulsii, dureroase, ale nașterii. Bîntuită 
ca un ocean de furtună. Cu trupul învăluit 
într-o promoroacă subțire, aș zice actinică. 
Gemînd.

Alături, în celelalte paturi albe din sala 
de nașteri se zbuciumă alte femei, pradă 
aceluiași travaliu fierbinte al facerii. 
(Extraordinar acest limbaj pe care îl împle
tesc oamenii simpli: e ca și cum lumea se 
face, ca și cum viața se face, ca și dUm plinea 
se face și totul se numește: facere!) Adeseori, 
ele intră în rezonanță, se molipsesc parcă, 
și gem, și urlă cu fața crispată, aproape tume
fiată, cu arterele umflate, cu ochii înfipți 

în orizonturile neclare ale unui timp ce 
trebuie să vină...

Și brusc acest insert pe care mi-l impune 
memoria: «în fiecare secundă, apar două 
noi guri de hrănit. în fiecare zi se înregistrează 
200 000 de nașteri mai mult decît decesuri. 
Și la fiecare șase luni se adaugă 60 milioane 
de persoane pe pămînt. Pînă în anul 2000 
populația mondială va atinge aproape 7 mi
liarde de oameni, adică aproape dublul totalu
lui actual». (Extras dintr-un comunicat 
O.N.U.)

Femeile rămîn culcate în paturi, una lîngă 
alta. Afară gîlgîie soarele prin crengi și pe 
acoperișuri. Ele stau culcate, cu pîntecul 
umflat ușor, deasupra albâlui imaculat, 
deocamdată, al cearșafurilor. Nu e nimic 

dizgrațios în aceste trupuri pîndite de timp 
ca și cum ar purta în sine tensiunea une 
bombe cu explozie întîrziată. Și dacă vre 
să asculți atent ce anume pulsează pe deasu 
pra concertului de sunete și de zgomot 
aleatorice din sala de nașteri, cu siguranț 
că poți auzi mai ales tic-tacul mărunt, dil 
ce în ce mai apropiat, al orologiilor deșănțat 
ascunse în aceste femei.

— Simți pulsul? — mă întreabă teribil 
doctoriță Anca Cioltei, în timp ce ascult 
prin pîlnie, freamătul vieții de peste cîtev 
minute, de peste cîteva ore, freamătul vieți 
crescute în pîntecul rotund al femeii c 
într-un curcubeu involuntar.

«în fiecare an, în lume, se nasc 127 milioan 
de copii, 95 de milioane ating vîrsta școlar 
și 19 milioane de persoane ajung la 65 de ani 



robabil că aceste cifre se vor majora foarte 
mit in cursul anilor viitori, pe măsură ce 
nerii adulți, mai numeroși, vor ingroșa rindu- 
le părinților in plină putere iar progresele 
ledicinei vor prelungi speranța de a trăi. 
i acest sens este necesar ca fiecare țară, 
ecare colectivitate, fiecare familie să evalueze 
i mod aprofundat semnificațiile ce le au 
ceste tendințe asupra speranțelor lor într-un 
ivel de viață mai ridicat, o educație mai 
jmpletă, asupra speranțelor de sănătate mai 
ună și de fericire». (Fragment din discursul 
astit de Kurt Waldheim — secretar general 
I O.N.U.,cu ocazia inaugurării anului inter- 
ațional demografic — 1974). Și toate a- 
estea într-o lume în care se poate muri, e 
devărat, de cancer, de embolie, de comoție 
erebrală, de accident cardiac, sau pur și 
imolu în războaie dar și de o banală infecție 
itestinală sau de o simplă pneumonie I

Ne întoarcem la femeia care a fost adusă 
e mașina Salvării cu nr. 3641 în jurul orei 
noaptea... își umezește buzele arse, crăpate, 

li vîrful limbii. Afară e cald. Doctorul 
ogdan Marinescu privește ceasul. E ora 13! 
e împlinesc deci exact 12 ore de cînd au 
iceput convulsiile. Și totuși...
— Ești o mamă cuminte și înțeleaptă. Și 
londă. Și cu ochii tăcuți. (Intr-adevăr, 
ludat cum nu renunță femeile la cochetărie 
ici în sala de nașteri!)
îi strălucesc cerceii între buclele umede 

e transpirație. își prinde brusc mîinile de 
ară. Strînge pînă i se albesc. Un nou val 
e convulsii. Respirații dese, zgomotoase. 
— Ține bărbia în piept! Și împinge copi

ii... împinge! împinge!... Acum liniștește-te 
uțin. încearcă să te relaxezi... Cînd simți 
in nou contracțiile, împinge cît poți de 
ire.
— Nu mai pot, doctore.
— Mai ai puțin și vine...
Femeiase scufundă parcă în ea însăși, 
palidă. își adună puterile. Se face liniște, 

e undeva se aud bătăi impulsive la o mașină 
a scris. Apoi sună telefonul.
— Alo. Da. Sala de nașteri... Nu a născut 

ică...
întreg orașul își ține respirația sub per- 

izul ferestrelor din sala de nașteri.

Buletin de știri (14 martie 1974): — orele 
1 * Miniștrii petrolului din nouă țări arabe 
au întrunit marți la Tripoli în cadrul unei 
infer ințe care și-a propus examinarea unor 
'obleme legate, îndeosebi, de actuala criză 
iergetică mondială • Orientul Apropiat: 
intru a doua zi consecutiv, forțele siriene 
j schimbat tiruri de artilerie cu forțele israe- 
ene in sectoarele de nord și central ale frontu- 
i de pe înălțimile Golan 9 Un grup al forțelor 
imbodgiene de eliberare a pătruns ieri (13 
artie) în Pnom-Penh, aruncînd grenade asu- 
a unei instalatii militare lonnoliste * Comi- 
a populației, aflată la cea de-a treia sesiune 
ttraordinară, continuă dezbaterile asupra pa- 
igrafelor și capitolelor principalelor proiecte 
! documente care vor fi supuse examinării 
aprobării Conferinței mondiale a populației, 
se va ține la București între 19 și 30 august 

c.

se spune că pămîntul se află în perioada 
denumită laramică. Peste cîteva milioane de 
ani vor dispărea piscurile munților și prăpăsti
ile oceanelor. Pămîntul va fi complet rotund 
și perfect nivelat. Dar sub noi, sub acest 
pămînt pe care îl călcăm se află 60 de miliarde 
de strămoși și de... bunici!

Mîinile se întîlnesc din nou. O clipă femeia 
a fost tentată s-o prindă pe moașă de brațe. 
Femeia are ochi albaștri. Plini de lacrimi. 
Acum își mîngîie, evident inconștient, sînii. 
Și geme. Trupul ei e aproape purpuriu din 
cauza efortului. Reîncep convulsiile.

— Voință! Lung... Lung. împinge. încă 
un efort. Așa. Cît poți de tare. Impinge, 
încă o dată. Gura mare. Respiră. împinge. 
Gura mare. Respiră. încă un pic. Gura 
mare! încă un pic.

La început se distinge doar creștetul cu 
urme de păr întunecat, ca o insulă vulcanică 
răsărind brusc din ocean. Apoi capul cu o 
expresie de clovn îmbătrînit, strîmbîndu-se, 
neplăcut surprins de contactul cu aerul, 
cu lumina, cu zgomotele; un cap de copil, 
încă fără identitate. Apoi năvălește 
un umăr ți cu ajutorul doctorului Marinescu, 
celălalt umăr. In sfîrșit, se poate spune că 
vede lumina zilei trupul vînăt, plin de spumă 
și de sînge al unui baiat. Doctorul Marinescu 
așază copilul pe masă. E inert, deocamdată. 
Apoi, parcă atins și însuflețit de razele 
soarelui, își mișcă brațele, picioarele, înoată 
ca în somn, se răstoarnă în cearșafuri și ai 
impresia că se pregătește să-și dea naștere 
lui însuși, să-și pronunțe, să-și strige 
prezența în univers. Și, dintr-o dată, sparge 
«zidul sonic» cu un țipăt curat, cristalin, 
care face ferestrele să crape ușor, fin și 

lent, într-o pulbere transparentă de sticlă. 
Brusc, toate lucrurile din preajmă își regă
sesc vechea lor statornică orbită și zgomo
tele își refac rezonanțele. Cineva bate la 
mașină fișa unei femei care se pregătește 
să nască. Sună telefonul și n-are nimeni 
timp să răspundă. Moașele se strigă una pe 
alta grăbite și plutesc printre femei ca niște 
păsări albe fluturînd din aripi. Lehuzele 
celelalte gem. Cîteva încearcă să surîdă. 
Cad niște instrumente pe ciment și scot un 
zgomot de cascadă. Și copilul țipă verifi- 
cîndu-și parcă vălul palatin, corzile vocale și 
plămînii. Mama are chipul destins, ca după 
o injecție de morfină. Toate trăsăturile 
crispate și-au revenit. Nu mai are putere să 
zîmbească. Dar ridică ochii brusc spre mine. 
Pentru că sînt aproape.

— Cît e ceasul? Cît e ceasul?
Nu mai văd. Am impresia că nu mai văd 

bine arătătoarele pe ceasul de la încheietura 
mîinii. Cifrele îmi joacă dinaintea ochilor, 
încerc să răspund la disperarea cu care m-a 
întrebat femeia. Ca să fixăm momentul 
acesta al nașterii într-o ordine firească, 
cronologică a lucrurilor. în sfîrșit, mă dezme
ticesc:

— Este ora unu... Orele treisprezece și 
șaptesprezece minute.

— Mulțumesc... Mulțumesc.
Noul venit pe lume în maternitatea Ciu

lești este cel țle-al 20 982 664-lea locuitor al 
României!

Și îmi amintesc, poate nu foarte clar, 
dar în orice caz obsedant, versurile lui Miron 
Radu Paraschivescu din poemul «Buna
vestire» ... «Lăsați femeia să vă surprindă 
toate dorințele și/ toate misiunile pe care le 

aveți/ de a realiza ceva măreț și unic pe lume/ 
(fiindcă ea nu va face decît să vă ajute să le/ 
duceți la bun sfîrșit) fiindcă nimic nu poate 
fi mai măreț și mai deplin decît un om.// 
Și asta-i opera femeii care face/ ca toate 
misiunile bărbatului să se preschimbe/ intr-un 
om viu, în carne și oase,/ într-o lucrare unică 
a vieții».
— Toată oovestea e — îmi soune doctorul 

Bogdan Marinescu, mai tîrziu —să nu răsară 
de două ori soarele peste o femeie aflată în 
sala de nașteri.

— Și nu se poate fără dureri?
— Unii medici susțin că o femeie care nu 

trece prin durerile facerii nu va fi niciodată 
la fel de strîns legată de propriul ei copil 
ca una care a trăit intens și profund trava
liul. Dar, fără îndoială, sarcina noastră, a 
medicilor, este de a ușura sarcina naturii.

Cu doi ani în urmă un savant anunța că 
a fost izolată prima genă. Și s-au lansat cele 
mai fantastice speculații,. S-a spus că din 
acel moment chestiunea controlului și diri
jării eredității e ca și rezolvată. Unii oameni 
de știință au afirmat chiar că ne aflăm 
foarte aproape de ziua în care omul și evo
luția sa vor putea fi reproduse practic în 
întregime în condiții de laborator. Privind 
acum, în urmă, zbuciumul acesta al femeilor 
în sala de nașteri, nu se poate să nu fii cutre
murat la gîndul că, cineva, undeva, într-un 
laborator izolat, pregătește geneza pe cale 
artificială! Va deveni cîndva zbuciumul a- 
cesta, al femeii, inutil? îmi răspunde geneti
cianul dr. Constantin Maximilian: «Cred că 
omenirea va fi destul de înțeleaptă ca să 
refuze viața fabricată in «seră» și în serii de 
oameni cu identități artificiale care pot fi 
manevrate sub «dicteu automat». Nu. Nu ne 
aflăm în domeniul imposibilului, al romanului 
științifîco-fantastic! Asemenea experiențe sînt 
posibile deși cu efecte care se pot întoarce 
împotriva omului. Dar, încă o dată, sper că 
omul, acest «homo sapiens sapiens» va fi 
intr-adevăr destul de lucid».

Femeia e acum albă. încă se mai simt con
tracțiile înăuntrul ei, ca într-un ecou pre
lungit, repetat. Parcă s-ar afla undeva pe 
malul mării, culcată în nisip, în plin soare și 
valurile ar aluneca ușor pe deasupra, dăti- 
nînd-o într-o parte și în alta.

Și astfel s-a mai născut un om. Unul din 
cei 200 000 de oameni care se nasc zilnic 
pe această planetă; 200 000 de oameni gata 
să populeze un oraș sau un cîmp de luptă, 
în anul 2000 va împlini exact 26 de ani! 
Bolgiile infernului de la Hiroshima se vor fi 
șters de mult de pe cer...

— Am, fost amoebe, protozoare, pești, pă
sări, maimuțe antropoide, sîntem, în sfîrșit, 
oameni! Ce vom fi ? întrebarea îi e adresată 
profesorului și academicianului Ștefan Milcu:

«Din păcate, ciclul biologic al omului s-a 
încheiat. Dar asta nu înseamnă că specia nu 
se poate perfecționa, desăvîrși. De pildă, noi 
nu folosim decît 10 la sută din potențialul 
creierului nostru. N-avem decît să-l folosim 
în întregime, Așa incit problema rămine des
chisă».

Adrian DOHOTARU.

Mîinile doctorului Bogdan Marinescu, în 
lănuși albe, imaculate, mîinile moașei Elena 
ibie, cu surîsul acela calm si învăluitor 
i stare să tempereze, cred eu, chiar vulcanii, 
mîinile lehuzei Dinu Angela, se întîlnesc 

neori într-un joc ciudat, frenetic, se prind 
se desprindde parcă ar lucra la o statuie, 
octorul se află la porțile vieții. («Știi, 
neori, ai impresia că femeia alunecă, își 
îrăsește trupul, îl abandonează și trece 
i o umbră, surîzînd, pragul bătăilor de 
lima... întinzi mîinile după ea. Trebuie să 
ideci rapid și să iei hotărîri imediate, altfel 
j o mai prinzi. Uneori, rareori, o scapi 
n mîini și nu o mai poți ajunge. Alteori, 
apuci în ultimul moment și simți cum sub 
■ivirile tale îsi recîștigă, parcă, greutatea 
aterială, centurile de gravitație și redevine 
n»). Și doctorul întinde într-adevăr mii
le...
— Prinde-te mai tare cu mîinile de bară, 
împinge! Lung. Lung. Ține-ți respirația! 

ite ce contracție bună ai! Acum, dacă ai 
ea puțină, încă puțină voință, totul s-ar 
rmina imediat.
Senzația e de cutremur. Femeia poartă 
pîntecele ei parcă întreg pămîntul. Simți 

m se rup țesuturile, cum se sfîșie epiteliile 
pămîntul acesta necunoscut se rostogo- 

>te printre oasele bazinului dînd năvală 
4 timp și spațiu.
«Unii spun că pămîntul va pieri în flăcări, 
[ii că in gheață!» (Robert Frost), intr-adevăr,

Fotografii de Elena GHERA



cultul muncii, cultul curajului, cultul valorilor

mireasa noastră 
este agricultura

Inginerul agronom Ion Panea, președin
tele C.A.P. Basarabi, județul Dolj, a fost 
decorat. Meritul agricol clasa a lll-a pentru 
munca depusă timp de peste 10 ani în agri
cultură.

— Prima decorație?
— Prima. Pînă acum avui medalii: în 1962 

— încheierea colectivizării, pe urmă A XX-a 
aniversare a eliberării patriei și A XXV-a 
proclamare a republicii.

Este un bărbat tînăr, de aproape 40 de 
ani, care în 1935 s-a născut fiu al lui Petrică 
a lui Chiriac, țăran sărac căruia îi murise 
tatăl în primul război mondial de tifos exan- 
tematic. în jurul ochilor ridurile s-au întins 
ca laba gîștii, așa cum fac ele ori de cîte ori 
înconjoară ochii țăranului de cîmpie.

— Basarabi nu este o comună mare, are 
cam 1 500 de locuitori, 619 familii, din care 
382 brațe de muncă. Bărbații în putere lu
crează la Calafat (4 kilometri), în C.A.P. 
avem pensionari și femei. De aceea pentru 
tînărul inginer, abia decorat, mecanizarea 
agriculturii este o necesitate.

Viața lui, începută în satul în care azi e 
agronom, este exemplară, cum sînt de obicei 
viețile tuturor copiilor de țărani săraci ce-și 
încleștau mîinile pe coarnele plugului nu
mai pentru a se visa alăturați pîinii într-o 
dulce înțelegere.

Școala primară din Basarabi, școala pro
fesională de mecanizatori agricoli, facultatea 
muncitorească, facultatea de agricultură din 
Craiova, inginer agronom în Mehedinți, a- 
propiindu-se de casă prin Vlădaia, Gemeni 
și Maglavit, președinte de C.A.P. la Basa
rabi din 1965. își întemeiază o familie cu 
Emilia, fată iubită încă de copil (din Maglavit, 
de cînd venea la o rudă în Basarabi), plim
bată de mînă și făcută mireasă încă din facul
tate unde ea, zootehniciană, abia sfîrșea 
anul I, cînd el îl sfîrșea pe al ll-lea, în 1957.

— Abia că ne vedem. Ea pleacă în zori, 
eu mă întorc noaptea. Pînă anul ăsta a lu
crat numai în zootehnie. S-a cam îmbolnăvit 
puțin de plămîni, amoniacul, și am trimis-o 
la cîmp.

— O criticați, așa, ca președinte?
— Da. în fața oamenilor, la ședințele de 

plan, cînd îmi făcea necazuri și vroia să ia 
în plus pentru animale.

— Și acasă?
— Acasă avea mai mult curaj. Părinții 

mei, socrii ei, îi cam țineau apărarea. Nu, 
nu țineam ședințe de consiliu acasă. Acasă 
îi spuneam: vezi de treaba ta!

— E greu să fii agronom chiar acolo unde 
te-ai născut? Cu neamurile...

— E și greu. Firea mea e impulsivă, arăt 
lucrurile așa, mă dau tare la cel care tre
buie să execute, însă nu fac cazuri de război 
mare, cînd Cineva a greșit. Niciodată n-am 
căutat să dărîm un om, să-i fac necaz.

Nu, Ion Panea este un om întreg care 
oricum trebuia «să iasă în relief», nu cu 
oratoria, cu care nu se împacă deloc, cu 
munca. Pentru el, fără muncă nu te poți 
întregi ca om.

Copiii lui, Virgil (12 ani), și Valentin (6 
ani), vor munci, mai bine-zis, vor iubi mun
ca «așa, ca un cult». A avut necazuri cu cel 
mic care s-a îmbolnăvit de meningită în 
1969. Necazurile însă nu pot fi măsurate 
decît după ce le înfrunți. Și pentru asta îți 
trebuie curaj. Un curaj deosebit, curajul 
de a risca numai atunci cînd altceva nu mai 
ai de făcut.

— Tînăr eram. Tînăr, tînăr, în 1965. în 
Basarabi nu era grădină de legume. Cu multă 
încredere am făcut o echipă, am luat cîțiva 
oameni. Mi s-a spus că unii ziceau că n-o să 
iasă nimic. După ce am reușit și am dat o 
grădină de a luat toată lumea varză, ardei. 
Am avut astfel o mare satisfacție.

Necazuri are. Mai ales în perioadele de 
vîrf din campanii. Și cu cooperatorii, dar 
mai ales cu organele ce răspund de mijloa
cele de transport.

— Am zile, cînd, nici nu știu cum să zic, 
dacă m-aș exprima mai corect, aș spune 
că sînt supărat și pe acasă, toată lumea 
cere, sînt așa de multe probleme și cu greu 
le satisfaci: de aprovizionare, de mașini, de 
utilaje, de oameni mai ales.

Trec necazurile, cum trece apa Dunării 
pe lîngă casele din Basarabi. Clipele de 
mulțumire sînt mai greu de uitat pentru că 
se repetă des, în fiecare an, ori de cîte ori 
tai lanul de grîu verde, crescut dincolo de 
curea. Din cînd în cînd vii la Craiova cu 
«Dacia», nu neapărat pentru că Universi

tatea bate, ci «pentru a vedea tribunele 
pline de olteni și a simți dragostea tuturor 
pentru o singură echipă».

— A vrut Oblemenco să rateze 11 metri?
— Sigur. E al doilea din viața lui.
Oltean «ieșit în relief», care, ori de cîte 

ori face ceva ca să trăiască orășenește, își 
amintește de cipicii cu care a tăvălit dru
murile, Ion Panea nu uită nici azi ce a auzit 
în anul I de la profesorul lui, Buia: «Noi 
ne-am căsătorit cu agricultura care e o 
mireasă de care nu te poți despărți nicio
dată».

— Unul din frații tatii, ăl mic, îi zicea 
înainte de a muri de inimă: nene mare, 
dacă ar fi taica să vadă ce a ajuns Petrică a lui 
Chiriac și băiatul lui, ce-ar zice?

Copil de țărani din tată în fiu, ori țăran 
șef în sat, Ion Panea, cu acea sfiiciune de 
neprețuit pe care o au numai bărbații ade- 
vărați din țara asta, nu ne spune ce-ar fi zis 
Chiriac, trunchiul din care au înmugurit 
urmașii lui cu atîta putere.

Iulian NEACȘU

lîngă 
podul 
constanței 
un om îi învață 
pe copiii noștri 
să meargă

în București, chiar în locul în care Calea 
Griviței își pleacă fruntea pentru a trece 
pe sub podul Constanței, pe partea dreaptă 
socotind direcția de mișcare dinspre Chibrit, 
într-o căsuță care pare părăginită — și chiar 
este — funcționează, după cum scrie pe 
firmă, Dispensarul de cultură fizică medi
cală al spitalului de copii «Caraiman».

Am ajuns acolo într-o sîmbătă după- 
amiază, la o oră cînd eram convinși că nu 
vom găsi mare lucru și am trecut pragul 
dispensarului mai mult cu gîndul de a fixa 
oamenilor de acolo o întîlnire ulterioară, 
dorind să aflăm ceva — și să scriem — 
despre munca lor, despre activitatea lor de 
zi cu zi. Ne-am înșelat. La ora aceea, la care 
marea majoritate a bucureștenilor începeau 
să se cufunde în ceasurile dulci ale sfîrșitu- 
lui de săptămînă, profesorul Nicolae Bo- 
guțchi lucra de zor. în halat alb și încălțat 
cu teniși, lucra cu o grupă de copii de vîrstă 
preșcolară.

Ne simțim aici obligați să facem o primă 
paranteză. Vizita noastră lîngă podul Con
stanței n-a fost întîmplătoare. Ea s-a întregit 
ca rezultat firesc al mai multor scrisori și 
vorbe lăudînd activitatea oamenilor în alb 
de acolo, priceperea și răbdarea lor înge
rească de a îndrepta deficiențe motorii, 
cifoze, scolioze, paraplegii, sindroame adi- 
pozogenitale, anchiloze, encefalite, polio
mielite și alte maladii, născute din nedrep
tatea sorții sau din neglijența oamenilor. 
Aflasem astfel despre cazul lui Sorin Dumi
trescu, un puști de numai 5 ani și 3 luni, 
dintr-o familie de tipografi, copil acuzînd 
o encefalopatie, ca urmare a unei bronho- 
pneumonii contractate — dintr-o stupidă 
neglijență, se pare — la o vîrstă foarte fra
gedă. Micuțul Sorin a început tratamentul 
încă de la vîrstă de 9 luni, dar atrofia accen 
tuată a membrelor sale inferioare n-a vrut 
să cedeze. în decembrie trecut a venit 
pentru prima oară, adus în brațe, la dispen
sarul de la podul Constanței și după numai 
3 luni de tratament e drept, extrem de in
tensiv, puștiul stă în echilibru și reușește 
să articuleze primii 4-5 pași «legați» din 
viața sa.

Pentru a sparge gheața dintre noi și pro
fesorul coordonator Nicolae Boguțchi, spe
cialist în cultură fizică medicală, am deschis 
dialogul oprindu-ne la cazul lui Sorin Dumi
trescu. Ne-a confirmat cele ce știam, ofe- 
rindu-ne garanții suplimentare: «într-un 
an de zile, puștiul va merge. Sechelele lui 
nu sînt atît de grave. Cu siguranță că-l voi 
pune pe picioare».

Nicolae Boguțchi activează în acest dis
pensar din 1967, de la terminarea facultății. 
Lucrează pe grupe de vîrstă, de afecțiuni și 
de sex, încercînd să îndrepte cșea ce natura 
strîmbă uneori, luptîndu-se cu sechele și 
malformații, încercînd să le doboare în 
alianță cu medicina sportivă și cu răbdarea, 
căci răbdarea — ne spune — este mare 

lucru în meseria asta. împreună cu colegul 
său au tratat pînă acum sute de cazuri, 
«dar dintre acestea foarte grele au fost 
numai cincizeci. Vreo douăzeci de encefa
lite și vreo treizeci de poliomielite.

— Cîte eșecuri, tovarășe profesor?
«Unul singur răspunde. Un copil de 13 ani, 

cu paraplegie spastica, pentru care n-am putut 
face nimic, fiindcă a venit prea tirziu».

îl întrebăm care este cel mai dificil caz 
în momentul de față și răspunsul vine fără 
ezitare: «Remus Cristea, 5 ani și jumătate. 
Nu stă Io verticală, dar va sta. în cîteva luni, 
intr-un an, poate în doi. Nu știu să vă precizez 
termenul, dar sînt sigur că o vom scoate la 
cap și că Remus va putea să muncească, să 
devină un om util societății».

— Tovarășe profesor, de cîte ori stăm de 
vorbă cu oameni ca dumneavoastră ne place 
să întrebăm «ce e mai greu în meseria asta» ? 
Pe dumneavoastră v-am văzut lucrînd. Fă- 
cînd cu copiii gimnastică. Mergînd de-a 
bușilea pe lîngă ei. Transpirînd. Făcînd ma- 
s.i|e, într-un cuvînt, îndeplinindu-vă mese
ria cu pasiune. Toată munca dumneavoastră 
este, cu siguranță, foarte grea și foarte de
licată. De aceea, o să vă întrebăm altceva: 
ce vă ajută cel mai mult în muncă?

Ne răspunde că încrederea și dragostea 
Dragostea omenească în general și cea spe
cială, venită de la un om care este tată și 
care știe foarte bine de cîtă căldură are ne
voie un copil bolnav. «Dar numai dragostea 
nu ajunge».

Facem aici a doua paranteză, în care 
scriem — cu nedumerire și chiar cu triste
țe — faptul că în privința condițiilor de 
lucru dispensarul de la podul Constanței nu 
excelează: se simte nevoia unui masor, a 
unui specialist în gimnastică sportivă, a 
unui vestiar și așa mai departe. Profesorul 
Boguțchi ne informa că, din cîte știe, loca
lul ar urma să fie demolat. «Nu știu unde 
vom fi găzduiți... Am auzit însă că ni se va 
repartiza o sală de tratamente in cartierul 
Pajura. N-ar fi, cred, o decizie prea fericită. 
Normal ar fi ca, funcționind pe lîngă un spital 
al sectorului 8, dispensarul nostru so se afle 
în centrul acestui sector, pentru ca oamenii 
să aibă mai ușor acces la el, cu atît mai mult 
cu cit unii dintre ei se deplasează pînă aici 
cu copiii în brațe».

Ne explică apoi că, în general, numărul 
acestor centre de medicină sportivă este 
încă insuficient. Mai ales pentru adulți. 
«Gîndiți-vă, cit concediu medical se acordă 
în prezent pentru o fractură! Reeducarea prin 
cultură fizică medicală ar conduce la reinte
grarea mult mai rapidă a bolnavului în pro 
ducție. S-ar economisi astfel milioane de lei»

Cînd am plecat, tocmai sosea ultima 
grupă a zilei: fete, 14-16 ani, cifoscoliozc. 
Profesorul Boguțchi a dat mina cu fiecare 
din ele, le-a invitat în sala de tratament și 
a zăbovit o clipă să-și ia rămas bun de la 
noi. înainte de a ne zice la revedere, ne-a 
mărturisit că are în evidență foarte multe 
deformări de coloană vertebrală, datorate 
pozițiilor vicioase de la școală sau chiar de 
la dormit. «Aici nu mai este vorba despre 
nedreptatea nașterii sau a bolii. Este vorbo 
despre o educație asupra căreia ar trebui so 
insistăm fiecare din noi, în interesul viitorului 
țării».

Am plecat. Lîngă podul Constanței un 
om îi învață pe copii să meargă și să stea 
drept. Acestui om să-i mulțumim de aici, 
pentru că are grijă de copiii și frații noștri 
ca de ai lui.

Ovidiu IOANIȚOAIA

100 de ani 
prezenți 
în viața noastră

«Pădure dragă pădure», cîntă solistul Craia 
Blaj, «Sînt fată din Armeniș», «Dodă, dodă» 
cîntă Hurduzan Ana și Mejdină Mariana, 
înflorate costume bănățene, tărăgănatele 
melodii la torogoață și un zîmbet larg des
chis. ca o pîine caldă pusă în mijlocul unei 
mese. Dealtfel, e chiar pusă, este sărbătoare 
100 de ani de activitate a combinatului de 
la Balta Sărată, cartier din orașul Caransebeș.

Fiii bătrînului Kastner Eduard, adică 
Eduard, Sandor și Ion, după cum și fiii pen
sionarului Martincek Bella, adică Bella și 
Cornel (se obișnuiește aici că primul fiu să 
moștenească prenumele tatălui) au preluat 
de la părinții lor nu cuvinte intrate în 
desuetudine gen ștafeta dragostei față de 

meserie «ci meseria însăși». La fel și fi 
lui Abrahamovici losif, care împlinește a 
50 de ani (adică jumătate din vîrstă comt 
natului) numindu-se Abrahamovici, bin 
înțeles și losif.

Poate că obiceiul acesta l-a creat însu 
inginerul șet Kellner Ernest, sosit la Cara 
sebes în anul 1921. Fiul său, Kellner Erne: 
junior a intrat în fabrică de la vîrstă de 
ani. La atelierul mecanic a învățat mesei 
de strungar, la 18 ani era șef de atelie 
trecînd apoi prin aproape toate meserii 
combinatului.

«Am vrut să le știu pe toate, să știu । 
pot să cer și ce pot să fac singur». în 19i 
invenția sa «Procedeu de înnobilare a furr 
rului de stejar» a fost încununată cu Medal 
de aur la Viena. Invenția este vîndută 
licență de stat în Danemarca. în 1966 p 
blică la Editura tehnică lucrarea «Fabricat- 
furnirelor estetice». îi aparține și proc 
deul de fabricare a furnirului lamelin. Bin 
înțeles că și dînsul are 2 fii, din care prim 
se numește tot Ernest (al doilea se numeș 
Ștefan și e student la Electrotehnică) i 
acesta, al treilea, Ernest, inginer la C.l. 
Rîmnicu Vîlcea (tot în fabrica lemnulu 
are un fiu care se numește trnest, dar 
s-a mai adăugat încă un nume. Aurel, ce- 
ce înseamnă și că s-a mutat în alt jude

«...Combinatul nostru a renăscut mere 
din molozul bombardamentului și cenu 
pustiitoare a incendiului, iar sărbătoar 
de astăzi este pentru mu Iți dintre noi i 
prinos adus părinților și bunicilor noșt: 
întemeietori ai unei întreprinderi cu aj 
torul căreia ne-am cîștigat pîineași am sen 
țara».

«Aveam 14 ani, era în 1936, la 15 iuni 
țin minte precis, cînd am intrat ca muncit, 
necalificat în hala asta, la gatere. De atur 
tot aici (Dragomir Gheorghe, muncitor 
combinat)». Fiul său, alt Gheorghe, e maist 
mecanic la I.F. Zăvoi, lîngă Caransebeș t 
în alianță cu lemnul. Al doilea fiu este tîi 
piar la cooperativa «Semenicul» din Cara 
sebeș, iar al treilea. Constantin, este elect 
cian la «PAL-înnobilare».

«...Sărbătoarea asta este tare frumoa: 
parcă ți se umple inima de căldură. Are ce 
special. N-ar strica să fie cît mai des 
«Păi, cum, îi zic, să fie o sută de ani n 
des?!» «Parcă e nevoie să fie 100 de ar 
Sărbători de-ale noastre muncitorești sî 
destule, iar noi cît sîntem de bătrîni i 
vom lipsi niciodată».

Vorbesc cu Toros luliana «Părinții n 
au venit din Ineu prin 1V35 cînd s-a mu 
toată fabrica de mobilă curbată. Tatăl e 
șlefuitor de alb, iar mama era șlefuitoa 
după baiț. Am aici cîțiva frați — Fior 
Andrei, lăcătuș, Pavel, electrician, Ghec 
ghe șlefuitor de alb (ca tata) și o soră.Tud 
cache Maria,sortatoare la fabrica de furi 
ruri, ca să nu mai vorbim de soțul m 
Toros Carol, pe care l-am cunoscut cî 
era militar aici la Caransebeș. De felul 
e din Brașov, a venit aici și s-a tăcut mode 
tor. Vedeți, noi aici ne cîștigăm pîim 
aici muncim toată familia bătrînului Flori 
Cînd am văzut la sărbătoare atîta Iun 
parcă îmi venea să plîng. Mă gîndeam 
toate cele vechi. La camera din baraca un 
stăteam 7 persoane. Acum fiecare are cî 
lui, apartamente».

O întreb despre incendiul acela din 19 
cînd a ars toată fabrica.

«A fost cea mai groaznică noapte. Mu 
au plecat apoi pe la Turnu Severin, dar 
venit înapoi. Eu am rămas, am lucrat 
șantier la demolare, la cărat de cărămi 
4-5 luni am lucrat așa, că în vara acelui 
mă căsătorisem. Nu credeam că într- 
timp așa de scurt fabrica se va reclăd

«Tatăl meu a fost miner în Valea liult 
în 1932 a avut un accident în mină, a vei 
aici la Caransebeș. Un an de zile a umb 
după serviciu. Nu voia să-l angajeze 
venea din Valea Jiului și se știa că e periculi 
adică grevist. Eu aveam patru ani pe atui 
dar mi-aduc aminte că tare urît se mai uit 
unii la noi. Noroc că au angajat-o pe mai 
mea. Cu salariul ei ne-am ținut zilele (Bo 
Francisc). Eu am intrat la șaibă, adică 
mecanică, de la 15 ani. Acum sînt sortat 
la tîmplăria mecanică. Ce simt pentru 
brică? Apoi ce să simt?! Cînd a ars atunci 
1957, în 17 spre 18 decembrie,am crezut 
s-a ars cuptorul de pîine al familiei. Ar 
trebuit să plec din Caransebeș, dar unde 
plec din cuibul meu? Nici tovarășul Kellr 
cel tînăr,nu m-a lăsat să plec. Mi-a spus 
stai Ferike, aici, că se face fabrica din ni. 
mai mare și mai frumoasă. Și am stat și < 
a fost, adică așa este».

Victor NIT



domeniul absurduIui

o chestiune 
de probitate 
științifică

Muscelul și Argeșul, leagăne de legendă, 
zvoare de baladă, cuiburi milenare de vul- 
:uri.

Istorie de ieri și de azi. Istorie.
...La sfirșitul anului trecut a apărut la 

’itești volumul lui Ion Ancu Urecheanu și 
Sheorghe I. Deaconu «Momente din istoria 
uptei revoluționare a maselor populare pe 
:eritoriul județului Argeș».

Lucrarea,bazată pe un amplu material de 
irhivă, pe extrase din presa vremii, pe 
nărturii, informații și amintiri ale unor 
larticipanți la evenimentele locale — edite 
;au în manuscris— pe compendii si studii de 
specialitate, prezintă în mod cronologic și 
tematic aspecte privind dezvoltarea vieții 
»ocial-economice și culturale din această 
mîndră parte de țară, din cele mai vechi 
timpuri și pînă astăzi.

Din acest punct de vedere monografia 
respectivă aduce în atenția maselor largi de 
cititori, a propagandiștilor și cursanților de 
la învățămîntul de partid și U.T.C., ba chiar 
>i a specialiștilor, o impresionantă gamă de 
informații și date de mare utilitate în cu
noașterea istoriei acelor meleaguri.

Trebuie însă menționat și faptul că autorii, 
mai ales în prima parte, au Scut largi digre- 
iiuni în istoria generală a patriei, nu întot
deauna strict necesare pentru încadrarea 
fi înțelegerea aspectelor locale.

Dar nu ne-am propus să întreprindem c 
recenzie a cărții lui A.I. Urecheanu și Gh.l. 
Deaconu — valoroasă dealtfel — ci să adu
cem un supliment de precizie în ceea ce 
privește baia documentară a lucrării, unde 
un constatat unele abateri de la canoanele 
îndeobște cunoscute ale muncii pe tărîmul 
istoriei.

Deși lucrarea are un mare număr de tri
miteri, citate și mențiuni consemnate în 
subsolurile paginilor respective — conform 
practicii muncii științifice în general — am 
constatat și unele supărătoare și nejustificate 
abateri de la regulă.

Este vorba de preluarea uneori ad litte- 
ram a unor date și informații aparținînd 
altor autori și incluse în lucrare ca și cum 
ir fi rezultatul activității proprii ale celor 
doi autori.

Două asemenea mai flagrante «ieșiri» din 
canoane au Scut obiectul cercetării noastre. 
Este vorba de datele privind activitatea 
Fostei societăți «Cultura» a ceferiștilor ar
geșeni și despre care se vorbește la pagina 
79 și următoarele ale lucrării, bazate pe 
articolele tînărului profesor de istorie, Mir
cea Crăciun din ȘteSnești, din care sînt 
preluate idei de ansamblu, dar și pasaje în 
chiar redactarea respectivului, fără a se 
Face cuvenitele trimiteri. De menționat 
Faptul că profesorul Mircea Crăciun este 
— printr-un fericit concurs de împrejurări 
— deținătorul (poate singurul) al unui bogat 
material documentar privind societatea «Cul
tura» și, în consecință, referirile erau și mai 
obligatorii.

Un și mai mare nedreptățit este profeso
rul doctor Ion Hurdubețiu, din Cîmpulung 
(citat în tratatul de istorie al Academiei), 
autor printre altele și al unui studiu — în 
manuscris — cu exact aceeași tematică, dar 
limitată la teritoriul fostului județ Muscel 
(azi înglobat în Argeș) și a cărui copie a fost 
încredințată unor activiști, ai fostului Comi
tet regional de partid Argeș. «Preluările» 
din amintitul manuscris în chiar redactarea 
autorului (I.H.), însumează mai multe pagini, 
de asemenea fără cuvenita menționare a 
sursei și autorului. între acestea — ca un 
element de efect — este și scrisoarea cetă
țeanului cehoslovac Frantz. Sved, care în 
perioada dintre cele două războaie, în anii 
grei ai luptei ilegale a partidului, se afla în 
România, chiar pe teritoriul județului, și a 
avut un eficient contact cu mișcarea revo
luționară locală.

Autorii respectivei monografii argeșene 
citează și ei scrisoarea cu pricina în primul 
paragraf al paginii 229, astfel: «Amintirea 
acelor zile de luptă revoluționară l-a impre
sionat așa de mult pe cehoslovacul Frantz 
Sved «vechi bolșevic», cum îi plăcea să se 
numească, și care se afla în această perioadă 
la noi. încît într-o scrisoare pe care ne-a 

trimis-o la 11 mai 1958 din orașul Ceho
slovac Chel confirmă că primea de la A 
Nicolaescu «Journal de Moscou» și «Revue 
de Moscou», pe care le dădea și altor per
soane care cunoșteau limba franceză».

Citatul de mai sus conține două greșeli 
de... gramatică și una de geografie. Astfel, 
în loc de «într-o scrisoare pe care ne-a 
trimis-o» (e vorba de F. Sved) ar fi trebuit 
consemnat «într-o scrisoare pe care i-a 
trimis-o» (profesorului doctor Ion Hurdu
bețiu, deținătorul ei și în prezent și pe care 
am citit-o în original) «din orașul Ceho
slovac...» — corect ar fi fost «din orașul 
cehoslovac...».

în ceea ce privește orașul cehoslovac — 
Chel — nu vă osteniți a-l căuta pe harta 
țării prietene, pentru simplul motiv că el 
nu există și nici în 1958 și nici altcîndva 
n-a existat.

El nu apare nici măcar în ciudatele liste 
de «cuvinte rare» ale careurilor de cuvinte 
încrucișate decît cel mult ca o comună în 
îndepărtatul Afganistan.

Trebuie să înțelegem desigur că e vorba 
de un renghi dactilografic jucat autorilor 
și că în mod normal ar fi fost necesară corec
tarea în orașul ceh — Cheb — din vestul 
R.S. Cehoslovace. Dar după cum se vede 
nici cunoștințele geografice ale respectivei 
dactilografe nu puteau fi calificate cu o notă 
de trecere, fapt care a dus la amintitele 
«preluări» greșite din volumul celor doi 
semnatari.

Unii membri ai filialei argeșene a Socie
tății de istorie mi-au mai relatat și despre 
alte «preluări» de mai mică importanță. 
Desigur cele mai flagrante rămîn cele sem
nalate mai sus. Utilizarea parțială sau inte
grală a lucrărilor antecesorilor de către 
urmași și continuatori fără a le mai menționa 
numele era o practică obișnuită în istorio
grafia evului mediu, dar a căzut de mult în 
desuetudine.

Probitatea științifică a zilelor noastre — 
chestiune necesară și obligatorie oricărei 
întreprinderi științifice — asupra căreia 
nu mai considerăm util a ne apleca — obligă 
pe oamenii respectivi la indicarea cu exacti
tate, în lucrările lor, a surselor și autorilor 
utilizați, altfel procedeul împrumută o de
numire foarte puțin sonoră și deloc dorită 
de: plagiat!

Sîntem prea convinși de utilitatea lucrării 
semnate de experimentatul activist l.A. 
Urecheanu și nu mai puțin încercatul pro
fesor Gh. I. Deaconu ca să nu credem ferm 
într-o viitoare a doua ediție și bineînțeles 
în una fără omisiunile de care se face vino
vată prima apariție.

I. PĂTRAȘCU

prin agitare» 
amestecare, dresare 
dar și prin 
receptivitate

Nimeni nu pretinde lucrătorilor din co
merț să-l ridiculizeze pe Arhimede și nici 
pe Aristotel sau să folosească un calculator 
electronic la repartizarea crenvurștilor pe 
cap de locuitor. Există, cu alte cuvinte, o 
lume a ideilor mari la care ei, de regulă, 
nu sînt chemați să participe, și asta nu pentru 
că n-ar putea, nu, d doar pentru că menirea 
lor e alta. Să fie măcar șapte zile pe săptă- 
mînă corecți, să fie civilizați nu numai cu 
gravidele și bătrină și să fie receptivi la ceea 
ce se cheamă încă nou. De luni de zile, se 
agită ca un cocteil, dar fără folos. Petre 
Chirea de la Centrul de formare și perfec
ționare din industria hotelieră și turism 
pentru a ne fi de folos. Vrea, nici mai mult 
nid mai puțin, să avem fiecare acasă cîte 
un bar de zi în care să stea băuturi indigene, 
ieftine și găsindu-se, care, prin agitare, 
amestecare și dresare (folosindu-se desigur 
șt sucuri de fructe, frișca, lapte) se transfor
mă în cocteiluri. Bineînțeles, cocteilurile 
se vor putea servi și în baruri căd prea 
ne-am săturat de accesibilitatea la «Alexan
der» sau «Manhattan» preparate din ginuri 
englezești și alte băuturi străine, costînd 
de la 21 de lei în sus. Sigur, oricînd. la bu
fetul «Petri 1a» sau «Răzoare» poți găsi un 
«Alexander» după cum orașul Alexandria 
te va întîmpina încă de la gară cu un «Man
hattan» da, este adevărat dar de ce n-am 
servi și un cocteil «Drumul Taberei» sau

«Teri 1» sau «Teri 2» costînd între4 și 5 lei. 
lată în avanpremieră cum se prepară un 
«Drumul Taberei»: «se introduc într-un 
vas special 2-3 cuburi de gheață. 30 ml 
cremă Mocca și 30 ml frișca lichidă. Se agită 
în vas și se toarnă intr-un pahar de cocteil 
filtrat cu zahăr pudră pe marginea paharu
lui». Petre Chirea. nea Petrică barmanul, 
cum își spune, s-agîndit și la acei tineri, care, 
de ce n-am recunoaște-o, umplu de la o vîrstă 
anume barurile și se dedau coniacului. 
Există pentru ei, din păcate, doar în capul 
și pe niște foi ale lui Petrea Chirea, coctei
luri nealcoolizate sau slab alcoolizate vala
bile și pentru ceaiurile acelea de sîmbătă 
seara, care știm noi cum se desfășoară. Ge
nerozitatea lui nea Petrică nu-i ocolește 
nid pe sportivi, care înainte și în pauza 
competițiilor, servind cocteiluri nealcooli
zate, pot depăși recorduri mondiale.

Tuturor acestor categorii de cocteiluri 
li s-a făcut recent o «vizionare» serioasă 
și severă la «Monte Carlo» (așezat de astă- 
dată în bătrinul parc Cișmigiu din București), 
s-a spus «da» s-au mai umplut paharele, 
totul a mers strună, cum ne spune și Lia 
llieș,șeful restaurantului «Mediaș»,dar bău
turile nu pot fi introduse în rețeaua comer
cială De ce? Sînt prea ieftine, prea ar umple 
restaurantele și barurile, prea ar fi deranj, 
mari încasări etc Argumentele sînt mult 
prea solide așa că ne oprim aici păstrind 
regretul totuși că unul din cocteiluri se 
numea «Vîrful cu Dor».

Eugen SECELEANU

P.S. Aflăm în ultimul moment că la Posada 
(localitate montană) se desfășoară din no
iembrie și pînă în mai cursuri de reddare 
a șefilor de restaurante și de formare a 
altora. Apoi, ei vor pleca la mare. Cine știe, 
astfel consolidați, poate ei. măcar ei, se vor 
dovedi receptivi la necazurile lui nea Petrică

micul cusur 
al unei mari 
perfecțiuni

Fără pic de îndoială bune intenții au exis
tat chiar de la început; ba chiar au fost și 
materializate, fotografia alăturată constitu
ind o probă pe care înțelegem s-o invocăm.

Dar, ceea ce trebuie relevat — avînd în 
vedere că rindurile acestea sînt dedicate 
domeniului rezervat, în revista noastră 
absurdului — este logica perfectă a bunelor 
intenții cu pricina.

S-a judecat așa:
in cartierul Drumul Taberei, cartier com

plet nou, sînt mii și mii de oameni care au 
aparate de radio, aparate care mai devreme 
sau mai tîrziu vor avea nevoie de un doctor 
pentru bolile lor. Deci, trebuie înființat un 
centru de reparații radio; deci trebuie con
struită și o casă pentru acest centru. Și s-a 
construit o clădire realmente modernă, 
spațioasă și frumoasă Cu alte cuvinte, bu
nele și raționalele intenții s-au transformat 
în fapt.

Apoi timpul a început să curgă și deodată 
s-a produs surpriza, răsturnarea spectacu
loasă: Victor Schuch, șeful Unității nr. 14 
radio a Cooperativei «Progresul» declară 
construcția pe care am lăudat-o pînă acum 
ca fiind pur și simplu nefastă colectivului 
de specialiști-cooperatori pe care îl con
duce și propune un nemaipomenit schimb 
de case. Mai precis, oferă zece camere pen
tru o singură cameră Incredibil, nu? Ab
surd, nu? Și totuși absolut real! Și absolut 
explicabil!

Pentru că acea construcție perfectă are 
totuși un mare cusur: a fost extrem de prost 
amplasată Și pur și simplu nu are rad. Bu- 
joreni 21, este o adresă pe care nici echipa 
controlului obștesc n-a găsit-o decît cu greu, 
darămite cetățenii particulari.

Colectivul unității, repet unica de acest 
fel din macrocartierul Drumul Taberei, e 
chemat — potențial — să deservească o 
populație de mai mult de 100000 de pro
prietari de aparate radio.

Colectivul nu-i format decît din șase 
tehnicieni însă față de capacitatea profesio- 
naS pe care ei o însumează sînt prea puțin 
solicitați. Ar putea repara 10—15 aparate 
pe zi, dar le sînt aduse doar vreo 5. Excelen
tul meșter Marin Ciucă ar putea face lucrări

in valoare de 10 000 lei pe lună dar face 
de vreo 5 000 și aceasta doar pentru că e 
cunoscut și îl caută oameni chiar din capătul 
celălalt al orașului.

Un tehnician dată are 3 metri pătrați 
pentru locul lui de muncă poate produce 
7 000 lei pe lună; iar unitatea aceasta, față 
de spațiul pe care îl are, la parterul și etajul 
unei întregi clădiri, ar putea să producă 
între 50 000 și 100 000 lei.

Cei de la Unitatea din Smîrdan 30 au un 
local nespațios dar excelent amplasat și nu 
mai prididesc cu lucrul, iar cei șase din Bu- 
joreni 21 se luptă să-și scoată salariul.

Ei repară aparatele în cel mult trei zile 
de la solicitare, se angajează să le repare și 
pe acelea foarte vechi sau aproape distruse, 
se duc și fa cetățeni acasă caută să capteze 
dienții prin muncă de bună calitate și prin 
amabilitate, dar sutele de cetățeni care au 
nevoie de ei, habar n-au de existența lor.

O situație absurdă nu? Mai ales acum cînd 
ne batem pentru folosirea intensivă a spa
țiilor construite și în general pentru renta
bilitate.

Conducerea Cooperativei «Progresul» cu
noaște problema, s-au purtat discuții, s-au 
propus niște mijloace de reclamă intensă, 
tovarășul Victor Schuch visează și speră la 
un schimb cu localul merceriei de fa com
plexul comercial «Orizont», dar nu s-a 
luat nici o hotărîre și în general nu s-a făcut 
nimic cu finalitate.

Oare cît trebuie să pierdem din punga 
noastră colectivă ca să pricepem că absurdul 
nu-i rentabil?

Nelu IONESCU

nu puneți bețe 
în roate 
logodnicilor

Unitatea din strada 30 Decembrie a coope
rativei «Artă și precizie», vineri 18 ianuarie, 
spre seară O pereche dorește verighete. 
Mda, se poate. Comanda se face după cîteva 
modele expuse. Dar ar vrea să probeze 
modelele. Nu, sigur că nu pentru măsură, 
ci așa, să vadă ea care model îi vine. Auzi 
colo! Nemaipomenit ce pretențioși pot fi 
unii clienți. O logodnică își permite să fie 
cochetă și asta unde, chiar în incinta unității 
din strada 30 Decembrie a cooperativei 
«Artă și precizie», în loc să se mulțumească 
cu ce vede prin sticla vitrinei.

Contrast:
îmi chem nevasta la telefon și-i dau întîl- 

nire pe Smîrdan. Intrăm într-o unitate a 
aceleiași cooperative. Verighete Care model 
i-ar veni ei mai bine? Sigur, cu plăcere. 
Vînzătoarea descuie vitrina ți scoate toate 
modelele, ni le dă să le probăm pe deget. 
Rămîne zîmbitoare, amabilă și cînd plecăm 
fără a comanda nimic. Așadar, tot o unitate 
a cooperativei «Artă ți precizie», dar pe 
strada Smîrdan, fa cîțiva păți de cealaltă.

Termenul de execuție este însă pretu
tindeni revoltător de lung. Soții Mîndrea 
(logodnicii de atunci) și-au comandat totuși 
verighete la o altă unitate. Au trecut pe la 
ofițerul stării civile, dar abia la cîteva săp- 
tămîni după cununie au avut ți verighete.

întrebare pentru conducerea respectivei 
cooperative: n-ar merita logodnicii un tra
tament mai încurajator?

M. FODOR EA NU

9



CONDIȚIA ACTORULUI

dina cocea
Ce legătură poate fi între o dansatoare 

plină de nuri ți nazuri dintr-o farsă sucu
lentă «Adevăratul lacob» jucată în 1935, 
între cîntăreața unui șlagăr «Păstrează-mă 
doar pentru tine» lansat în filmul «O noapte 
de pomină» și bătrîna inutilă, temătoare și 
nefericită, Aculina Ivanovna din «Micii bur
ghezi» de Maxim Gorki? E numai distanța 
în ani între debutanta Dina Cocea, împinsă 
pe scenă de Ion lancovescu și marea artistă 
de astăzi? Sau e o distanță în ani-lumină?

Perplexitatea e numai de o clipă. Fru

După«My Fair Lady», încă un musical celebru (dar ce musical nu este celebru?) 
pe scena Operetei: «Oklahoma» lui Richard Rogers.
Versiunea romanească — Alecu Popovici
în imagine —Constanța Ctmpeanu și Elizeu Simulescu.

Fotografie de V. MOLDOVAN

musețea și puterea de seducție a cochetelor 
interpretate altădată au devenit eleganță 
discretă, rafinată, fascinație cerebrală, stă- 
pînind focul nestins al unui temperament 
vulcanic. Vulcan agitat în adîncuri, sub o 
crustă de gheață.

«Sînt de felul meu o ființă destul de rece, 
de rezervată și o mare timidă» — îi place 
Dinei Cocea să declare. Din această «răcea
lă» au căpătat chip pe scenă atîtea ființe 
poruncitoare, despotice, tăioase, atîtea 
Doamne și regine de o vitalitate debordantă 
și de o maiestuoasă distincție? Dar din ce 
filon mai adînc au apărut destine care în
truchipează jarul dogoritor al iubirii de 
țară, povara unei inimi care sucombă, a 
unei inimi otrăvite, leoaica superbă și gene
roasă, nobilul instinct care eșuează într-un 
exil al răzbunării, patetica noblețe, înfiorată 
de o neliniște surdă, cu ochii triști ce rețin 
lacrima?

în piesele lui Nicolae lorga, Delavrancea 
sau Mircea Ștefănescu, ale lui Luigi Piran
dello sau Eugen O’Neill. în Molifere, Shake
speare, Ostrovski sau Shaw, pe marile magis
trale ale dramei, tragediei sau comediei. 
Dina Cocea e la ea acasă. Cu acel inimitabil 
glas, glacial ca al Kabanovei, răscolitor ca 
al lui Abbie, îndurerat ca al Annei Luna, 
un glas cu intonații unice, într-un joc emi
namente cerebral, eminamente lucid, cum 
se scrie atît de des despre interpretarea 
Dinei Cocea.

O interpretare care capătă întotdeauna 
patina stilului. Cizelată cu migală, micros
copic De aici, o jerbă de metamorfoze. O 
interpretare care pune surdină oricărui 
exces, oricărei disonanțe.

Acoperind, dacă poate fi acoperită, tăce
rea mării, oprind,dacă poate fi oprit, fulgerul 
furtunii.

Ion MIHĂILEANU

CRONICA TEATRALĂ

„o noapte furtunoasă44 
la teatrul de comedie

Retrospectiva pe care o întreprindem 
poate să mire pe cititori întrucît, la vremea 
ei, această piesă a lui Caragiale a fost co
mentată de către cronicarii dramatici. S-au 
spus despre ea și lucruri bune, dar mai ales, 
lucruri rele. Văzută la o distanță mai mare 
de la premieră, pentru cronicarul de astăzi, 
comedia lui Caragiale poate să pară ușor 
osificată, chiar dacă între timp, avîntul in
ventiv al regizorului s-a mai stins și în jocul 
actorilor se simte o oarecare rutină. «Re
lansarea» ă la Garrick a lui Caragiale s-a 
făcut cu ani în urmă, la Bulandra cu «D’ale 
carnavalului», într-o versiune naturalistă, 
aș spune eu, a lui Pintiiie, scoțînd efecte 
irezistibile din folosirea unui lighean în 
care un personaj își spală picioarele în fața 
spectatorilor și ilarități stîrnitedin urmăriri 
furioase pe o scenă devenită aproape un 
stadion. Era o întoarcere la un verism bine
cunoscut, în care gestul ocult al actorului 
sublinia anumite efecte ce puteau fi născute 
din textul inițial. A fost prima încercare de 
îmbrincire a autorului în planul al doilea 
și de creare a unei autonomii regizorale 
pe cît de inventive, pe atît de nedrepte. 
La drept vorbind, Caragiale nici nu poate 
fi «ajutat». El este un dramaturg care re
zistă și va rezista un timp infinit, pentru că 
replica sa este irefutabilă și nu se demo
dează. «Cîrligele» regizorale și actoricești 
nu fac decît să-i complice deliberat hazul 
autorului estompîndu-se în felul acesta, 
pentru a marca «fantezia» punerilor în 
scenă. A urmat «0 scrisoare pierdută» în 
regia lui Ciulei, spectacol de public ca și 
«D’ale carnavalului», ținînd afișul multă 
vreme. Și aici (poate mai puțin ca-n primul 
caz) s-a observat că linia tradițională a 
interpretării marelui dramaturg român este 
părăsită. Au existat atunci voci care au 
amintit cu pioșenie de vechea echipă teri
bilă a Naționalului, sugerind că jocul acelor 
actori era mai fidel. Vorbind cu sinceritate, 
actorii Teatrului Bulandra realizaseră un 
spectacol strălucit, dar în alt fel. Nu sînt 
nici pentru prelungirea la infinit a modului 
de a privi tradițional un text, cum nu sînt 
un amator de noutăți cu orice preț. «Regele 
Lear», în viziunea lui Penciulescu m-a deran
jat printr-un naturalism-gimnast foarte pu
țin potrivit textului.

Dar n-aș vrea să pun toate problemele 
iscate în ultimii ani în materie de viziune 
regizorală. Așadar, să ne-ntoarcem la «Noap
tea furtunoasă» a lui Giurchescu, de pe 
scena Teatrului de Comedie. Cu siguranță 
că la origine au existat ambiții foarte mari 
și atuncea ne-am trezit cu: «un text aservit 
cam fără scrupule, cu lipsa decorurilor și 
cu o artă a actorului dusă 4a un soi de pa
roxism» cum scria Cam ii Petrescu despre 
verismul de la Meiningen. N-am urmărit în 
ce măsură piesa iui Caragiale a fost tunsă, 
pentru că lucrul se obișnuiește și la case 
mai mari. Ceea ce mi s-a părut mai deplo
rabil era aici tendința regizorului de a 
îmbucătăți textul pentru a scoate efecte ce 
treceau dincolo de naturalism, atingînd 
scabrosul, in viziunea lui Giurchescu, Noap
tea furtunoasă rămînea numai un pretext 
dramatic pentru exaltarea unor false in- 
vențiuni de regie. Pornind de la decorul 
plurivalent al lui Dan Nemțeanu, ameste- 
cînd interioarele cu exterioarele într-o de 
nedescurcat harababură și terminînd cu 
exercițiile fizice la care i-a supus pe actori: 
începînd de la lansarea stil torpilă sub pat, 
pe spate, a lui Chiriac și terminînd cu ur
carea pe o scară bine ancorată a lui Jupîn 
Dumitrache, a lui Ipingescu și a tejgheta
rului. totul vădea că regizorul dorește cu 
orice preț să ne facă praf. Lipsa de măsură 
a găsirii gagurilor a dus la un ralenti în jocul 

actorilor și la fărimițarea efectelor corni 
existente deja în text, de unde o impres 
de intens plictis. Piesa a debutat printr-t 
balet mecanic al lui Titircă Inimă-Rea și 
băiatului de procopseală, Spiridon, într-i 
duet de mare precizie, ce-i drept, d 
numai atît. Prezența în prim plan a doi 
butoaie de castraveți, invadînd la un momei 
dat și dormitorul Vetei cu prezența lor, 
prilejuit lui Cornel Vulpe și lui Aurel Gi 
rumia frumoase exerciții de gimnastică su 
deză. Cînd au avut ocazia, mai acrobat 
s-au comportat George Mihăiță și Sam 
Toma. Dealtfel primul a avut ocazia de a- 
arăta virtuozitățile și în căratul unor t 
nelete împinse, stopate, mînuite în cea m 
bună tradiție a palestrelor și a terenurili 
de fotbal. Giurchescu a mers și mai depar 
schimbînd replica: vox populi — cu ace 
de: box populi, pe care Ipingescu ași mimat 
ca la Madison Square Garden, ceea ce const 
tuie o culme a anacronismului, deși pugilat 
este cunoscut încă din antichitate. Dar tt 
vializarea textului este impinsă pînă 
limite (după cîte știm, în versiunea penti 
străinătate a acestui spectacol, unele lucru 
shocking au fost păstrate) cu toate că 
spectacolul destinat publicului nostru une 
«efecte» au fost eludate. Rămîn însă ama 
și regretabile aluziuni ce amintesc de șco: 
trupelor de pe scenele cinematografele 
din vremea lui Titi Mihăilescu și a Violet 
Ionescu. Astfel bastonul lui Rică Venturia: 
este folosit aluziv. Spiridon face, în pri 
plan, ipsațiune, după ce se atinge de obr 
zul Ziței; aceasta se răcorește cu camizol 
după o frenetică confruntare cu jupîn Dun 
trache, într-un gest de o mare ambiguita 
anatomică, în sfirșit băiatul de procopseai 
căzind într-un butoi, apare cu un castrave 
în gură. Dacă mai adăugăm la toate aceste 
perplexitățile lexicale ale lui Ipingescu 
ale lui Titircă Inimă-Rea, creînd confuzii | 
care scena nu le poate suporta, avem im 
ginea completă a unei mistificări totale 
textului caragialesc. De ce spun asta? h 
vreau să amintesc scrupulozitatea autorul 
Făcliei de Paști. El nu era un pudibond, d 
nici un scriitor scatologic. Lumea acest 
piese e o lume decentă, de mici negustoi 
cu frica lui Dumnezeu, veghind la onoan 
de familist, o lume așezată de provine! 
naivă dar nu analfabetă; comică, dar r 
imbecilă. Regretabilă, în setea de a cuce 
aplauze a celor ce-l tratează pe Caragia 
ca pe un vînător de picanterii de ultin 
speță, este tendința de a acredita că toa 
personajele marelui dramaturg sînt niș 
pithecantropi iscați dintr-un ev fără lumin 
Prin aglomerarea acestor interpretări, sp 
nem noi, textele celui mai mare dramatui 
român sînt în primejdia unei eroziuni < 
nedorit. Aș spune lui Giurchescu ceea < 
strigă din culise Ipingescu atît de în afa 
textului caragialesc: «Te văd! Te văd!»

La această orgie pompieristică au cont: 
buit cu forțele lor constrinse să facă ceea < 
le cerea să facă o regie dezlănțuită: Corn 
Vulpe (cu masca lui Michel Simon și cu alu: 
oculistice în gen Giugaru), Aurel Giun 
mia (cu aceeași deznădăjduită mască c 
inocent păgubos). Silviu Stănculescu (< 
figura unui haiduc de baltă, inexpresiv 
George Mihăiță (talentat, dar cu fartij 
coregrafice ce nu-i aparțin). Sanda Ton 
(într-un falset din care n-a mai ieșit.) Sii 
gurii care au înfruntat cu bun-simț f 
răspunderea lor indicațiile de regie au fo: 
Vasilica Tastaman (cu un joc firesc, făi 
îngroșări) și lurie Darie (care și-a juc 
baletul său prenupțial, escamotînd hâzi 
«ros).

Eugen BĂRBI

CINE, CE, UNDE, CÎND?

întilninindu-se la Nisa , pe platourile studi
oului Viccorme. unde fiecare avea treburile 
sale, Anthony Quinn in filmul «La ce slujesc 
prietenii» (regia — Robert Parrish), Yves Mon
tand in «Întîmplarea și violența» (regia — 
Phillippe Labro), actorul american a profitat 
de acest prilej pentru a-i propune colegului 
său francez să accepte rolul principal într-o 
ecranizare după Saint Exupăry, «Pămîntul oa

menilor». a cărei misiune și-o asumă însuși 
Quinn.
• Marea actriță Barbara Kraftowna, cunos

cută din filmul «Arta de a fi iubită» (botezat 
la noi, mai sentimental, «Dragoste neîmplinită») 
este una dintre interpretele unui recent suc
ces al televiziunii poloneze, «Casa femeilor».
• Jack Palance, reîntîlnit, de eurind, în fil

mul lui Stanley Kramer, «Aurul negru din 
Oklahoma», s-a molipsit și el de moda cînta- 
tului. După ce a imprimat un disc cu melodii 
de western, intitulat modest, «Mance», acto
rul s-a gîndit să-și imprime și celălalt nume 

pe fața unui disc, drept care pregătește un al 
doilea LP, numit și mai modest, «jack».
• Cinematograful, mai vechi sau mai nou, 

a folosit întotdeauna rețeta cuplurilor cinema
tografice cu succes asigurat. După ce s-au 
impus în filmul «Un semn de clasă». Glenda 
Jackson și George Segal sînt din nou parteneri 
în «Alte aventuri».
• Patru nume prestigioase ale ecranului 

sovietic se află înscrise pe genericul adaptării 
cinematografice «Oceanul», după piesa lui 
Aleksandr Stein; este vorba de Tatiana Samoi
lova. Kirill Lavrov, Natalia Bielohvostikova.

Nikolai Olialin.
* Dacă nu am uitat filmul «Fluturii sînt 

beri», atunci nu l-am uitat nici pe interpret 
băiatului orb, Edward Albee. Tînărul act 
va fi, în curînd, partenerul lui Liv Ullmar 
într-o romantică poveste de dragoste: «40 
carate».
• Waterloo, subiect de parodie într- 

viitor film finanțat de actorul Phillipe Nicai 
«Garda mare la French Creek». Interpre 
doriți de producător ar fi Henry Fonda, Yv 
Montand, Catherine Deneuve și Mathieu C. 
Hire.
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ultima oră științifică

cei 7 ani de peripeții ai unei invenții 
de (posibile) milioane de lei beneficii

în 1967. revizorul contabil (pe atunci) 
loan Boca, din trustul de explorări miniere 
din cadrul Ministerului Minelor, depunea 
la O.S.I. (astăzi O.S.I.M.) propunerea de 
inovație denumită «Dispozitiv de golire 
din mers a vagonetelor de mină cu cutie 
fixă». înregistrată la minister cu numărul 
75530/15 iunie 1967 și care avea să primească 
titlul de brevet cu numerele 53722/1967 si 
53726/1968.

După metodele actuale, pentru golirea 
vagonetelor de mină cu cutie fixă sînt nece
sare o serie de operații, timpul mediu pen
tru descărcarea unui singur vagonet fiind 
de 3 minute, loan Boca și coautorul invenției 
— inginerul băimărean Marin Teodorescu 
— au pus la dispoziția celor interesați un 
sistem mecanizat care reduce timpul de 
descărcare a unui întreg convoi de 36 de 
vagonete la numai 40 de secunde, ded ceva 
mai mult de o secundă pentru fiecare va
gonet.

Marele avantaj al dispozitivului Boca (așa 
îl vom numi de acum înainte, pentru pres
curtare) constă însă, mai ales — prin meca
nizarea completă a operațiilor de descăr
care — din reducerea sau aproape renun
țarea la forța de muncă umană. în calculele 
efectuate la exploatarea minieră Nistru, de 
lingă Baia Mare, s-a ajuns la concluzia că 
folosirea dispozitivului Boca ar aduce bene
ficii anuale. în cadrul unei singure exploa
tări, de 1 119 341 lei (în calculele făcute la 
Lupeni) și de 450 500 lei (în cele efectuate 
la Baia Mare). Trebuie reținut în plus că 
toate aceste calcule s-au făcut în anul 1967.

Deci, beneficii de milioane de lei aduse 
statului, și asta fără să mai socotim sporirea 
productivității de pe urma folosirii unor 
forțe de muncă eliberate de la culbutoarele 
actuale — de care dispozitivul Boca nu mai 
are nevoie — și care ar putea fi folosite 
direct la secțiile productive...

în septembrie 1967 colectivul de invenții 
și inovații din cadrul Ministerului Minelor 
examinează propunerea de invenție și ad
mite în final experimentarea la Combinatul 
minier din Baia Mare «în cote scop IPROMIN, 
in colaborare cu ICEMIN, va intocmi proiectul 
tehnic al prototipului...» Colaborarea dintre 
institutele centrale specializate se face de 
fapt numai pe hîrtie. prin adrese comunicate 
Ministerului Minelor în care își declină 
competența alcătuirii unor astfel de planuri, 
iar loan Boca aleargă peste tot, reușind după 
aproximativ un an să obțină elaborarea 
STE-ului de către un colectiv al Institutului 
de proiectări miniere din Baia Mare, condus 
de inginerul V. Hutter. încheiate la 30 apri
lie 1969. concluziile unui foarte amănunțit 
și pertinent Studiu tehnico-economic sunau 
cam așa:

«Dispozitivul propus nu este mai scump 
deck un alt culbutor; se amortizează mult moi 
repede, avind în vedere că se reduce esențial 
personalul de deservire; are o capacitate net 
superioară față de culbutoarele existente; deci, 
din puna de vedere economic, dispozitivul 
propus este avantajos».

Dacă Studiul tehnico-economic se în
cheia la 30 aprilie 1969, ei bine, prima încer
care a prototipului se făcea abia la 14 octom
brie 1972 (termenul dat de minister era 
3 mai 1971!). deci s-au tergiversat lucrările 
timp de aproape 3 ani jumătate. Nu a fost 
executat, așa cum se propusese, un proiect 
de execuție, așa că inginerul M. Teodorescu 
și ajutoarele sale au făcut și ei ce au putut 
— linie de cale ferată specială n-au avut 
de unde să ia. au îndoit o linie obișnuită 
cu ciocanul și aparatul de sudat, i-au mai 
lipit și niște ghidaje, să fie acolo — dar la 
29 decembrie 1972 prototipul era gata pen
tru marea încercare și el funcționează per
fect. Se introduce un convoi de 30 de vago
nete de 1 000 litri pline și goale, acesta trece 
în mare viteză prin dispozitivul Boca. se 
iscă un nor uriaș de praf (din cauza sterilului 
descărcat), nimeni nu mai apucă să vadă 
decît cum după vreo 4 secunde convoiul 
e deja din nou la suprafață, complet descăr
cat. cuminte, gata pentru a lua din nou 
drumul minei.

Ca urmare. în afara felicitărilor de rigoare 
adresate lui loan Boca și Marin Teodorescu. 
comisia care a asistat la experiment încheie 
procesul verbal nr. 1958/1972— Dosar 69. 
în care se spune: «...pe baza observațiilor 
făcute cu ocazia experimentării prototipului 

invenției nr. 53 722/1971, o declară recepțio
nată ca fiind corespunzătoare și prezentind 
noutate tehnică cu mare productivitate față 
de instalațiile cunoscute și propune Centralei 
minereurilor neferoase baia Mare stabilirea 
locurilor de aplicare la scară industrială și 
generalizarea ei la toate unitățile M.M.P.G.- 
ului»...

Sub asemenea auspicii favorabile aplicării 
invenției lui loan Boca se încheia anul 1972. 
Un fel de «totu-i bine cînd se încheie cu 
bine»? Nici pe departe! Acest posibil «happy 
end» s-ar fi putut întîmpla numai dacă 
lucrurile ar fi urmat drumul normal: ela
borarea unui proiect de execuție, coman
darea printr-o întreprindere specializată a 
confecționării utilajului la cotele folosirii 
sale pe scară industrială,instalarea și punerea 
în funcțiune a dispozitivului la locurile de 
producție alese — apoi, răspîndirea lui în 
toată țara. Titularul brevetului de invenție 
(cedat de loan Boca. conform legiferărilor 
în vigoare). Combinatul minier Baia Mare, 
n-a făcut însă absolut nimic din toate aceste 
lucruri. Au trecut așa luni de zile. Poate 
ar fi trecut din nou ani. dacă un fapt aparent 
anodin n-ar fi declanșat un lanț întreg de 
reacții. La 11 septembrie 1973, în ziarul 
județean «Pentru socialism», la rubrica «No
te» din pagina a doua a cotidianului băimă
rean apărea o notiță pe care o reproducem 
aproape în întregime.

«La capătul haldei EM. Săsar s-a construit 
cu ani in urmă, din beton și oțel, care au costat 
bani, nu glumă, o instalație pentru culbutarea 
automată a vagonetelor de mină. Era pe atunci 
materializarea unui gind îndrăzneț, o inovație 
pentru care s-ou alocat și premii frumoase. 
Numai serviciul tehnic al Combinatului minier 
ne poate lămuri cum se face că azi, ditamai 
construcția a rămas piesă de muzeu, bătută 
de viat și mincată de rugină...»

Aici lucrurile se precipită Amînată ani 
de zile să fie pusă în practică invenția lui 
loan Boca este rezolvată în cîteva ceasuri. 
O săptămînă mai tîrziu, serviciul tehnic 
amintit își aduce brusc aminte de dispozitiv 
și în ședința Comisiei tehnico-economice 
din 18 septembrie se alcătuiește un proces- 
verbal de avizare, necesar pentru... demon
tarea și aruncarea materialelor folosite la 
construcția prototipului. La 9 octombrie, 
voluminosul dosar al dispozitivului Boca. 
expediat între timp la Deva, la forul tutelari 
direct combinatului, revine la Baia Mare 
(stratagemă de spălare pe mîini nereușită!), 
cu indicația ca titularul de invenție (combi
natul) să execute un prospect ți să-l trimită 
la toate unitățile din M.M.P.G. Documenta- 
ția-prospect este făcută de ICPIMR Baia 
Mare și/ expediată pînă la sfîrșitul anului 
1973, în 26 de unități ale ministerului de 
resort. întrucît... «în cadrul Combinatului 
minier Baia Mare nu există condițiile necesare 
amplasării unui astfel de dispozitiv». La sesi
zarea trimisă de loan Boca ziarului «Scîn- 
teia», combinatul răspunde cum că., «insta
lația corespunde (...). insă datorită gabaritului 
mare nu poate fi utilizată la silozurile exis
tente din cauza lipsei de spațiu» și ded «s-a 
luat hotărirea să fie pusă la dispoziția Insti
tutului de proiectări miniere (...). in vederea 
includerii in proiectele noilor instalații de 
insilozare, ÎN CAZUL PREZENTĂRII UNEI 
EFICIENTE TEHNICO-ECONOMICE SUPERI
OARE SOLUȚIILOR CUNOSCUTE ÎN ȚARĂ 
SAU PE PLAN MONDIAL...

Sublinierea ne aparține și ea constituie 
un adevărat «cap de acuzare» pentru modul 
în care a fost tratată utilizarea unei invenții 
care ar fi putut aduce milioane de lei eco
nomii statului. Acest «în cazul prezentării...» 
este net contrazis de concluziile extrem de 
favorabile ale proceselor verbale de accep
tare a brevetului de invenție și de consta
tare a funcționării prototipului de experi
ment.

*
Autorul acestor rînduri — care s-a străduit 

cît a putut să scurteze din amănuntele «a- 
venturii» invenției predat^în anul 1967 — 
nu s-a mulțumit însă numai cu cercetarea 
impresionantului număr de file ale dosarului. 
A fost la fața locului, a văzut unde a fost expe
rimentat prototipul, a vorbit cu oameni 
care au asistat la încercări, a deschis ușa 
mai multor birouri. La exploatarea Săsar. 
tehnicianul Ion Pop, responsabil cu sectorul 

invenții și inovații, ți maistrul Valentin 
Cupța, șeful unei echipe de la culbutoarele 
actuale, au mărturisit că dispozitivul i-a 
impresionat în mod deosebit, dar că în- 
tr-adevăr la exploatarea respectivă nu era 
aplicabil. După Valentin Cupșa și după alții, 
la exploatările de la Gura Băii ți Șuioru și 
chiar la Nistru, dispozitivul Boca ar fi putut 
fi introdus cu succes. După tehnicianul 
luliu Lahman. de la serviciul specializat ai 
combinatului, dispozitivul este excelent, 
însă inaplicabil în oricare exploatare în 
subordine. La Ministerul Minelor. Petrolu
lui ți Geologiei, inginerii Grigore Benone 
și Mihail Lucas, fără să cunoască prea multe 
despre invenție, se declară pe loc adversarii 
adoptării dispozitivului, pentru că — ar 
necesita cheltuieli prea mari de amplasare, 
oprirea producției luni de zile și, în defi
nitiv, mărturisesc, chiar dacă sistemul nu e 
rău, e mult prea complicat pentru a fi pus 
în practică...

Nu avem de gînd deloc să contrazicem 
aceste afirmații, oricît de în pripă ar fi făcute 
ele. Ne surprinde numai faptul că nu se iau 
deloc în considerație beneficiile uriașe pe 
care le-ar putea aduce dispozitivul și — mai

de ce „dunăreni" în loc de „cîrna"?

De întotdeauna, din cele mai vechi 
timpuri, una dintre comunele situate la 
Dunăre, în județul Dolj, s-a chemat Cirna. 
Cineva, nu știm cine, a avut năstrușnica 
idee de a-i schimba de curind numele în 
Dunăreni. Faptul reprezintă o penibilă e- 
roare și un serios prejudiciu adus științei 
românești, deoarece Cîrna constituie nu 
numai un simplu termen toponimic.ci denu
mirea unei străvechi civilizații dunărene.

Spun toate acestea nu atît pe temeiul 
unor aduceri aminte care mă leagă de Cîrna, 
din vremea cînd am participat, ca elev de 
liceu, la cercetările arheologice făcute aici 
în 1940—1942 în necropola din Grindul 
Tomii, ci bazîndu-mă pe un adevăr istoric, 
neștiut de cei care au propus și au hotărît 
să se schimbe numele comunei: aici a fost 
descoperită civilizația Cîrna-Gîrla Mare, da- 
tînd din epoca bronzului mijlociu și făurită 
de prototraci prin veacurile XV-XI îna
intea erei noastre, astăzi cunoscută de ar
heologii ți antropologii din toată lumea.

Voi aminti pe scurt că în necropola de la 
Cîrna s-au descoperit, în mai multe mor
minte, statuete de pămînt ars — în total 
nouă — cu ornamente care redau fidel 
elementele de port popular feminin frec
vent întîlnit și astăzi la noi în țară și nu 
întîmplător în Banat și în vestul Olteniei.

televizoare portabile românești

Deocamdată primele receptoare porta
bile realizate la uzina Electronica și pe care le 
vom vedea curind în magazine nu poartă 
un nume special. Constructorii lor le-au 
spus pur ți simplu «televizor portabil», 
încercăm să prezentăm acest aparat, ocolind 
pe cît posibil detaliile de strictă specialitate. 
De la bun început trebu ie spus că în construc
ția sa au fost utilizate toate cuceririle obți
nute pînă acum în domeniul electronicii, 
evoluția sa ulterioară neputînd aduce schim
bări esențiale. Astfel, el se prezintă complet 
tranzistorizat-ceea ce desigur se resimte în 
gabaritul său. Televizorul portabil reprezintă 
1/3 din cel staționar, cu o greutate ce nu 
depășește 9 kg.

Vom mai nota apoi că TV-ul portabil a 
redus la dimensiuni accesibile tubul electro
nic, stabilindu-i alimentarea pentru o ten
siune electrică de 120—220 volți — 50 Hz, 
iar la curent continuu pentru o tensiune 
între 12 și 20 volți. Fiind dotat cu un stabili
zator de tensiune intern (deci înglobat în 
aparat), receptorul poate fi folosit, fără alte 
modificări,atît în locuință, ca orice televizor 
obișnuit, cît și în altă parte, dacă există o 
sursă de curent continuu.

Mai reținem faptul că, față de tipurile 
staționare, consumul de energie este de 
4 ori mai mic încă un argument care ple
dează pentru o producție de serie în stare 
să satisfacă toate cerințele și chiar să înlo
cuiască televizoarele «clasice».

Alte detalii: tubul cinescop are diago
nala de 31 cm, casetă din lemn furniruită cu 
ornamente din material plastic și metal, 

ales — că acestea sînt numai păreri expr 
mate verbal, nicăieri, nici la combinati 
din Baia Mare, nici la vreun institut de cei 
cetări, nid Ia minister, nu există nici u 
referat care să formuleze obiecții, negru p 
alb. la aplicarea sau utilitatea sistemuh 
propus și care, în concluzie, să dispună arur 
carea brevetului la coș. Există doar- părer 
dubii nefondate și,am spune,mai ales dezic 
ieres, rutină, frică de nou.

Un ultim fapt merită să fie trecut pe hîrtie 
prin semnificațiile care le implică ți î 
«cazul dispozitivului Boca». La 25 februari 
anul curent, la o analiză a activității în d< 
meniul minier în județul Maramureș, s 
constatat, între altele, că la Silozul centr 
de minereu brut de la exploatarea miniei 
Nistru se folosesc un număr nepermis c 
mare de oameni (36) întrebîndu-se de < 
nu se folosesc — conform indicațiilor ti 
partid — mijloace mecanizate, automatizai 
măcar la lucrările de ia suprafață. Cei car 
știau de dispozitivul Boca au tăcut. Unii s 
simțeau cu musca pe căciulă, alții nu au avi 
curajul de a deschide gura...

Dumitru GRÂU

Cu mii de ani în urmă — au stabilit speci 
liștii — băștinașele acestor locuri purtai 
ii cu altițe pe umăr și riuri în jos pe mine 
pînă la brățară (manșetă). La mijloc cing 
toare, în față catrință și în spate opreg.

Cercetările de antropologie istorică, u 
mărind unele practici rituale funerare,: 
stabilit că acelea specifice civilizației Cî 
na au fost transmise aidoma la tracii 
geții din epoca fierului, la daci și la car 
în secolul III, la populația daco-romană d 
perioada migrațiilor (secolele III—IV) și 
băștinașii din secolul IX, continuînd a 
practicate și astăzi la țară în multe sate, 
toate provinciile istorice ale țării.

Supraviețuirea elementelor de port pop 
lar,ca și a celor de ritual funerar la care ne-a 
referit, împreună cu altele asupra căro 
nu mai insistăm acum, reprezintă un foi 
de permanențe ce atestă o continuitate < 
necontestat, care începe cu prototracii ci 
turii Cîrna-Gîrla Mare, din epoca bronzul 
și ajunge pînă în zilele noastre. Descoper 
deosebit de importante făcute la Cirna 
nicidecum la «Dunăreni».

Doctor Dardu Nicolaescu PLOPȘC 
conducătorul laboratorului de antr 
pologie Istorică al Centrului de cerc 
țări antropologice.

este înzestrat cu 12 canale, 4 scări ce pot 
programate pe un anumit canal, avînd d< 
posibilitatea de memorizare.

Desigur, toate aceste caracteristici și pr 
prietăți le vom verifica personal. înain 
încă de a beneficia efectiv de servici 
televizorului portabil au ți apărut întret 
rile virtualilor lui cumpărători: Vom put 
urmări programele TV-ului portabil în tr 
sau autobuze? Dar în avion? Specialiștii । 
asigură că-l vom putea utiliza în orice vehic 
de transport în comun cu condiția ca aces 
să fie antiparazitat.

Inginer Dan VAITEAN



Buna funcționare a motorului, siguranța pe timpul 
parcursului, buna întreținere și starea de curățenie 
a tuturor mijloacelor de transport auto se asigură în 
condiții optime prin:

STAȚIA « A U T OR API D »

din Brașov, Șoseaua București — Brașov, kilo
metrul 164 — Dîrste, care execută:
— revizii generale și mici reparații urgente
— verificări și reglări direcție, faruri etc.
— spălări, gresări. schimbarea uleiului.

Ml

Vă invităm să apelați la serviciile oferite!

GRUPUL ÎNTREPRINDERILOR 
DE INDUSTRIE LOCALĂ 
A JUDEȚULUI BRASOV

aviz important 
pentru deținătorii 
de mijloace auto 
din sectorul de stat 
și particular

STAȚIA « A U T O E X P R E S »
din Brașov, la intersecția șoseaua Făgăraș cu 
șoseaua Cristianului, execută:
— spălat exterior, interior, covoare, tapițerii, port

bagaje, pneuri, taloane, inclusiv uscare și lustruire 
— șprițuiri, spălări de: motoare, radiatoare, cutia de 

viteze, filtre de ulei, diferențial etc.
— schimbarea sau completarea uleiului
— gresări

E STAȚIA «A UTOR EP A R AȚ I I »
din Brașov, șoseaua Cristianului nr. 9, execută: 
— reparații pentru orice tip de automobil ca: lucrări 

de tinichigerie și vopsitorie, lustruire, tapițerie, 
electricitate auto, alezări, rectificări, diferite lu-

| crări de mecanică auto
— prelate și huse interioare și exterioare 

Toate stațiile vă asigură lucrări garantate, rapide 
și de calitate ireproșabilă.

Centură de siguranță cu două și 
trei puncte de fixare. Rezistă 
la peste 1 ®B kilograme forță in 
condiții de umiditate, lumină, 
temperaturi scăzute și ridicate. 
Catarama și celelalte piese me
talice de rezistență, oțel inoxi
dabil — crom — nichel Chinga 
din relon.



români celebri
Ana Aslan,născută la 1 ianuarie 1897, la Brăila. Facultatea de medicină la Bucu- 

rești (1915-1922). Doctor în medicină Magna cum laude, 1924, cu lucrarea «Studiul 
circulației periferice la om», sub conducerea lui Danielopolu. Membră activă a Aca
demiei de științe, departamentul de medicină internă 1945-1948. Doctor în științe 
în 1961. Membru al Comitetului executiv al Asociației internaționale de geron
tologie din 1957. Membru al Departamentului științific al Uniunii mondiale de 
medicină profilactică și igienă socială din 1959. Membru al Asociației internațio
nale medicale a femeilor din 1963. Membru al Societății americane de geronto
logie, Membru al Centrului internațional de gerontologie socială din 1969. Membru 
activ al Academiei de științe din New York și a numeroase alte foruri și organisme 
internaționale. Membru al Academiei Republicii Socialiste România din 1974. 
A fost invitată și a participat la peste 70 de congrese și simpozioane medicale 
organizate în țară și peste hotare. Autoare a unui număr impresionant de lucrări 
științifice, citată în aproape toate tratatele de gerontologie apărute în lume după 
I960. Cărți dedicate Anei Asian în exclusivitate: Olga Franklin — editura Arthur 
Barker (1964) intitulată «H3»; Henry Marx — intitulată «Lupta împotriva bătrîneții». 
Distinsă cu «Ordinul Meritul Sanitar clasa I» (1970) și cu titlul de «Erou ai Muncii Socia
liste» (1971), precum și cu numeroase decorații străine. Ana Aslan este inclusă 
printre personalități prezente în Enciclopedia Britanică și în Who’s Who.

„cred că dacă aș fi trăit 
în evul mediu,
eu aș fi fost arsă pe rug“

Mama n-a vrut s-o lase să urmeze medicina. 
Asta se întîmpla prin 1915. «O fată nostimă 
și drăguță, zicea mama, nu e potrivită ia o 
facultate cu o viață prea liberă. Apoi, medicina 
durează mult, e costisitoare. Am făcut greva 
foamei. După patru zile, mama avea so con
voace un fel de consiliu de familie și să obțin 
încuviințarea».

A fost o studentă eminentă. Pe vremea 
aceea, o femeie mereu prima la concursu
rile de externat, de internat, enerva. A 
avut șansa să lucreze vreo 20 de ani în do
meniul fiziologiei, alături de o somitate a 
științei românești și mondiale. Daniel Da- 
nieiopolu (o prețuia mult pentru simțul ei 
clinic), după ce în primii ani de facultate se 
simțise atrasă de chirurgie și ajuta la ope
rații pe marele Toma Ionescu.

în 1946, Ana Aslan ajunge profesor uni
versitar la Institutul de Medicină din Timi
șoara. Prima femeie profesor de clinică 
medicală. A descris semne în cardiologie. 
Pe atunci, în Franța, Rene Leriche era în 
mare vogă. Injecta procaină (specie de no- 
vocaină), bolnavilor de arterită, direct în 
artere. Ana Aslan încearcă și ea metoda 
Leriche, cu bune rezultate. Așa s-a produs 
întîlnirea ei cu procaina, substanță, ulterior, 
cu mare rol în destinul de om de știință al 
acestei femei. La Timișoara îi vine ideea să 
utilizeze pentru întîia oară procaina și în 
artrite. Primul pacient, un student în medi
cină, de trei săptămîni înțepenit în pat de 
durere. Bolnavul acceptă. I se injectează 
substanța în articulația genunchiului, re
zultatele sînt spectaculoase. Studentul mișcă, 
flectează piciorul imediat. Era ziua de 5 
aprilie 1949. Ana Aslan a memorat data. 
«Fără cazul acela, fără succesul acela, poate 
n-aș fi mers mai departe cu cercetarea efec
telor procainei. Aș fi rămas probabil la utiliza
rea pe care i-o dădea Leriche». Se mută la

București și devine șefe secției de fiziologie 
a Institutului de endocrinologie condus de 
de C.I. Parhon. Se gîndește să comunice 
cazul studentului de la Timișoara Academiei 
de. Științe Medicale. Nu se aprobă, i se cer 
cinci asemenea cazuri. Experimentează cinci 
cazuri, e respinsă din nou, i se cer cincizeci. 
«La Academie nu-mi primeau comunicarea, 
lumea însă dădea năvală la mine ca la Magla- 
vit». După un timp, se prezintă la Academia 
de Științe Medicale cu cincizeci de cazuri, 
însoțite de recomandarea profesorului Par
hon. După un an de la comunicare nu reu
șise încă să-și tipărească lucrarea. Nu avea 
nici o dovadă că ea a inaugurat tratarea artri
telor cu novocaină. Radio Paris începe să 
anunțe, în perioada aceea, utilizarea protei
nei împotriva reumatismului. Descoperirea 
Anei Aslan fusese colportată sau după ea 
mai venise și altui medic ideea. Risca să nu 
fie recunoscută drept primul om de știință 
care a conceput și practicat metoda. Lucra
rea cu cincizeci de cazuri se tipărește, în 
sfîrșit. «în cuprinsul ei se menționează că 
eu în fața martorilor cutare și cutare am 
administrat procaină într-un caz de artrită, 
în ziua de 5 aprilie 1949. Lucrez mai departe 
la Institutul Parhon. Administrînd procaină 
unor bolnavi de sciatică încep să observ cum 
in urma tratamentului oamenii arătau moi 
bine, remontați, fortificați. Evident,procaina 

făcea mai mult decît un simplu medicament 
antialgic, acționa, concomitent, și ca un factor 
metabolic. Parhon propune să fiu numită 
profesor în clinica lui, Ministerul Sănătății 

nu aprobă.» De atunci Ana Aslan va rămîne 
mereu în afara rețelei învățămîntului medi
cal și se va consacra exclusiv cercetării 
științifice. împreună cu Parhon începe stu
diul fenomenelor de îmbătrinire. Marele 
endocrinolog considera bătrinețea drept o 
boală, credea în posibilitatea întineririi, 
în special, prin tratament cu hormoni 
epifizari. în 1952, se înființează Institutul de 
geriatrie, pe strada Căldărușani din Bucu
rești, unde era un cămin pentru bătrîni. 
Ana Aslan devine directoare. «Clădirea a- 
răta îngrozitor. Dărăpănată, cu bătrîni, ca 
niște fantome care plîngeau și vorbeau despre 
moarte. Pe mulți dintre ei — reumatici — 
încep să-i tratez cu procaină. Pe lingă efecte 
antireumatice, tratamentul se solda cu amelio
rarea memoriei și a forței musculare. Dragos
tea mea pentru bătrîni s-a format lingă tata, 
îmi dădeam seama că e bătrîn, înțelegeam 
bătrinețea. l-am propus lui Parhon o primă 
experiență. Am luat 18 bătrîni din cămin 
(media de virstă 72 de ani), și 7 voluntari, 
printre care doamna Lucia Sturdza-Bulandra, 
eu. rude și prieteni care aveau încredere. 
Timp de doi ani, nici unul dintre cei 18 bă
trîni din cămin n-a murit. Astăzi, mai trăiesc 
doi dintre ei, precum și trei persoane dintre 
voluntari. Majoritatea celor din grupul de 
25 au murit spre vîrsta de 95 de ani, unul 
trăind 116.» De la început, utilizează o so
luție acidă de procaină, conținîfid acid ben
zoic și o sare de potasiu. Citise în literatură 
Că soluțiile alcaline de procaină produc 
necroze. Cere farmaciștilor să-i prepare 
o soluție acidă, ți le sugerează să utilizeze 
acid benzoic, pe motiv că și el era utilizat 

in tratarea reumatismului. Abia mai tîrziu 
avea să-și dea seama (cercetătorii americani 
susțin și ei în prezent), fericită întîmplare, 
că acidul benzoic e foarte important pentru 
acțiunea sa antioxidantă care încetinește 
distrugerea procainei la nivelul țesuturilor. 
Tot ea inaugurează administrarea procainei 
și intramuscular (se făcea doar local și 
intravenos). Pe scurt, ce descoperise doamna 
Aslan? Că procaina e activă în lupta împo
triva bătrîneții; un medicament superior 
procainei; o schemă clasică de tratament 
aplicabilă indivizilor in funcție de vîrsta 
biologică (calculată prin examene clinice 
și de laborator) și de bolile de acompania
ment.

Pentru Ana Aslan, bătrinețea este altceva 
decît pentru C.l. Parhon. Este o distrofic 
a organismului, o tulburare de nutriție 
celulară. Insist să-mi spună mai amănunțit 
ce este bătrinețea. «în realitate nu știm ce 
este, fiindcă nu știm ce este viața. Laborit, 
autorul teoriei antioxidante a îmbătrînirii, 
spune undeva: «Oxigenul cu radicali liberi 
uzează membrana celulară. Oxigenul este 
însă necesar vieții. Și deci ceea ce este necesar 
vieții duce la îmbătrinire și la moarte.» Novo- 
caina, mai adăuga Laborit, e antioxidantă. 
Grație ei se intervine realmente pentru prima 
oară în procesul de îmbătrinire. Chiar dacă nu 
e mult, tratamentul meu reprezintă un început. 
Prelungește viața și activitatea individului cu 
15—20 de ani».

Argumente de laborator. Tratați cu pro
caină. 3 000 de șobolani au trăit cu 20 la sută 
mai mult. Viermii au îmbătrinit mai greu. 
Americanul Backer a observat că sub acțiu
nea Gerovitalului globului roșu trăiește 
pește 120 de zile, limita lui de vîrstă naturală.

în lume există două concepții de tratare 
a bătrîneții. A doamnei Aslan și celuloterapia. 
Inacceptabilă din punctul de vedere al medi
cine! clasice, celuloterapia constă în injecta
rea unui amestec de organe proaspete, tritu
rate în ser fiziologic. «Nu neg celuloterapia, 
dar n-am experimentat-o, n-am nici o părere 
despre ea. Știu numai că în străinătate din ce în 
ce mai mulți medici renunță la ea pentru Gero- 
vital. Pe Paul Niehans, chirurg elvețian, pro
motorul celuloterapiei, metodă derivată din 
lucrările lui Filatov, l-au consacrat rezultatele 
bune pe care le-ar fi dat metoda în tratarea 
Papei Pius al Xll-lea.» Americanii sînt rezer
vați la început în fața Gerovitalului. «Nu 
credeau în efectele lui. Mi-au publicat lucrările, 
dar nu credeau. Dacă rezultatele se datoresc 
unor efecte psihologice? Americanii au această 
îndoială. Au obținut și ei. tratînd cu Gerovital, 
rezultate foarte bune, îmi reproșau însă că la 
începutul cercetărilor n-am controlat preparatul 
și prin proba Double blind (dublu oarbă). îmi 
reproșau că n-am administrat la două loturi de 
pacienți, unuia Gerovital, celuilalt, apa dis
tilată, fără să știe nici unul, nici celălalt ce 
substanță primește. N-am făcut proba, pentru 
că pe vremea aceea nu intrase în uz. în ultima 
vreme, scepticismul americanilor a dat mult 
înapoi, Gerovitalul experimentîndu-se în pre
zent în cinci universități din Statele Unite».

Ana Aslan stabilește că procesele de 
îmbătrinire încep de la vîrsta de 45 de ani. 
Bazîndu-se pe fapte. în jurul acestei vîrste 
se schimbă constelația endocrină, acciden
tele, bolile infecțioase și infarctele devin 
mai frecvente. Nu demult, un grup de cer
cetători din Baltimore și din Anglia ajung, 
pe alte căi, la aceeași opinie. Ei aveau să 
constate că monoaminooxidaza din creier, 
artere și plachete sanguine crește de la 
vîrsta de 45 de ani, semn de început al 
îmbătrînirii. Stabilesc, de asemenea, și acțiu
nea inhibitoare a Gerovitalului asupra mo- 
noaminooxidazei, de două ori mai puternică 
decît a procainei simple. Ceilalți inhibitori 
cunoscuți ai monoaminooxidazei s-au dove
dit toxici, produc hipertensiune, hemoragie 
cerebrală, singur Gerovitalul fiind lipsit de 
efecte secundare. în prezent, Gerovitalul 
se exportă în peste 60 de țări și se febrică, 
după licență românească, în Belgia. Există 
în lume vreo 100 de imitații de Gerovital. 
Toate avînd la bază procaina, lipsite însă 
de formula produsului realizat de către 
doamna Aslan. Compoziția Gerovitalului 
este cunoscută, nu și formula specială de 
fabricație. Americanii aveau să repete for
mula exactă, fără să obțină aceleași rezultate, 
tocmai din necunoașterea unor detalii de
cisive. Peste 300 de publicații din România 
și din lume au inserat studii referitoare 
la terapia cu Gerovital. Peste 90 la sută dintre 
ele confirmă bunele rezultate ale autoarei 
produsului.

Cîteva personalități dintre cele care au 
recunoscut public urmările favorabile ale 
tratamentului cu Gerovital. Poetul Asturias, 
scriitorul de culoare Dubois, decanul de

Canterbury, Sukarno, Hrușciov, De Gaul 
Adenauer, Charles Boyer, Marlene Dietric 
Lilienne Ghiesch și Montgomery. Aslan î 
seamnă în limba turcă leu, doamna AsI 
își amintește însă că Danielopolu îi zic 
«vulpea». «Sînt destul de rea de gură ci 
mă văd atacată, nu suport să fiu atace 
pe nedrept. Am avut un tată foarte blind ș 
mamă foarte severă. Realismul, încăpățînart 
rezistența în luptă le-am moștenit de la man 
poezia de la tata. N-am fost copilul preferat 
mamei, mă vedea frumoasă și frivolă, dar n 
tîrziu, cind s-a convins că îmi văd de tree 
m-a iubit extraordinar. Au fost bune și rezi 
vele mamei, m-au făcut de la început luptător 
și independentă:»

în 1947, pictorul Isachi i-a făcut doami 
Aslan un portret. Personajul are grație 
agresivitate. La puțin timp după terminai 
lucrării, venind în vizită la doamna AsI; 
doctorul Petru Groza e derutat de semiîm 
neric, se înclină în fața tabloului și-i întin 
mîna. în tinerețe, Ana Aslan s-a ocupat ț 
țin și de pictură, mai tîrziu avea să vizite 
toate marile pinacoteci și colecții din Iun 
îi plac toate perioadele, toate curente 
picturii universale, afară de abstraction! 
pe care nu-l înțelege. E interesată să meai 
la atelierul lui Sabin Bălașa, despre cart 
auzit că este un mare artist, un pictor n 
dern, figurativ, nu abstract. «Sînt priete 
cu Salvador Dali». Aduce din bibliotecă dc 
cărți, autor Dali, pe care el i le-a oferit 
dedicație și cu desene, unul dintre deșt 
reprezentînd Columna lui Traian. Dali 
admiră. «îl interesează foarte mult știii 
și are o mare dragoste pentru poporul rom 
Dali susținind că împăratul Traian ar fi j 
spaniol. Nu știu dacă se tratează cu Ge 
vital»

în prezent, în diferite țări, Gerovita 
e prețuit divers, pentru cite unul din efect 
lui complementare. în Anglia, de pildă 
în tratamentul bătrîneții; în Italia, dr< 
echilibrator al sistemului nervos vegetat 
în America, drept antidepresiv; în Cana 
pentru tratarea artrozelor. Toate ace 
variate eficacități. Ana Aslan le-a observ 
studiat și descris de mult, menționînd coe; 
tența lor

Ca orice mare noutate, Gerovitalul a’ 
să întîmpine serioase împotriviri mai a 
la el acasă «Unii ziceau — i se pare doom 
Aslan — fără să se uite la rezultate, al 
recunoșteau rezultatele, reproșînd insă 
nu m-a confirmat nimeni. După ce au apă 
și confirmările, au zis, nu există demonstre 
științifică; pe urmă, de ce l-am botezat 
ș.a.m.d.» In ianuarie 1959 a avut loc o core 
tuire pe țară a Societății de Endocrinoloj 
Gerontologie, Psihiatrie și Neurolo 
sub președinția lui C.l. Parhon. «Mi- 
prezentat lucrarea, și după ce au aranjat 
așa fel incit profesorul Parhon să iasă din s 
(el credea în cercetările mele, mă apăi 
au început atacurile. Mă mir cum de nu r 
doborît violența lor. Vroiau să nu intre f 
paratul in fabricație, să nu apară. M-au aji 
partidul, oamenii de partid, care au acceț 
violente ciocniri de opinii cercetind. în acei 
timp, cu maximă grijă și atenție de par 
cui este adevărul. Mult m-a sprijinit pe atu 
și Mihai Florescu, ministrul chimiei. To 
lupta, toată coaliția împotriva mea. le- 
uitat. Cartea de memorii pe care am de g 
s-o scriu va fi intitulată «0 experiență f 
cită». In fond, fericite au fost toate încercă 
acelea care m-au dus la descoperirea Gen 
talului, nu regret nimic, nici momentele < 
mai grele, nu regret nimic, vreau să-mi păși 
optimismul, mă consider un om fericit.»

Doamna Aslan este membră a numere 
organisme științifice internaționale. A I 
distinsă cu numeroase titluri. «Fiecare 1 
mă îmbătrînește, vrea să spună că lupta 
terminat, că sînt învingătoare. într-un 
asta mă întristează, vreau să mai lucrez, 
mai înaintez, nu mă consider ajunsă la vr 
apogeu, apogeul înseamnă începutul sfîrș 
lui.

Am făcut mult bine oamenilor, am prie 
în toată lumea, pot sta unde vreau, luni 
zile, ca o regină, oamenii mă iubesc și 
invită, însă nu vreau, în străinătate locu 
tot la hotel. Primesc de la compatrioții 
scrisori formidabile. Oameni pe care nici 
cunosc mi se adresează în versuri. Cred 
dacă aș fi trăit în evul mediu, eu aș fi fost < 
pe rug, așa am scăpat numai cu niște lac 
și am rămas doar îngrozită de ce e în s 
nedreptatea, și cu dorința, atît cit pot, să 
bine oamenilor și să nedreptățesc pe cit 
puțini.»

Romulus BALAB,



oiul sănătății

nvenții amînate și dureri actuale
în decembrie 1964, cetățeanul Mihai Câți- 
ivan, cercetător autodidact în fizică, biolo- 
e, chimie, medicină, electronică, împreună 

soția sa, doctor Edita Câțicovan,depune 
Ministerul Sănătății mai întîi un dosar, 

oi, după un an, un aparat cît o valiză diplo- 
atică. In rezumat și pe înțelesul tuturor, 
ții Câțicovan afirmau că de acum încolo 

va mai fi nevoie ca bolnavii să înghită 
agneziu, să se lase înțepați sau să-și trans- 
irte urina pe la policlinici ca să afle că au 
lită sau orice altă boală; fără nici un fel 
i pregătire a bolnavului și fără ca medicul 
știe vreun amănunt din suferințele pacien- 
lui, aparatul descoperă în 10-15 minute 
ice boală prezentă, trecută sau pe cale 

apariție: mai mult, cu excepția bolilor 
ntagioase și de inimă, aparatul vindecă, 
■ă medicamente, spitalizare și bisturiu 
ate bolile cronice. Sau, mai pe scurt, cer- 
tătorii ar fi putut spune funcționarului din 
inister următoarea frază: «Eu, Mihai, și 
ția mea Edita din Salonta,am făcut o revo- 
ție în medicină și vă rugăm respectuoși 
dispuneți aprobarea ei».

Cum a procedat funcționarul statului? 
fel cum se mai face uneori și chiar justificat, 
-a dat drumul celor doi români să convie- 
ască mai departe printre ai lor, convins 
în realitate, grădina Domnului este mult 

ii întinsă decît se afirma. Pentru mai multă 
franță a predat totuși dosarul Academiei 
"e U mai păstrează și astăzi.
In 1970, sub titlul «O nouă teorie asupra 
nezei și evoluției cancerului»,ziarul «Sem
as din 27.III. publica următoarea știre: 
iercetâtorul american, doctor Clarence 
>ne, șeful laboratorului de biofizică mole- 
lară de la Centrul de cercetări al N.A.S.A. 
i Hampton a declarat că studiile efectuate 
acest laborator demonstrează pentru 

IMA OARĂ faptul că celulele vii se divid 
5 acțiunea unorsarcini electrice a membra- 
lor celulare, și nu a unor elemente chimice 
m se considera.»
De fapt, era vorba de teoria susținută cu 
ici ani în urmă si de autodidactul din jude- 

Arad. Cu puțină ipocrizie ne-am putea 
ligna acum după un deceniu: cum a fost 
sibilă, tovarăși, atîta incompetență? De 
funcționarii statului nu și-au făcut datoria 
de funcționari care ar fi trebuit să știe 

o idee, oricît de trăznită, atunci cînd 
e dovedită trebuie dată publicității?
De posibil, a fost posibil, cum ne-au demon- 
at-o angajați! lui Esculap. A rămas apara- 
: mic si nearătos cum l-au lucrat cu mij- 
■ce rudimentare — cumpărate din pensie 
experimentate pe propriii fii timp de 
de ani — cei doi cercetători (în fond, 

>ria existenței unui cîmp electric în ființa 
lână și chiar aplicarea ei în domeniul 
icerului e de mult cunoscută pe plan 
indial și important nu este desemnarea 
ui autor unic, ci rezultatul ei practic.) 
est rezultat, pînă acum cel puțin, este 

deținut integral numai de soții Câțicovan, 
sub forma acelei valize diplomatice numită 
«Aparatul pentru consultații și tratamente 
electrobiomagnetice».

Experimentat, aparatul acționează fără 
greș. în 1966 este brevetat ca invenție. 
Pasul următor ar fi fost generalizarea lui 
la scară industrială, continuarea cercetărilor 
într-o instituție specializată, ca în toate 
celelalte țări, valorificarea aparatului pe 
scară mondială, ca export de inteligență 
românească în folosul general al științei și 
al omului. Citez doar cîteva din rezultatele 
verificărilor:

în timpul consultărilor cu aparatul, soții 
Câțicovan nu au cunoscut diagnosticul și 
nici simptomele bolnavilor. Confruntarea 
s-a făcut ulterior în prezența medicilor 
spitalului. Pentru fiecare bolnav s-a întocmit 
o fișă după aparat, care a fost confruntată 
cu fișa clinică. Toate cazurile au fost găsite 
concludente. Cazurile maligne s-au confir
mat 100 la sută prin laparotomie. (Spitalul 
clinic de obstetrică și ginecologie Timișoara).

în cazurile maligne, consemnează refera
tul spitalului orășenesc de adulți din Arad, 
s-au ivit două cazuri cînd diagnosticul de 
cancer nu era stabilit de către spital. După 
ce aparatul a scos în evidență suspiciunea 
tumorală, bolnavul Kompas Francisc,în vîrstă 
de 56 de ani, a fost transferat la chirurgie, 
unde s-a stabilit diagnosticul de neoplasm 
al stomacului (cancer). în al doilea caz de 
cancer, necunoscut anterior de medicii spi
talului, bolnavul Buza Alexandru,în vîrstă 
de 56 de ani,era diagnosticat cu pleură-pul- 
monară. Aparatul a descoperit maladia can
ceroasă și în urma consultărilor ulterioare 
a fost constatată metastaza pulmonară.

La secția de radioterapie-oncologică a 
spitalului au fost examinați 24 de bolnavi 
internați în spital cu aparatul medical pentru 
consultații și tratamente electrobiomagneti
ce. Autorii aparatului nu au cunoscut simp
tomele bolnavilor, nici diagnosticul clinic, 
care s-a trecut pe fișă numai după aplicația 
făcută cu aparatul respectiv. Rezultatele 
sînt cele existente pe fișele anexate și iscă
lite de doctorul D. Caracioni.

Argumentele sînt de o inatacabilă simpli
tate: «în ce fel și unde poate fi angajat un 
cetățean cu numai patru clase primare?» 
«Blocurile noi sînt suprasolicitate; vă rugăm 
să ne credeți; să așteptăm intrarea în con
strucție a unor noi apartamente». Acesta 
din urmă de pildă a fost unul dintre motivele 
refuzului dat de organele sanitare ale Cluju
lui, unde cercetătorii și-au exprimat dorința 
de a locui. Sînt pasați de la București în 
Banat, din Banat la Cluj, înapoi la București 
etc.

Cu fiecare lună și an care trec se întîrzie 
nu numai generalizarea la scară națională a 
acestei descoperiri și, implicit, perfecționa
rea ei, ci și încasarea valutei externe și di
minuarea valorii ei prin rezultatele la care 

ajung alți savanți de peste hotare. Și totuși 
invenția românească rămîne, în integrali
tatea ei unică. (Imperfectă, rudimentară ca 
realizare tehnică, dar unică.)

La 5 mai 1966 profesorul Manuel Rappallo 
Ronco, președintele Centrului uruguaian de 
cercetări, anunță că a descoperit radiații 
bioelectrice eficace împotriva tumorilor și 
care vindecă radical ulcerele gastrointestina- 
le și duodenale cronice. Adică una dintre 
funcțiunile multiple ale aparatului românesc. 
Pe rînd, U.R.S.S., Franța, R.D.G., R.F.G., 
Elveția încep producția de serie a unor apara
te care reproduc parțial unele din funcțiile 
aparatului soților Câțicovan.

Indiferența față de acest caz este confirma
tă public de ziarul «Scînteia» din 26 noiem
brie 1969: «în ce ne privește, constată auto
rul articolului, putem totuși afirma că acest 
caz este ieșit din comun prin altceva: prin 
indiferența cu care este privit. Este timpul, 
este imperios necesar, ca măcar acum foru
rile în drept, specialiștii, să acorde interesul 
cuvenit acestei invenții».

Intervenția ziarului răscolește patimi, se 
afirmă că în medicină nu se va putea ameste
ca nimeni, oricine ar fi, persoane particulare 
sau organe de presă. Se amestecă în schimb 
oameni «de specialitate» și din dosar dispar, 
printre altele, unele din referatele din care 
parțial am citat eu. Este necesar prin urmare 
o nouă verificare a aparatului. Institutul 
oncologic din București își exprimă primul 
rezervele în legătură cu natura științifică 
a descoperirii; primul și pînă acum singurul.

Bunul-simț mă împiedică să refac lunga 
listă a scrisorilor acelora care ieșiți din 
spital după 20 sau chiar 30 de ani de suferințe, 
pentru a muri în cîteva săptămîni pe patul 
familiilor lor, în urma intervenției aparatului 
trăiesc și astăzi, se plimbă și fumează, în 
timp ce el, Mihai Câțicovan, suferind de 
inimă, nu se poate mișca niciunde. Aceste 
rezultate sînt dealtfel popularizate de te
leviziunea română, de reviste și ziare din 
străinătate care, pe coloane întregi, publică 
reportaje despre efectele miraculoase obți
nute cu ajutorul «Aparatului pentru consul
tații și tratamente electrobiomagnetice».

întreprinderile de comerț exterior, soli
citate de clienții lor de peste hotare, insistă 
în scris și pe diferite alte căi pentru urgen
tarea intrării prototipului în producție de 
serie. Țări și firme străine caută și găsesc 
formele de cooperare sau de concesionare. 
Uzinele de profil din București stau pregătite 
pentru prima serie de aparate, totul este 
pus la punct, se afirmă chiar că se poate 
produce oricît, fără teama de a rămîne apara
tele în uzină.

în cele din urmă Oficiul de stat pentru 
invenții și mărci dispune generalizarea proto
tipului dar totul se înfundă la Direcția sani
tară a județului Arad. De atitudinea direc
torului acestei instituții am avut ocazia să 
mă conving personal. Eram acasă la soții 
Câțicovan. Nu apucasem să-mi mărturisesc 
integral motivul vizitei mele cînd sună 
telefonul. Cei doi soți erau invitați să se 
prezinte la directorul Vasilovici. «Venim 

într-o oră, au răspuns. Nu-i tîrziu? Bine! 
atunci peste o oră sîntem acolo».

Bătrînul Mihai Câțicovan se precipită; 
crescut în respectul fără rezerve pentru 
oficialitățile locale se teme să nu întîrzie 
înțeleg că sînt expediat și plec. Revin peste 
două ore și aflu că, ajunși acolo chiar mai 
devreme decît se anunțaseră, inventatorii, 
pentru a «n»-a oară în ultimii ani, fuseseră 
expediați acasă; directorul nu avea timp 
să-i primească, deși el îi chemase.

Chiar dacă nu am cunoaște valoarea 
cercetărilor soților Câțicovan sau noblețea 
aspirației care i-a însuflețit timp de 20 de 
ani în slujba unei idei, dacă nu am ști bolile 
de care suferă bătrînul inventator și savant 
autodidact și ar rămîne numai gestul nud 
al punerii pe drumuri a doi oameni de 
către un funcționar care este plătit tocmai 
pentru a sluji cu devoțiune de salariat pe 
acei care prin existența lor fac necesar 
postul lui, dacă nu ar fi decît acest gest și 
oprobriului opiniei publice nu i se s-ar 
putea contrapune nici un fel de justificări.

De la publicarea articolului din «Scînteia» 
au mai trecut cinci ani. în total zece și 
invenția continuă să rămînă nefolosită. Și 
știți cît ar costa acest aparat? în jur de 5 000 
lei, în vreme ce aparatul Roentgen cu folo
sințele lui limitate nu coate fi obținut decît 
cu ajutorul mai multor milioane.

Dar să presupunem că aparatul lui Mihai 
Câțicovan nu este ceea ce atestă brevetul 
de la Geneva: o invenție; sau că necesită 
înainte de producerea lui pe scară industrială 
experimentări suplimentare. Nu au fost 
oare de ajuns acești zece ani?

Să mai presupunem că ideile autodidactu
lui arădean ar fi extravagante, fanteziste, 
rezultate în urma unor observatii emoirice. 
Nu ar avea loc totuși inventatorul într-un 
institut de cercetări?

Să mai presupunem că funcțiile aparatu
lui nu ar fi atît de multiple și precise precum 
afirmă cei vindecați. Este totuși un aparat 
ajutător, o invenție internațională, care nu 
dăunează nimănui, orice intervenție s-ar 
face cu el asupra bolnavilor. Dar, în cazul 
că aceste presupuneri sînt neîntemeiate ne 
întrebăm, cît s-a pierdut prin inactivitatea 
de zece ani a inventatorului? Unde ar fi 
ajuns astăzi cercetările lui dacă ar fi avut de 
la început la dispoziție aparatura necesară, 
specialiști, condițiile și înțelegerea oameni
lor? Cît ar pierde țara noastră dacă mîine 
altcineva inventînd, sau în altfel ar obține ace 
lași aparat și l-ar lansa în producție de serie 
pe piața mondială? Cine va suporta aceste 
pierderi? Cîte vieți nu mai sînt și cîte sufe
rințe există, deși s-ar fi putut evita? Cine dă 
socoteală?

Se pare că la Consiliul popular al județului 
Arad nu se cunoaște nimic din toate astea, 
că știrile care ajung acolo sînt de altă natură, 
aș fi putut începe acest articol deci sub forma 
unei scrisori deschise. Fiindcă Mihai Câți
covan s-a născut și este cetățean român, dar 
trăiește, suferă și creează într-un singur și 
concret județ: Arad

Nicolae CRISTACHE

:e este nou?

EUMATISMUL INFANTIL — O 
OALĂ ÎN DECLIN. Un colectiv de 
ecialiști de la clinica de pediatrie din 
j. Mureș, format din doctor Lucia Horga, 
>ctor L. Csidey și profesor doctor docent 
h. Pușkaș, a cercetat incidența reumatismu- 
i și evoluția schimbată a acestei boli, pe 
i lot de 1 119 copii bolnavi, internați în 
cimii 20 de ani în sus-amintita clihică. 
taliza statistică a vastului material de studiu 
arătat că incidența reumatismului, precum 
a recidivelor reumatice a scăzut treptat 

n anii 1961—1962, ca urmare a continuei 
ibunătățiri a condițiilor de locuit și de 
ai, a introducerii tratamentului cortizonic 
! scară largă și a prevenirii recidivelor 
umatice prin administrarea pe timp înde- 
ngat de policlinică. S-a observat și un 
irecare paralelism între valorile epidemice 
scarlatină și numărul cazurilor de reuma- 
;m și de recidive reumatice. în orice caz, 
oluția afecțiunii a fost mult mai favora- 
lă în ultimii zece ani, iar mortalitatea prin 
umatism a scăzut simțitor începînd din 
ul 1966.
7OLUTIA MIOPIILOR CONGENI- 
ALE. Printre numeroasele clasificări ale 
estei afecțiuni figurează și aceea care 

împarte miopiile în: staționare și progresive. 
Cronologic există două tipuri de miopie, 
una congenitală — «din naștere», cum se 
spune — și alta cîștigată, care apare întotdea
una în copilărie și pubertate. După 20 de 
ani, apariția miopiei este cu totul excepțio
nală. Urmărind să stabilească dacă așa-nu- 
mita miopie congenitală este într-adevăr 
staționară, cercetătorii doctor N. Zolog 
și doctor M. Aconiu de la clinica de oftalmo
logie din Timișoara au studiat evoluția bolii 
pe un lot de 448 de ochi la copii între 3 și 
16 ani. Cazurile studiate au fost urmărite 
cel puțin 3 ani și maximum 10 ani.

Din datele sistematizate în două tabele 
reiese că o creștere anuală semnificativă a 
miopiei se înregistrează la copii din grupa 
de vîrstă 3-8 ani, care au avut o refracție 
inițială de 1-3 dioptrii, însumînd un număr 
total de 71 ochi din totalul de 448 cazuri 
studiate, in grupa de vîrstă 9-12 ani nu se 
remarcă o diferență semnificativă în ritmul 
de creștere a miopiei. Cît privește numărul 
redus de observații (12 din 448) din grupa 
de vîrstă 13-16 ani, cercetarea nu a permis 
nici un fel de concluzii. Considerînd drept 
staționară o miopie care în decurs de 3 ani 
nu a progresat deloc sau cel mult o dioptrie, 
autorii conchid că la copiii de 3-8 ani cu 
o miopie inițială de 1-3 dioptrii se găsește 
proporția cea mai redusă de miopii congeni
tale staționare. Cît privește influența ochela

rilor asupra evoluției diferitelor forme de 
miopie, ea pare a fi neînsemnată.

POȘTA MEDICULUI
HERDINAND VALI — București: 1 

Cancerofobia, teama obsesivă de cancer, 
este mai periculoasă, poate, decît boala 
însăși. Trebuie să luptați energic împotriva 
acestei psihoze, pentru ca — vorba unui 
personaj caragialesc — să nu cădeți «din 
fandacsie în ipocondrie». Toate simptomele, 
diagnosticul specialiștilor pledează pentru 
prezența unor noduli foliculinici cu locali
zare mamară. Tratamentul recomandat este 
foarte bun și rămîne numai să-l respectați 
riguros; 2. Dacă s-a efectuat numai o sal- 
pingotomie, intervenție chirurgicală con
servatoare în sarcina extrauterină, atunci 
ea este compatibilă cu o nouă sarcină, nor
mală.'

PANȚIRU NICOLAE — Comuna Bîr- 
sănești, județul Bacău: în cazul opacității de 
cornee, denumită leucom (albeața ochiu
lui) este necesar un îndelungat tratament 
local cu instilații de dionină, injecții sub- 
conjunctivale cu Hialarodinază bisăptămî- 
nal etc. Intervenția chirurgicală (iridocto- 
mie) ar fi justificată numai dacă leucomu- 
mul este parțial și central. Oricum, solici
tați internarea copilului în secția de oftal
mologie a spitalului din Bacău.

CONST. DUMITRACHE — Bucu
rești: 1. Pamoatul de pirviniu (produsul 
Vermigal), trebuie corect administrat în 
oxiuriază, adică 6 tablete sau lingurițe, 
în priză unică, dimineața, la jumătate de 
oră după micul dejun (tratament ce trebuie 
reluat la fel peste 10 zile, și apoi încă o 
dată peste 3 săptămîni pentru consolidarea 
vindecării). Nu trebuie uitat însă că rezul
tatele pot fi compromise de reinfectări. 
De aceea, în afara cunoscutelor măsuri de 
igienă, este necesară tratarea tuturor mem
brilor familiei si a contactilor apropiați.

ADRIANA P. — lași: După cum vă 
autoportretizați, s-ar zice că semănați cu o 
Venus antică, poate cu forme nițel cam 
prea pline. Dealtfel, definiția obezității este 
astăzi atît de laxă încît un specialist în ma
terie ca doctorul Alvan Feinstein de la Uni
versitatea Yale din S.U.A. afirma că «un 
obez este o persoană care se gîndește 
că este obeză». Dacă țineți totuși să vă 
«debarasați» de cele cîteva kilograme su
părătoare, în afara unei diete hipocalorice 
(80 g hidrați de carbon, 20 g grăsimi, restul 
proteine și verdețuri), cu distribuirea me
selor din 4 în 4 ore, vă recomandăm ca 
«moderator» al poftei de mîncare produsul 
vegetal Gastrofibran (6 comprimate în priză 
unică, în momentul senzației de foame). 
Concomitent vă recomandăm gimnastică și 
masaje.
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cenaclul flacăra

Alexandru Mica 
și Cornel Ionescu.

Â Citește
5 Eugen Seceleanu

Actori și garoafe de Codlea: Florian Pittiș, Dan Tufan 
Dragoș Pîslaru.

cum a fost (27, 28}

Gabriela Teodorescu.

Silvia Panțiru.

Întîlnirea de la Brașov a constituit pentru Ceni 
«Flacăra» unul din examenele sale de conștiință, o p 
a maturității spiritului tînăr care-l animă. Căci, știm fo 
bine, fiecare ședință a cenaclului nostru, fiecare întîl 
cu cei care ne invită la locurile lor de muncă ori de st 
înseamnă mai întîi o confruntare și abia apoi un spect: 
Altfel spus, oamenii vor să afle mai întîi ce avem noi 
spus, ce valori noi propunem, ce rădăcini avem, ine 
mergem. Abia apoi se naște spectacolul, adică în 
mentele cînd sufletele și conștiințele celor din sală i 
într-o consonanță firească, sinceră, cu ideile, poeziil 
muzica propuse de noi. O asemenea armonie spon 
s-a născut în aula noii clădiri a Universității brașov 
aflată pe colina căreia de-acum înainte i-a dat și nun 
Dar din ce-a fost compus programul propus de noi c 
peste 800 de participant la acest dialog?

Mai întîi o Antologie «Flacăra» dedicată poeziei lui 
Alexandru, antologie prefațată de Adrian Păunescu: 
mai spus-o și altă dată, loan Alexandru este, după o, 
mea, cel mai realizat dintre poeții generației noastre. I 
ce a debutat, de la el se așteaptă cu totul altceva decit a f< 
L-am iubit de la bun început, fiindcă apăruse un nou 
revoluționar care se angaja in procesele intentate vechi 
un poet care știa că lumea trebuie să fie mai bună iar pi 
un luptător. Punctul de sus al acestei atitudini I.A. l-a i 
in volumul «Infernul discutabil», care a schimbat în I 
măsură gustul cititorului de poezie, volum in care se man if 
vechile și generoasele aspirații ale poetului român. As 
I.A. nu mai este acel poet, dar, sînt sigur, el va ști să si 
toarcă la istorie, la istoria vie. care nu s-a obiit la voie' 
Azi poezia lui I.A. este o lumină lină care,sper eu. va rede 
acea lumină tulburată, emoționantă, revoluționară, care a 
adevărata măsură a poeziei lui I.A ».

Antologia propusă de Adrian Păunescu a fost susții 
de doi dintre prietenii cei mai vechi ai cenaclului. Fio 
Pittiș (Figuranții, Dar ploile. Invers, Elegie) și Dan Tu 
(in așteptare, Zborul curat, Cîntare de primăvară. Teri 
actor),cărora li s-au alăturat patru viitori colegi de pi 
sie, studenții Institutului de artă teatrală și cinematc 
fică din București: Gabriela Teodorescu (Reveniri, Romi 
Am nevoie), Silvia Panțiru (Cosa mea. Portarul, Of 
Clopotele), Dan Ciobanu (Naștere. Iarnă, grea) și Dr 
Pîslaru (Origini. Dealurile). După ce și-a exprimat en 
și bucuria de a fi sărbătorit astfel (Sînt foarte bucure 
văd atitea fețe minunate de tineri și mă gindesc cit de p 
poeți din lume au acces la astfel de întîlniri. Am experii 
am fost plecat la studii in străinătate și multi poeți cu rer 
au un public foarte mic. A fi poet aici,la noi, și a sluji act 
patrie a noastră in lumina marilor idealuri ale socii 
socialiste românești este o reală bucurie și pentru min 
poet. Vreau să scriu o poezie pe măsură marilor noștri îi 
tași, poeții transilvăneni, pe care aș îndrăzni să-i con



i să-i duc la desăvirșire, in spiritul dragostei de patrie pe 
are acești mari înaintași au avut-o și pe care și noi o avem), 
aan Alexandru a recitat poeziile Lumină lină, care deschidea 
mnele bucuriei, și Pribegie, care va deschide viitorul volum, 
unele iubirii, recent predat la Editura Cartea românească.
Adrian Păunescu a recitat șase din poeziile sale (Intre 

ine și rău, Dați-ne pace. Descoperirea focului, Imn, Da. mai 
vem și Repetabila povară), iar Eugen Seceleanu, copil al 
nor pensionari din părțile vecine locului unde ne aflăm, 
fost răsplătit cu numeroase aplauze pentru fragmentul 

itit din ultima sa carte, care fiind una și aceeași cu prima, 
re același nume cu aceasta: «Eternitate locală».
Aceeași receptivitate au arătat-o cei din sală față de 

aladele cîntate de Alexandru Mica (Radu Anghel de la 
reci, De-aș mai trăi pin’ la vară), in continuare, Florian 
ittiș, în engleză, și Dan Chebac, în versiunea română 
ealizată de Adrian Păunescu, au cîntat «Blowin’ in the 
'ind (Vinare de vint). cintec reluat împreună cu cei din sală 
i sfîrșitul întîlnirii.

Pentru că Mircea Vintilă n-a putut veni, el rămînînd 
intuit în casă de importanța zilei sale de naștere. Cornel 
mescu a interpretat la muzicuță un potpuriu de melodii 
le recentului laureat al Primăverii baladelor. Deși nu 
am văzut bînd niciodată lichide alcoolice. Cornel Ionescu 

mai susținut, tot la muzicuță: «Cine-a pus circiuma-n 
rum/ n-a făcut-o de nebun».Dan Chebac, profitînd de lipsa 
□premiatului Mircea Vintilă, a mai cîntat Plouă și Rar. 
irupul Flacăra Folk ‘73. adică trei băieți minunați, care 
ic în două zile 1 500 de kilometri pentru a cînta la Brașov 
ouă cîntece, a fost foarte bine primit de sala căreia i-a 
ferit De-o Icar, pe versuri de Sorescu,și Din bătrini, muzica 
text, Gil loniță. După ce-au cîntat Mica publicitate și 

bpți, Carmen și Vali, în continuă ascensiune de populari- 
ite, au fost rechemați în fața microfonului unde au cîn- 
it baladă pentru un soldat.
in final, formația Catena a obținut un succes căruia, 

acă n-ar fi vorba de niște fete, i-aș spune monstru! Altfel 
aus, adică așa cum se spune, formația o sunat bine de la 
nagini, compoziția Ortansei Păun, pînă la Aseară ți-am 
iot basma, cîntat foarte bine de Păunița Ionescu. De 
ceasta dată am putut remarca nu numai exploziile Lidiei 
reangă. d și solourile Ancăi-Vijan Grate rol.
Mulțumind celor care au aplaudat programul prezentat 

e cenadiști, Adrian Păunescu a spus: «Ați aplaudat spec- 
icolul nostru, ați aplaudat pe cei ce l-au susținut. Noi v-am 
plaudat pentru spiritul dumneavoastră viu și nuanțat Avem 
isă de aplaudat cu toții un lucru pe care l-am simțit și, sper, 
am făcut — la limita puterilor noastre — să se manifeste.

vorba despre spiritul acesta nou, revoluționar, e vorba 
espre acești nouă ani din urmă ai României, cind această 
rră, intr-adevăr eroică prin aceea că a rezistat atitor valuri 
le istoriei, este condusă de un mare bărbat, tovarășul Nicolae 
eaușescu. Să aplaudăm acest spirit in care ne e posibil să 
e dezvoltăm și in care se poate de la zi la zi mai mult, cu 
mdiția să îndrăznim să ne apucăm serios de treabă. Nimeni 
ii e dator să ne trezească in fiecare dimineață să ne spună: 
idrozniți, faceți treabă, iubiți munco și literatura, iubiți 
luzka! Noi avem un legâmint adine, sintem cetățeni ai 
cestei țări, iar nu cetățeni supleanți, nu chiriași in România, 
toi cu toții, nu doar cei de aid, bineînțeles, facem România 
facem și artă in România și tot ceea ce ați văzut aici este 

firesc să se intîmple in România. Gindul meu se îndreaptă 
dea către acest spirit Să aplaudăm această șansă a noastră, 
că dincolo de toate dificultățile ne putem manifesta și ca 
oameni și ca artiști, prin ceea ce avem mai bun, cum a fost 
această seară pe care o pot califica intr-adevăr drept cea 
mai interesantă, cea mai frumoasă seară a cenaclului, deși 
peste tot au fost seri interesante. Sint probabil niște oameni 
in sală care merită să se fi petrecut această seară. Să aplaudăm 
acest spirit liber, creator și drept din România de azi».

In clipele cînd încă se mai aplauda și se ofereau flori, 
împreună cu George Stanca, am obținut următoarea de
clarație din partea profesorului emerit, doctor docent 
Radu C Bogdan, rectorul Universității din Brașov:

«in urma ecourilor produse de celelalte ședințe ale cenaclu
lui mă așteptam la o manifestare de bună ținută. Dar ceea 
ce s-a intîmplat in această seară mi se pare cu totul deosebit. 
Atit in ansamblu, cit și in parte, ceea ce ni s-a prezentat aici 
înseamnă o formă elevată a unui fond artistic prețios, carac
terizat de un autentic spirit patriotic, comunist, prezent prin 
curaj, maturitate și dinamism. Cenaclul, in forma originală 
și serioasă pe care a adoptat-o cel al dumneavoastră, con
stituie una dintre cele mai potrivite și generoase forme de 
manifestare culturală a timpului României de azi, in spiritul 
înnoitor, atit de drag nouă, tuturor».

Luni. 25 martie. Cenaclul «Flacăra» a fost oaspetele 
Teatrului Ciulești în cadrul manifestărilor prilejuite de 
acțiunea «Săptămîna teatrului Ciulești». Am fost bucuroși 
să omagiem în acest fel sărbătoarea unui teatru care în 
ultimii ani a făcut eforturi stimabile pentru a-și găsi un 
profil cît mai adecvat și personal. Programul prezentat 
de noi pe scena invidiabilei săli a teatrului giuleștean a 
început cu fragmente din lucrarea muzicală Meșterul 
Manole de Li viu Tudan. In continuare, Traian Stoica a 
prefațat Antologia «Flacăra», dedicată de această dată 
poetului Ion Gheorghe (De o excepțională forță a expresiei 
poetice și o originală viziune. I.G. se află in plină construcție 
a unui univers liric impresionant prin prospețime și vigoare. 
în fața ochilor poetului lumea a început să se înfățișeze In 
starea ei virginală. Ideea de «naștere a doua oară» se răsfringe 
asupra întregii lumi explorate de poet Totul e refăcut, e 
reconstituit in virtutea unei insolite viziuni. Poet comunist. 
Ion Gheorghe e solidar cu mutațiile revoluționare ale socie
tății noastre fiind rapsodul lor și al neobositului mesaj ce te 
însuflețește). Poeziile antologiei realizate de Adrian Pău
nescu au fost recitate de Corneliu Dumitraș (Nu pot să uit, 
Din dragoste pentru pămint. La căpătiiul gigantului). Alexan
dru Drăgan (Căruțe de Brăila, Inorogul) ți Ion Vîlcu (Vine 
iarba). Poetul Ion Gheorghe a citit fragmente din poemul 
Mutul. Poezii a mai recitat Adrian Păunescu (Repetabila 
povară. Cetatea fără nimeni. Calul călare. Deocamdată nu). 
Proză a citit Eugen Seceleanu.

Partea muzicală a serii a fost susținută în afara grupului 
condus de Liviu Tudan, de prietenii cenaclului. Vom 
aminti aid numai lucrările noi apărute în programele lor. 
Așadar au cîntat Dan Chebac, Alexandru Mica (Seara cind 
răsare luna), Cornel Ionescu (Doină, Hora Stacatto). Vali 
și Carmen (Zi ploioasă), llie Vorvoreanu (Preludiu, Știe 
trenul unde să ne ducă. Zboruri uitate, Cintecul saltim
bancului).

Dorin TUDORAN

Ion Vilcu

Alexandru Drăgan

Corneliu Dumitraș

llie Vorvoreanu

Luni, 1 aprilie, incepind de la ora 17,30 
Cenaclul «Flacăra» este invitatul Universal 
Clubului din șoseaua Vergului nr. 14. Invi
tațiile pentru această întilnire pot fi soli
citate și obținute numai luni 1 aprilie, intre 
orele 11 și 14 la sediul revistei noastre.
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că e zadarnic să alergi după fantasme

Coborînd dm acei nord al Moldovei unde 
oamenii știu, să povestească atît de frumos. 
Pîliuță aduce m sufletul său patima nara
țiunii care se insinuează deseori în pictura 

mente istorice ori de intîmplări extraordi
nare. ca în tabloul — pictat cu ani în urmă —- 
în care un țăran intrat': în salonul unui 
conac și-a uitat securea pe'pian și fascinat 
de instrument îi încearcă sonoritățile. Dar 
Piîiuță nu este un rob al modelelor din 
natură și chiar într-o lucrare atît de dis
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deieului.

'Dacă' ar fi să înșirăm pe un perete imens 
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memoriile lui șerban cioculescu (54)
In dimineața zilei de vineri 15 martie a.c. 

mă aflam în cabinetul academicianului Miron 
Nicolescupreședintele Academiei R.S. Româ
nia. Il cunoști, cititorule, din articolele 
sale săptămînale, totdeauna interesante, care 
apar în Contemporanul și din frecventele 
sale apariții pe micul ecran. Lucrările sale de 
analiză matematică, prin care s-a făcut cu
noscut urbi et orbi, nu i-au știrbit nimic din 
farmecul candorii morale, suprc.na calitate 
a unor rari oameni, meniți să rămînă tineri 
și dincolo de vîrsta altădată numită, prin- 
tr-un epitet biblic, patriarhală. Aș adăuga, 
nici din frumusețea sa de meridional, puțin 
obișnuită la oamenii de știință exactă.

Vorbind de una și de alta, președintele 
meu rn-a întrebat brusc:

— Apari și dumneata, diseară, la TV, in 
emisiunea despre Ion Barbu?

— Nu, i-am răspuns categoric.
N-a stăruit. Ca matematician și ca pro

fesor la aceeași universitate, Miron Nico
lescu îl cunoscuse bine pe ilustrul Dan Bar- 
bilian, în literatură Ion Barbu, și-i citise 

lucrările din ambele direcții ale spiritului 
aceluia ce-și făcuse din poezie un «joc se
cund». iar din matematici jocul prim al ado
lescenței și al vîrstelor următoare. A și luat 
parte, într-un rînd, la un simpozion despre 
Ion Barbu, la Casa scriitorilor, încadrat de 
Al. Rosetti și de Miron Radu Paraschivescu.

De unde știa însă Miron Nicolescu că 
aveam să figurez în acea seară pe micul ecran, 
în emisiunea închinată lui Ion Barbu? Pur 
și simplu pentru că citise în programul de 
Radio și TV, următoarele:

«biblioteca pentru toți. Ion Barbu (I).
Participă: Al. Rosetti, Gh. Mihoc, Șerban 

Cioculescu, Gerda Barbilian, Zina Nicolau. 
N. Fuiorescu, Mihai Moșandrei, Leonid Di
mov. Romulus Vulpescu, Al Rogoz, N. Can
ner.

Din filmoteca de aur: o mărturisire inedită 
de Vladimir Streinu. Joc secund. Lectură pro
pusă de poetul Nichita Stănescu. Emisiune 
de Victor Frunză și Mihaela Macovei».

Cumpăr în fiecare săptămînă revista Ro- 
dio-TV dar n-o consult decît în momentul 
cînd am timp să-i urmăresc programul și 
cînd mă îmbie ceva interesant. Cum de nu 
mi-am amintit că figuram în acel program? 
Capricii ale memoriei sau înregistrare mai 
veche? N-aș putea spune. Știu doar că i-am 
dat lui Miron Nicolescu răspunsul negativ 
cu desăvîrșită bună-credință. Fapt este că 
am uitat. — vorba bunicii mele, goanga —, 
ca pămîntul!

Cel dinții apărut înaintea micului ecran 
a fost academicianul Alexandru Rosetti, cel 
mai statornic prieten al lui Ion Barbu și edi
torul, la «Cultura Națională», în 1929, al 
faimoasei culegeri de poezii cu titlul «Joc 
secund». La înmormîntarea lui Ion Barbu, 
în august 1961. a venit de la Sinaia, unde ți
nea cursuri de vară pentru străini, să aducă 
ultimul omagiu capriciosului său prieten, 
care-l bruscase uneori. A fost, dimpreună 
cu mine, singurul om de litere care a asistat 
la înhumarea lui Ion Barbu, în timp ce mate
maticienii au venit în mare număr, iar patru 
dintre ei i-au adus defunctului omagii pu

blice ale recunoașterii genialității creatoare 
Alexandru Rosetti a amintit în seara de vi
neri de corespondența laconică a lui Ion 
Barbu în timpul deplasărilor lui în străină
tate. Catrenele pot fi urmărite în ediția 
îngrijită de Romulus Vulpescu. Ion Barbu 
izbutea și in aceste versuri de circumstanță, 
fără să exceleze însă în poanta epigramatică. 
în care știa totuși să cultive echivocul, dacă 
nu într-unul și același catren, în două succe
sive.

Nimeni n-a spus, în seara de vineri, că 
Ion Barbu, întocmai ca și Ion Luca Caragiale. 
își rezervase suprema voluptate în a-și mal
trata prietenii. încredințat fiind. — ceea ce 
se și petrecea —,că ei nu vor păstra supă
rarea, cunoscindu-i prea bine temperamen
tul instabil și toanele. Academicianul Gh 
Mihoc, mare specialist în calculul probabili
tăților și statistica matematică, fost rector 
al Universității din București, și domnia-sa 
coleg mai tînăr al lui Dan Barbilian, i-a rele
vat meritele excepționale în domeniul știin
țelor matematice, cu interesante amănunte 

asupra modului său de lucru. Mi-aș îngădui 
să precizez însă că adeseori profesorul, cu 
cîteva ore înaintea prelegerii, instalat dis- 
de-dimineață la o masă de la cofetăria-cafe- 
nea Capșa comanda un filtru sau două nu 
primea pe nimeni și își pregătea lecția, prin- 
tr-un efort de concentrare puțin obișnuit

Cafeneaua, cum spunea Gerda Barbilian, 
tovarășa de viață, atît de înțelegătoare, a 
lui Dan Barbilian, era locul în care acesta 
reușea să se izoleze desăvîrșit, indiferent 
de rumoarea din local. Domnia-sa a înșira' 
în felul cel mai just preferințele literare ale 
lui Ion Barbu, în frunte cu Remember și mai 
ales Craii de Curtea-Veche ale lui Mateiu 
I. Caragiale. Aș adăuga că nimic nu-l tulbura 
in cultul pe care-l închinase aceluia pe care-l 
numea «prim și ultim Caragiali», trecînd 
voluntar peste Ion Luca. nici chiar acel 
«numitul Ion Barbu», din însemnările zilnice 
ale romancierului, despre care Cella Dela- 
vrancea îi spusese că era entuziasmat de 
Craii. Ion Barbu a mai aflat de la mine, care 
transcrisesem după copiile luate de Perpes- 
sicius tot ce era mai interesant în acele 
însemnări, că in cursul anilor 1927 și 1928, 
Mateiu luase contact cu tatăl poetului, pre
ședinte al Tribunalului din Giurgiu, unde 
se judecau procesele lui pentru pămîntul 
dotai (al Maricăi G. Sion). In ultima vreme. 
Ion Barbu se aprinsese la citirea memoriilor 
ducelui de Saint-Simon, căutînd să-și procure 
o ediție completă a monumentalei opere. 
In schimb, îmi restituise ca neinteresante 
amintirile contelui Robert de Montesquiou- 
Fezensac, modelul baronului Charlus din 
romanul proustian. După Gerda Barbilian, 
«Scrisorile» lui Ion Ghica erau dintre lec
turile favorite ale lui Ion Barbu.

Televiziunea a avut fericita idee să ne 
dea glasul poetului Mihai Moșandrei (prie
tenul copilăriei cîmpulungene a lui Ion 
Barbu), în timp ce pe ecran puteam urmări 
pașii săi prin curtea casei lui și simpatica 
liotă de cîini de vînătoare care săltau în 
jurul stăpînului lor.

Din generația mai tînără a admiratorilor 

lui Ion Barbu s-au perindat înaintea ecra
nului poeții Leonid Dimov, Adrian (iar nu 
Al.! cum îl prezintă programul TV) Rogoz 
și Romulus Vulpescu. Cel din urmă este și 
editorul fervent al lui Ion Barbu. cel de-al 
doilea discipol și deținătorul unui mare nu
măr de autografe ale maestrului său. Leonid 
Dimov e dintre puținii urmași ai ermetismu
lui barbian, nelipsit de substanță.

Cel mai vîrstnic dintre participanți a fost 
veteranul genului revuistic Nicu Canner, 
care l-a cunoscut pe Ion Barbu la Capșa și 
a avut astfel ocazia să-l apropie ani de-a 
rîndul. Cine altul decît domnia-sa putea 
aduce omagiul capșismului. ilustrului dis
părut care iubise străvechiul local bucureș- 
tean, fără a desconsidera si localurile simi
lare: Nestor, Corso, Ath^nLe-Palace

Apariția pe ecran a lui Vladimir Streinu 
a fost zguduitoare — nu numai pentru mine, 
care-l am mereu înainte, și în trezie și în 
vis — ci și pentru toți cîți l-au cunoscut și 
prețuit (deunăzi, poetul Barbu Brezianu, 
eminentul tălmăcitor al epopeei finlandeze 
Kalevala, mi-a mărturisit și dînsul șocul pe 
care l-a resimțit vineri, văzîndu-l și auzin- 
du-i vocea). Imaginea era ștearsă, ca de pe 
alt tărim sau ca din cinematecă, iar nu dintr-o 
nu prea veche filmotecă de aur. Vocea era 
însă a lui, ca și forma impecabilă a dicțiunii 
și eleganța formulărilor, cu care a definit 
atît firea contradictorie a lui Ion Barbu. 
cît și avatarele lui lirice. Vladimir Streinu 
a relevat cu justețe lipsa de conștiință de 
sine, atît a marelui poet, cît și a genialului 
matematician, care nici nu-și revendica pri
matul în una din cele două sau în ambele 
direcții, nici nu luase aspectul plin de morgă 
al altor confrați, mult mai puțin înzestrați.

Un alt motiv al emoției noastre, al celor 
ce l-am iubit și admirat pe Vladimir Streinu, 
a fost unul de ordin biologic. Nu-l văzusem 
niciodată atît de consumat și de macerat 
ca în imaginile de pe ecran. L-am vizitat 
acasă, cu patru zile înainte de criza cardiacă 
fatală (infarct miocardic), dar nu mi s-a 
părut deloc un om sfîrșit, ca pe ecran. Am 
vorbit cu el la telefon, în dimineața ultimei 
lui zile de viață, la 26 noiembrie 1970, și 
glasul său își păstrase vioiciunea și mor- 
dantuL Ecranul mi-a apărut, în seara recentă 
de vineri 15 martie, mai revelator decît elec
trocardiograma care, cu două săptămîni 
înaintea morții lui, îi dăruia bietului Vladi
mir un cord în vîrstă de 18 ani! Cine spunea 
că știința este proastă? Vorba am auzit-o 
chiar din gura lui Vladimir Streinu, care 
vai! nu-mi mai poate da... referința exactă. 
Nu cumva însuși Maiorescu?

Mi s-a părut, așadar, nemulțumită ecra
nului, că aș fi auzit comunicarea de pe alt 
tărim a unui «revenant», căruia tot sîngele 
i se scursese din vine sau îi înghețase prin 
hăurile refrigerente ale «inferorum». Scriu 
și mă minunez de isprăvile, inclusiv cele 
neprevăzute, ale Științei cu majusculă, care 
compensează deficiențele celeilalte, mai mo

deste!
M-am bucurat însă că n-am avut prilejul 

să surprind și în imaginile tu Ion Barbu 
același cutremurător sigiliu al neantului. 
L-am văzut la spitalul Colentina cu trei luni 
înainte de a se desăvîrși: era același ca ascu
țime și vigoare intelectuală, prea puțin tras 
la față ca să realizez destinul unui om care, 
cum îmi mărturisea atunci, trecuse prin 
13 (citește treisprezece) stări comatice și 
fusese de fiecare dată reanimat de către 
doctorul N. Lupu. incomparabilul inter
nist. Atunci, la întrebarea mea. dacă pier
derea conștiinței este dureroasă, mi-a răs
puns:

— Nicidecum. Este întocmai ca lunecarea 
într-o apă lină. Amintește-ți versul lui 
Mallarme:

«Un peu profond ruisseau calomnie, 
la Mort».

După o pauză scurtă, și-a reluat firul im
presiilor:

— Deșteptarea e neplăcută: gură coclită, 
dureri de cap, lehamite de existență. Ai 
vrea parcă să nu te mai fi trezit.

in ajunul morții. la Cîmpulung. comandase 
o trăsură, să facă o vizită, dimpreună cu so
ția lui, unui vechi prieten. în vehicul i s-a 
făcut rău. a fost dus la spital, iar de aci, cu 
întîrziere. transportat la București, unde 
n-a mai reușit cea de a paisprezecea reani
mare. Fatidicul 13 a fost cifra limită a noro
cului său.

Să nu uit: poetul Nichita Stănescu a «ofi
ciat» măreț, declamînd cîteva poeme de Ion 
Barbu. cu finaluri suite pe portativ, călines- 
cian. A comentat apoi Oul dogmatic pe care 
autorul îl repudia, ca didacticei a semnalat 
injust un vers ca ritmic defectuos! Atenție 
la ureche. Faune!

POLUAREA
FOLCLORULUI

una cîntă, 
alta zice

imi pare rău că nu am putința să pul 
măcar o parte din corespondența pe c 
o primesc de la cititorii acestei rubrici.

Sînt mișcătoare aceste scrisori, pen 
că dezvăluie dragoste, respect adînc f 
de cîntecul, jocul și obiceiurile caracte; 
tice culturii noastre populare. Pe de : 
parte, din rindurile cititorilor revoltați : 
despre unele practici dăunătoare folcloru

M-ar bucura însă ca acești îndrăgos 
ai artei populare să sublinieze — ori 
cîte ori au prilejul să constate — și aspect 
pozitive, rod al străduințelor ce se dej 
de către foarte mulți, întru îndrepta 
greșelilor făptuite odinioară.

Ar fi nedrept să nu recunoaștem că pt 
tre emisiunile folclorice ale micului ecr 
unele sînt foarte interesante, foarte f 
moașe, dovedind schimbarea mentalit 
celor ce hotărăsc asupra programelor 
TV. Ba mai mult, aș zice că, de la o vrei 
emisiunile bune sînt precumpănitoare. I 
vitor la muzica populară transmisă pe ci 
undelor, uneori am bucuria să ascult și 
posturile de radio emisiuni pe care, I 
exagerare, le găsesc desăvîrșite. Poate t 
mai din această pricină, ascultînd alte e 
siuni folclorice, foarte slabe, sîntem i 
exigenți, mai pretențioși. Realizatorii p 
gramelor bune nu ne-au dovedit oare 
îndreptarea a fost cu putință?

Spun acestea, drept completare la c 
comunicate mie de un ascultător avi] 
Indignat, el mi-a atras atenția că, ac 
cîteva zile, a avut prilejul să asculte un cîn 
reț «specializat» în muzica Ardealului 
sud, cîntînd, în fața microfonului, o învîn 
ardelenească cu vorbe ce nu aveau nici 
clin,nid în mînecă cu această regiune. Cuv 
tele aparțineau, prin excelență, unui { 
liric distinct, specific zonei Vlașca— Tele 
man, gen cunoscut chiar sub numele 
«dragoste vlăscenească». Textul preluat 
sus-pomenitul cîntăreț, caracteristic m< 
tenesc, nu face parte din categoria ce 
de largă circulație. Ba chiar în regiur 
respectivă el nu se mai cîntă de către 
tineri. E bine, chiar foarte lăudabil, să 
aduci la viață asemenea minunate verst 
Dar în aceeași vreme, absolut obligatoriu 
nu le desparți de melodia cărora ele 
aparțin.

Este reprobabil procedeul amestecului 
cu bună-știință — a unor elemente din 
giuni diferite. în acest fel, cel ce își perm 
asemenea înșelătorie, comite un delict n 
ral foarte grav, la adresa unui patrimoi 
ce aparține întregului popor.

Ne dăm seama că, pentru tinerii spec 
liști de la radio, asemenea scăpări sînt ui 
ori inerente. E greu să cuprinzi în ani puț 
un domeniu atît de vast precum cel ofe 
de folclorul nostru.

Poate ar fi nimerit ca specialiștii înce 
tori, angajați la Radiodifuziune, să activi 
întîi pe tărîmul folclorului regiunii cu a 
sînt familiarizați. Am constatat că emis 
nile posturilor locale (Cluj, Timișoara. C 
iova) transmit muzica populară a regiu 
lor așa cum se cuvine. Noi știm bine că a 
ce hotărăsc asupra repertoriului și cîntă 
țiior nu sînt tinerii începători care își 
«ucenicia folclorică» la radio. Ei utilizea 
din arhiva Radiodifuziunii, ceea ce li se pe 
la îndemînă. Sugestia pe care am dat-o e 
făcută în scopul formării acestor elemen 
Cunoaștem, în perioada de transformări 
care o trăim, problemele complexe și gr 
de rezolvat uneori ce le revin celor vîrstn 
în orice caz, analiza celor ce merită să 
promovați în fața microfoanelor cere mu 
bătaie de cap, multă obiectivitate. Pentn 
hotărî e nevoie de competență. Numai 
pot fi înlăturate greșelile.

în acest fel și anumitor «cîntăreți pre 
sioniști» le-ar fi mai greu să-și preum 
ciorile de ei vopsite, prin fața microfoai 
lor...

Hari BRÂU NE



semnul urgenței
JYNAMIT-EFFEKT»— sau ciudatul caz ai unei invenții medicale 
>mânești: un produs național, dar pe care avem șanse a-1 procura 
irînd numai din... import!

Autorul rîndurilor de mai jos mărturisește din capul 
ului că nu este un specialist în medicină; este pur 
implu un reporter tînăr, preferind a-și argumenta scri- 
prin documente și nicidecum prin oarecare afirmații 

bale, directe, sau în scris anonime; un om obișnuit, 
alte cuvinte, gata să se entuziasmeze în fața faptelor 
viață pozitive, autentice, dar și profund afectat atunci 
d constată la unii semeni ai săi indiferență, fals sau, și 
i rău, inconștiență; denigrare surprinzător de ilogică 
luncii unui om pasionat. Spun toate astea, întrucît cele 
vor urma s-ar putea să pară cel puțin de domeniul 
urdului... și ar fi păcat!

iURT ISTORIC AL UNEI SITUAȚII DE FAPT

..Cu vreo paisprezece ani în urmă, o anumită doctoriță, 
a Covaliu (actualmente doctor în științe și posedînd 
să licențe), descoperă — coordonator principal Fiind, 
inui colectiv — un medicament care tratează și dizolvă 
:ulii renali, biliari, oculari, salivari etc. Începînd din 
2 (pe vremea aceea lucra la Spitalul «Panduri») docto- 
i în cauză începe a publica rezultatele aplicării medica-

Nouvellej methodes d'investigalsoB

ALEUR CLINIQUE DES METHODES ACTUELLES 
VESTIGAT10N DANS LA LITHIASE UR1NAIRE

FU
BURGHELE. TISA COVAUU, E.W. HIGENDOBFF 

M V. MIUĂILĂ

Mî/f - OT

Lrs> autrw> k» miihodcs complrxn d'mwugalita
de la lithiase urinaire rl kur vuit ur «tasis la pratUpe cîinique. Ces 
cxaiBrM »oat utilises d'unr pari pour Ir rltaRnsntic precoce de Ia 
lithiasc urinaâr (ta crislallerie provcqmfr, Katu-lyse spectrale ea 
infra rougc «In rr^du sec urinuirr) el «t’aatre part poor I'cXMBtn . 
«k fine-Mt «ks cancreii»» enkvăw cht»urgivak>u«tit oa tiiraia^rs 
«.pmilatkmrnt (1‘analvM- spectrale ca infra-rougt- ou »Hr»-vMett 
k ionturn<li;»itrjmin< «le la pomire re>uitcv tiu brovage des ealctsh.

riTUTUl DF MEDICINA Șl FARMACIE BUCUREȘTI 
UNICA CHIRURGII: At A $l UKOlOGiE 
DIRtCfOB PBOF. H TH. BURGHIU

TALUL PANDURI - ȘOS. PANDURI, 26
TEUFOn ’35553 - 13SM»—î3uSiăă

2
Ho.421/ 15 noiesbrie 1965.-
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EDITOBA ACAaWfrltT E.?^e

In atanția Tov.Acad.AIaxanilru, Grmig

Vi trisites alăturat artîcolul3„®oi posibili
tăți da liza intravezicaU a calsulilor urinari" 

das Acad.Frof.Iir.Th.Burghala. droEoB^ugandarff, 
chiaista *ina Tan* și drjFjHhUll, cu rugfaintm 

da a-1 include intr-una din publicabili» da apa- 
cialitate aflata in faza da iapriasra «1 vă rugăm 

a aproba publicarea acestui articol Se vadearaa 
asigurării priorității în problesa onețtetiU-

ABTEILUNG UROLOGIE
««va ctiiuMMAH rea ma fmwhumc Maw.

ma, 
UA T1MMUMANN

Frâu
Dr. Tina Covaliu
I-Sre Cliniiue Chirurgicale
Hospital "Par.dttri"
Sob. Panduri 20

Bofcarest / Furcanice

IVA «SANBCNHAtn MOitHAXSM»’ 
OMS MMtNMVaG'HOCSWV

TUCrON.’ AHU«»«V«C Sl«S«î

. den 14. 2. S7

Liebe Frau Covaliu, 

aus der bisheriaen Xorrespondsnz er.tnehne ich, daft Sie die Absicht habar., 
von unserctî Anacbot Ober ein Stipendiu» der Max-Planck-Goscllsehaft 
Gebrauch zu machen und bei uns flir einige Wochen die oeplante wisacn- 
schaftlichc Zusanaenarbeit zu bevinnen.

Ich ware Ihnen sehr dankbar, wenn vir nachâss vorbereitenden Brief- 
wechsel mit Ihnen erfehren kdnntcn, vann in etwa ait Ihren tesuch 
in Hamburg zu rechnen 1st, damit vir die Prase der Unterbrinrtur.’t hi er 
klfiren kdnr.en.

Mit freundllchen rru<î 
Ihr *

mentului respectiv în diferite broșuri, avîndu-l ca prim 
autor pe doctor Theodor Burghele. conducătorul insti
tuției (foto 1). Prin adresa cu nr. 421/15 noiembrie 1963 
(foto 2), expediată către Editura Academiei și în atenția 
tovarășului academician Alexandru Graur, se cere de 
urgență acordarea priorității în problema cercetată; adresa 
este expediată de către Institutul de medicină și farmacie 
București, clinica chirurgicală și de urologie, al cărei 
director este același profesor doctor Th. Burghele — 
semnatar dealtfel, ca autor al cercetărilor, alături de 
«chimista Tina Tane» (actuala doctor Tina Covaliu) și de 
doctor E. W. Rugendorif (un personaj asupra căruia vom 
mai reveni...).

A se reține deci: încă din 1963 se cere acordarea priori
tății unui nou produs românesc, recunoscîndu-se că reali
zarea lui se datorează unui colectiv (foto 2).

Din acest moment lucrurile se precipită: în 1966, la 
Spitalul «Panduri» își face apariția profesorul doctor 
A. Timermann — șeful secției de urologie de la Institutul 
«Max Planck» din Hamburg— interesat de noul produs; 
drept urmare, doctorița Covaliu (foto 3) și împreună cu 
dînsa și doctor Rugendorif primesc o bursă din partea 
Institutului pentru a veni și lucra în R.F.G.. urmînd a 
lucra și a-i mai învăța și pe alții noul procedeu denumit, 
pe plan local: «Dynamit-Effekt». La demonstrațiile efec
tuate în această țară asistă și un anume doctor Liebig, pre
zidentul institutelor «Max Planck» (institute răspîndite 
în mai toate orașele mari ale R.F.G.)... Cu această ocazie, 
li se oferă celor doi medici români o sumă substanțială, 
cu condiția să rămînă în R.F.G. pentru o vreme — sau 
definitiv...! — spre a-și valorifica din plin descoperirea.

Rugendorif acceptă ultima soluție (mai ales că avea posi
bilitatea să-și aducă acolo și soția), doctorița Tina Cova
liu — nu. Revenită în patrie, se simte datoare să anunțe 
superiorilor intențiile lui Rugendorif; spre surprinderea 
sa. rezultatul este acela că e retrogradată pe funcție de 
simplă laborantă; obligată în acest fel să demisioneze. 
Tina Covaliu rămîne o vreme fără serviciu... în plus, soțul 
Tinei este pus, de asemenea, pe drumuri... împreună cu 
soția, Rugendorif părăsește definitiv țara în 1967, deve
nind — dintr-un coautor al unei importante invenții na
ționale, deci deținător al unei părți din secret — un simplu 
transfugi... (de fapt, nu chiar atît de simplu, și vom vedea 
imediat cum).

ACEST MOMENT: HENRI COANDĂ

în 1971 apare Henri Coandă... Interesat îndeaproape 
de orice nou gînd sau realizare a românilor, marele savant 
o invită pe Tina Covaliu la Otopeni; află cu stupoare că 
lucrarea în cauză — noul produs medicamentos — este 
deocamdată interzis de către Ministerul Sănătății. Tot în 
1971, Tina Covaliu obține certificatul de inventator 
(foto 4).

H. Coandă o ia pe Tina Covaliu la I.N.C.R.E.S.T.. îi 
creează un post de cercetător și o numește șefă a nou- 
createi secții, cea de «Liză catonică»; și totodată cere 
Consiliului de Stat ca problema mult disputatului nou 
medicament român să fie examinată de Academia de 
Științe Medicale.

împreună cu marele savant. Tina Covaliu se deplasează 
la Paris, achiziționînd de aici aparatajul necesar continuării 
și perfecționării cercetărilor; toate cumpărăturile se fac 
din fondurile I.N.C.R.E.S.T. în septembrie 1972 Coandă 
se îmbolnăvește grav, iar pe 20 noiembrie se stinge.

...Timp îndelungat, utilajul Coandă — încărcat în trei 
camioane — este purtat pe drumuri: refuzat de către mi
nister, ajunge în cele din urmă a fi depozitat în subsolurile 
I.N.C.R.E.S.T. în ultimă instanță, ministerul hotărăște 
totuși să-i repartizeze Tinei Covaliu o... cameră, la spita
lul P.T.T. (unde se află și în momentul de față). Apoi i se 
mai repartizează o încăpere, unde fuseseră depozitate rufe 
murdare, iar utilajele rămîn multă vreme înghesuite pe 
un coridor.

...Nimeni nu știa — din cei datori să știe — că, în acest 
moment, rezultatele noului tratament deveniseră spec
taculoase: printre altele, un anumit număr de piloți sufe
rinzi fuseseră redați zborului, caz unic în lume! în schimb, 
s-au preconizat «ședințe de protocol», 74 (șaptezeci și 
patru, oameni buni, aproape numai într-un singur an!), 
în care se discută, și se discută... și se discută mai ales CE?

IATĂ CE:

...în decembrie 1973 se ajunge la concluzia (cine, cum, 
de ce a ajuns la această concluzie?) că este necesar să se 
mai facă un on de studiu clinic al tratamentului (deși acest 
tratament, repet, se practica încă din 1962, mii de pacienți 
beneficiind astfel de vindecare, de lipsa acelor atît de 
atroce dureri fizice pe care numai o boală ca asta le poate 
da!). în acest timp, doctoriței Tina Covaliu i se trimit — 
«spre probă» — suferinzi în comă, asupra cărora nici o 
medicamentație din lume nu mai poate avea un efect... 
în acest timp se uită sistematic numele a sute și sute de 
oameni vindecați.

Și — mai ales — în acest timp se uită că doctor E. W. Ru
gendorif, fost cetățean al României (și al cărui nume este 
acoperit cu scotch, în anumite broșuri ce mai circulă și 
astăzi), lucrează din plin la producerea medicamentului... 
în R.F.G.! îl vom importa oare, curînd, de acolo?!

l l 
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•contat autorilor dr.chia.TIflHâ EFFIHIA CCTAIJB șl 
dr.SPIiiEA aOȘCA din bucurești, Eepubllca Socialistă 
Rosânia

!‘troăus Redicasentcs pentru pro- 
tul litiazelor șl procedeu de o’o-i" ilar ia și trs 

ținere a acestuia”

conform descrierii »i deteorlor Alăturate, formind olnecttd cLka» 

rului nr, 68757 1 noiesbri* 1971, era 11$°
cu prioritate de U 1 aoiesbrie 1971
pentru care s-a acordat titularului ISSTTPUTUI.
CăEAî-IE ȘTIHîSIFICA si TSlSiiCA din București, Hepu- 
blica Socialistă Eosânia
brevetul de invenție nr. 5424J din 1} deceabrle 19?1.

Prin acordarea certificatului de inventator se recunoaște 

inventatorului calitatea de autor a! invenției cu toate drepturile 

ce decurg dsn accastA cahtăte. ia baza decretului nr. 884/1^67 

ti H. C. nr, iiSolW:.

BIBECT9K,

UN FINAL LA MAȘINA DE SCRIS, DAR CU 
GURA USCATĂ

...lată și situația actuală: produsul a fost brevetat încă 
din 1971 (am reprodus certificatul, în facsimil). Acum, 
astăzi, acest produs a obținut următoarele importante 
aprobări pe linie de instituții de stat — documentele sînt 
existente și pot fi puse oricînd la dispoziția cititorilor:

1. Aviz de necesitate
2. Aviz de netoxicitate
3. Aviz de studiu clinic (administrare pe om)
4. Aviz de preparare în laborator etc., etc.
Concluziile se impun de la sine și sînt cel puțin tulbură

toare:
1. Românii au produs un nou medicament căruia i se 

cere prioritate încă din 1963.
2. Reprezentantul Timermann a venit în România pen

tru a solicita experimentarea în țara sa a medicamentației 
respective — și nu invers, adică nu românii au fost cei ce 
s-au dus să solicite produsul!

3. Produsul românesc are, astăzi, toate vizele necesare 
apariției pe piață.

4. Un transfug, deținător al unei părți a secretului este 
pe cale de a-1 inventa în străinătate.

Și totuși, se stă, medicamentul nu a apărut pe piață, 
iar doctorița Tina Covaliu este amenințată în continuare — 
și împreună cu dînsa și proaspeții colegi ai domniei-sale — 
cu desființarea secției pe care o conduce, în maximum 
șase luni.

Și totuși, nu-i speriată: puțin îi mai pasă, oricare ar 
deveni soarta ei — atîta doar mai crede: că nu se poate 
ca în România de astăzi adevărul să nu iasă, pînă la urmă, 
la iveală ;aă nu se poate ca o anumită mentalitate conserva
toare, retrogradă, prezentă încă, să învingă; că bolnavii 
noștri pot și trebuie scutiți de suferință; că — în sfîrșit — 
este stupid sâ importăm, atunci cînd poporul acesta, al 
nostru, are toate calitățile pentru a produce!

Horia PĂTRAȘCU

Certificatul de invenție pentru Boicil-forte. 
încă o etapă în drumul unui medicament româ
nesc spre consacrare.

15”
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Unitate de prestigiu a indus
triei românești, «Electromotor » 
Timișoara furnizează pieței în
treaga producție autohtonă de 
electromotoare de putere mică 
și mijlocie, recomandîndu-se cu 
excelente rezultate, între care 
realizarea unui avans de peste 
200 000 000 de lei pe primii trei 
ani ai cincinalului reprezintă o 
«carte de vizită» cu care colec
tivul uzinei se mîndrețte pe bună 
dreptate.

Pentru a susține afirmațiile de 
mai sus este suficient să mențio
năm că, în incinta uzinei, investi
țiile din actualul cincinal depă
șesc suma tuturor investițiilor 
precedente și că, astăzi, colecti
vul de lâ «Electromotor» reali
zează numai într-un schimb și 
jumătate întreaga producție a 
anului 1948. Dorind să aflăm «se
cretul» acestui progres neînce
tat. ne-am adresat directorului 
general al întreprinderii. Marin 
Tănase, cu care am purtat un 
scurt dialog: 

rează toate prototipurile. întrea
ga noastră producție fiind creată 
sau asimilată de un colectiv in
tern condus de conferențiar doc
tor inginer Dan Teodorescu.

— Core sînt bartenerii cu care 
lucrați in mod curent?

— Anul trecut, am încheiat 
douăzeci ți trei de contracte de 
colaborare cu diferite institute 
de cercetări, de proiectări, cu 
centre de calcul, cu ajutorul că
rora am rezolvat probleme foarte 
dificile din punct de vedere teh
nic Pe calea acestei colaborări, 
am realizat pentru prima oară 
motorul electric linear asincron, 
cu care colectivul uzinei se va 
firezenta în curînd ți la export, 
n acest moment, aproape jumă

tate din producție ia drumul 
străinătății, motoare purtînd 
marca «Electromotor»-Timițoa- 
ra bucurindu-se de aprecieri lau
dative în R.F.G., Uniunea Sovie
tică. Franța. Iran. Cehoslovacia. 
R.D.G. ți în alte țări.

— Ce vo însemna anul 1974

1. Motor asincron monofazat cu con
densator

2. Motor asincron trifazat cu rotor 
in scurcircuit

3. Motor asincron trifazat linear
4. Ventilator axial cu regulator de 

debit pentru hale zootehnice
5. Mașini electrici de echilibrat

ELECTROMOTOR
— Ce o reprezentat anul 1973 

pentru colectivul pe care il con
duceți?

— Un an fructuos, de vîrf in 
producția de motoare electrice, 
capitol la care am înregistrat — 
în raport cu 1972 — o creștere 
substanțială a producției, cu 35.5 
la sută, mai bine de jumătate 
din acest spor reaiizîndu-se prin 
ridicarea productivității muncii.

— Din cite știm, există la «Elec
tromotor» un adevărat acreier» de 
prototipuri pentru mașini electrice. 
V-om solicita citeva amănunte.

— Poate că nu este vorba de 
un «creier», cum spuneți. Este 
vorba mai degrabă de un grup 
de cercetare propriu, care elabo-

pentru uzină?
— In cîteva cuvinte, angaja

mentele noastre ar putea fi sin
tetizate astfel: depășirea produc
ției mărfi ți globală cu 20 ți 
respectiv. 15 000 000 lei; reali
zarea de produse modernizate 
care să ocupe peste 85 b sută 
din volumul total; suplimenta
rea planului cu 8 motoare elec
trice; extinderea utilizării calcu
latoarelor electronice în alte sec
toare de fabricație.

Cunoscînd priceperea și hăr
nicia colectivului de la «Electro- 
motors-Timițoara, nu ne îndoim 
că angajamentele de mai sus se 
vor transforma, rînd pe rind, in 
realitate.

TIMISOARA 
I

O MARCĂ DE
PRESTIGIU



acâra la dispoziția dumneavoastră
S-ar putea spune că sîntem dintr-un sat uitat, 

Valea Mare-Podgoria, deși facem parte dintr-o co
mună foarte mare (Ștefânesti) și numai la 3 
kilometri de Pitești. Dar conducerea comunei 
vede doar de centru, fiindcă în comuna Valea 
Mare dacă nu-i vreo adunare trec luni de zile 
pînă să vezi pe cineva de la Consiliul popular prin 
sat. Nu exagerez deloc,fiindcă astfel ar vedea și 
dînșii drumul satului care merge către casa 
memorială Liviu Rebreanu și care trece și prin 
fața Căminului cultural, care a ajuns un depozit 
de gunoi (ca sa repare drumul rupt de ape de 2 
ani se cară toate gunoaiele din araseși asta la doi 
pași de Căminul cultural — cu numele — fiindcă 
dacă îl vedeți nu vâ vine să credeți.

Era aici și o bibliotecă cu multe volume. Azi 
nu mai e nimic și cînd te gindești că a fost eLuna 
cărții la sate» și peste 2 000 de suflete n-au de 
unde lua o carte, o revistă pentru a citi.

Era o cursă — nr.7 — care intra în sat (Pitești - 
Valea Mare^din cauza unui pod și a drumului de 
care am spus mai sus a fost retrasă de I.T.P. 
Urmările interzicerii acestei curse oricine și le 
poate închipui. V-am scris în numele unui grup 
de cetățeni din comuna Valea Mare-Podgoria, 
pentru care semnează Nicolae Aslan.

Cînd vom reuși să obținem bilete pentru spec
tacolele din București venite în turneu la Teatrul 
Național Craiova? Este pentru a doua oară cînd 
solicit bilete pentru spectacolul din București 
«Vrăjitoarele din Salem» și «Omul care a văzut 
moartea».

Mă numesc Ionescu Marilena, Craiova, Calea 
București,bloc 65. M-am prezentat la casa Agen
ției teatrului nostru dar, spre regretul meu, to
varășul de serviciu din ziua de 2.11.197-4 m-a 
trimis în stradă spunînd: «acolo pe ușă se gă
sește un afiș cînd se pun în vînzare biletele».Cori- 
form afișului de la ușă m-am prezentat in ziua de 
5.11.1974 la agenție. Este adevărat nu la ora 
10,30 cum era afișat t ci la ora 11 dimineața 
și mi s-a spus că toate biletele au fost vîndute.

Poate că dînsul avea dreptate spunînd că au 
fost vîndute la întreprinderi, dar noi? ceilalți, ca re 
sîntem și noi în serviciu, dar întreprinderea poate 
a neglijat acest lucru, nu puteam avea bilete 
la aceste spectacole? Cite locuri are sala celui 
mai frumos teatru din județul nostru ? Oare este 
așa de mică de nu se poate găsi un bilet și pentru 
un spectator din afara întreprinderii» dornic so 
vadă o piesă din București? Este de asemenea 
adevărat că se găsesc bilete pentru spectacolele 
noastre, dar pe acestea le-am văzut, nu în pre
mieră, d atunci cînd s-au putut procura bilete...

*

Noi, locatarii blocului 23 A din microraionul 
XIV Buzău (în numele cărora vă scrie Cadar 
Marian). anunțări pe toți cei care doresc sa ne 
viziteze seara să-și aducă lămpi de petrol fiindcă 
blocul 29 A nu a fost racordat la rețea. Pentru 
racordare ar trebui vreo 15-20 metri de cablu și 
ceva interes.

Consiliul popular al județului Buzău ne comu
nică: «în urma cercetărilor efectuate au rezultat 
următoarele:

IJCE.- Buzău a avut pe traseul care alimen
tează postul de transformare din circuitul din 
care se alimentează și blocurile 29 A și B — 
situate în micro XIV — o defecțiune (împușcarea 
de cablu). Depistarea și remedierea acesteia a 
durat circa 2 luni, datorită faptului că defecțiunea 
era sub traseul liniei de macara. A necesitat deci 
executarea remedierilor care erai condiționate 
de terminarea lucrărilor cu macaraua și apoi 
dezafectarea liniei și terasamentului.

Se precizează că s-a reparat această defec
țiune și blocurile 29 A și B au lumină.

în concluzie, se arată că sesizarea este justă». 
director
inginer loan Boaru

oficiul juridic 
Mihail Constantines cu

Scriu în numele a zeci sau chiar a sule de femei 
(sînt Mîhus G. din Constanța) care vin an de an 
la solarul de la Mamaia ca să-și refacă starea 
postoperatorie, pentru tratamentul diferitelor ma
ladii. Dar solarul în cauză — nu se știe din ce 
motive — este neglijat Gardul rupt nereparat 
de ani de zile. Ieșirea la mare s-a închis de vreo 
3 mi de zile. Control medical nu am văzut 
niciodată să se facă.

An de an am protestat, am întrebat, am în
cercat să dăm sugestii scriind chiar scrisori kilo
metrice (asta în privința iscăliturilor) pe care 
le-am predat femeii de la casă sau la sfat Nu 
știu pe unde s-au pierdut dar situația este ne
schimbată.

Socotim că este o gravă neglijență a conducerii 
stațiunii, o proastă gospodărire (foarte multă 
lume renunță la solar) și o interpretare eronată 
a noțiunii de nudism (considerat ca un lux și nu ca 
tratament medical — oare ce face medicul șef?

Consiliul popular al municipiului Constanța 
ne comunică în legătură cu scrisoarea semnată 
de către G.^Mihus din Constanța, bd. Republicii 
nr. 94: «în urma verificărilor efectuate s-a 
constatat că m planul de reparații și întreținere 
pe onuf 1974 al Oficiului Național de Turism 
«LITORAL»-Mamaia, a fost prins și obiectivul 
Solar Mamaia avînd ca termen de dare în func
țiune luna mai 1974».

președinte secretar
Ion Poppa Dumitru Bordînci

Sint redactor la ziarul «Tribuna. Sibiului», mă 
numesc Al. Constantinescu. în calitate de 
membru al echipei «Salvamont» din Sibiu și re
prezentant al Consiliului popular județean am 
participat împreună cu 14 coechipieri la «Raliul 
național Salvamont» de la Padina/Bucegi in 
ianuarie 1974. Am venit la cabana Padina la 
data de 23.01.1974, la orele 16,30. Dar ajunși 
acolo am fost înștiințați că în munții în care 
acționăm noi (Masivul Făgăraș) și anume în 
zona Podragului, o avalanșa a surprins trei al- 
piniști turdeni, omorî nd pe doi dintre ei și rănind 
pe al treilea. Am cerut permisiunea organizatorilor 
raliului să plecăm acolo unde viața unui om 
aștepta un ajutor. Le-am cerut ajutorul pentru 
găsirea celor mai rapide mijloace de transport 
pînă In masivul Făgăraș. Cel mai bun mijloc era 
un elicopter capabil să ne ducă pe toți 15 în cîteva 
minute în apropierea locului dramei. Dar la 
aceasta propunere mi s-a spus ca trebuie o mul
țime de semnături. Am protestat, considerînd 
firesc să obțin mii de semnături daca e vorba de 
viața cuiva. Am acceptat să ne deplasări cu 
autosalvarea. Am călătorit de ia Sinaia pînă la 
cabana Arpaș (de la baza văii Podragului) cu 
opt salvări succesive. După 18 ore de mers fără 
odihna am ajuns la un refugiu (Turnuri) din 
apropierea locului accidentului. Eram toți la 
căpătai puterilor. A urmat un dran de urcuș 
greu. Tot timpul drumului ne-am gîndit la sem
năturile de care am fi avut nevoie pentru elicop
ter. lata de ce depind viețile unora.

Doi alpiniști Szalma Mihai și Halmaghi La- 
dis Iau au murit și au stat acolo la 2 136 m alti
tudine de marți pînă vineri cînd am ajuns noi 
să-i transportam. Familiile lor au aflat vestea 
morții lor după șase zile.

Nu sînt scriitor și nu am talent pentru a vă 
prezenta gîndurile mele într-o formă literară. Eu 
(mă numesc Reșteanțu Gigi. strada Toporului 
nr. 30) și alte milioane de oameni ai muncii nu 
putem sta nepăsători cînd vedem oameni care 
căuta să trăiască pe spinarea noastră. Concret, 
e yorba de bișnițari.

în fiecare dupa-amiază îi întîlnesc, oameni 
zdraveni, fără infirmități, cu forță de muncă 
egală cu a noastră. Stau înșirați pe lîngă ușile 
magazinelor (la intersecția Calea Moșilor cu 
Șoseaua Ștefan cel Mare) și vînd la preț de specula 
pungi de plastic, lâudînd calitatea mărfii in gura 
mare fără ca nimeni să-i deranjeze. Este oare 
imposibil ca acești oameni să dispară de acolo? 
De unde au sutele sau miile de pungi pe care le 
speculează zilnic?

Ah caz: la cinematograful Patria a avut toc 
premiera filmului «Capcana». La cîteva zile 
după premieră, bișnița era in floare. Am vrut să 
văd spectacolul de la ora 16 și puteam să iau 
bilete fără să stau la coadă, ia prețul de 10 lei 
biletul sau 15 lei două bilete. Mi le ofereau tineri 
pe care-i mai văzusem și în alte zile, bine imbră- 
cați, bine hrăniți, dar probabil bolnavi de boala 
paraziti anului.

Probabil că o parte din aceste lucruri le cu
noașteți. Vă întreb: chiar este imposibil ca aceste 
pete de pe fața orașului să dispară ?

Cred că aceste întrebări le pun nu numai eu. 
ci toți oamenii care muncesc cinstit la locul lor 
timp de 8 ore.

In Municipiul Arad sînt foarte multe racorduri 
de termoficare cu total necorespunzătoare, în 
care cele trei conducte (doua încălzite și una apă 
menajeră) sînt pozate direct în pâmînt, într-un 
strat de zgură (culmea, în cel mai corosiv mediu!). 
în aceasta situație se găsesc zeci de blocuri din 
cartierul Podgoria, strada Bolintineanu, H. Bar- 
busse etc.

Din cauza mediului extrem de corosiv (zgură 
pusă pentru izolare termică suplimentară, pro
babil?) toate țevile racordurilor sînt- corodate, 
apa caldă curge, se risipește. Bieții oameni de la 
întreținerea punctelor termice nu prididesc cu 
săpatul, cîrpitul țevilor într-un loc sau intr-altul, 
în vremea acesta apa caldă se risipește, salariata 
întreprinderii de termoficare aleargă de la o 
spărtură la alta, iar noi, cetățenii tremurăm de 
frig. Pentru că pînă se repară o țeava (uneori 
localizarea spărturii și remedierea durează o 
săptamînâ), se scoale din funcție un întreg sector 
de blocuri.

Dacă noi, adulții, mai putem răbda de frig, 
copiii și bătrînii suferă cumplit. (Mă numesc 
Mlădiu Gh. locuiesc pe strada H. Barbusse 
nr. 12.). Credem că întreprinderea de termo
ficare (întreprinderea județeană de gospodărie 
comunală și locativă Arad) trebuie să refacă 
toate aceste racorduri improvizate conform nor
mativelor, adică în canale de beton.

Consiliul popular al județului Arad ne scrie: 
«Cu privire la rețelele de termoficare pozate în 
zgură din raza unor puncte termice din muni
cipiul Arad, vă comunicăm că în urma verifică
rilor întreprinse s-a constatat că starea conduc
telor este necorespunzătoare, provocînd dese 
avarii.

In vederea remedierii acestei situații, se va 
propune în planul de investiții pe anul 1975, 
înlocuirea conductelor și pozarea lor în canale 
de beton.

Sînt din satul Cădarăști, comuna Palanca, ju- 
detal Bacău, și mă numesc Cadaru loan. Vă 
scriu în numele celor 23 de copii din satul nostru, 
al părinților lor și îr) numele întregului sat Că- 

dărăști, sperînd să fie recepționat și S.O.S.-ul 
nostru de mult lansat și de repetate ori, de a ni 
se repartiza un autobuz. Dacă nu pentru noi, 
sătenii, cel puțin pentru cei 23 de copii (plus cei 
din satul Ciugheș) care sînt nevoiți să parcurgă 
zilnic distanța de 16-20 kilometri la cea mai 
apropiata școală de 8 ani din comună.

Dacă noi ne simțim frînți de oboseală cînd 
pentru vreo hîrtie trebuie să parcurgem cei 10 
kilometri tar și retur, pînă la Consiliul popular, 
ce-or fi simțind acești copii care fac aproape 
zilnic același lucru? Eu, care nu demult eram 
printre ei, știu ce simt, dar nu știu cei care se 
fac a nu auzi desele solicitări prin toate formele.

Sper, și odată cu mine speră top cădârăștenii, 
că de data aceasta se va face auzită dorința 
noastră.

Aș vrea ca prin intermediul revistei «Flacăra» 
să-i rog pe colegii mei de generație (am 21 ani mă 
numesc V Gabriel din comuna Bata, județul 
Arad) să nu evite teatrul. Citiți teatru, vizionați 
spectacole de teatru! Mult, cit mai mult teatru1! 
De ce insist? Dintr-un singur motiv: nu cunoaștem 
teatru! Am constatat asta joi, 31 ianuarie 1974, 
cînd emisiunea TV «Seară pentru tineret» ne-a 
oferit un exemplu care, din nefericire nu-i singu
lar. «Avarul» lui Molih-e este o piesa istorică!

Afirmația aparține viitorului profesor X, cum 
te numești, tovarășe profesor? Chiar așa: cum 
te numești?

Urmare articolului publicat in «Flacăra» nr. 8 
din 16 februarie 1974, intitulat «Un hobby numit 
clorofilă», am de relatat următoarele:

Mă numesc Misăită loan, de profesie zidar, 
cu domiciliul in Colonia Săvinești, vila nr. 31, 
apart 2. Față de cele enumerate in articol infirm 
totul fiindcă sint de domeniul fanteziei. Părerea 
mea este că autorul, inainte de a trimite spre 
publicare articolul, trebuia să fi discutat in 
primul rind cu subsemnatul și cu vecinii pentru 
a se documenta asupra adevărului.

Se poate constata că loniță Marin are la activul 
său o serie de procese intentate vecinilor, precum 
și unele antecedente penale.

Autoturismul proprietate personală este parcat 
in spatele vilei, in fosta grădină de zarzavat 
aflată in folosința subsemnatului.

Susțin încă o dată că in articol nu este prezentat 
adevărul,de aceea ra rog a se aduce la cunoștința 
opiniei publice prin intermediul rubricii «Flacăra 
la dispoziția dumneavoastră» scrisoarea mea.

Mă numesc Savin Constantin, și deși mă 
aflu m lași, vă scriu in numele cetățenilor din 
satul Fintinele, comuna Hemeiuși, județul Bacău.

In jurul anilor 1966-1967 a fost încheiat un 
contract intre membrii satului Fintinele și Consi
liul popular al comunei Hemeiuși in care se 
stipula că după ce se stringe o anumită sumă 
de bani de la populația satului incep lucrările de 
electrificare. Satul fiind la circa 7 kilometri de 
centrul orașului Bacău, pe lingă sat trecind Io 
depărtare de 500 metri două rețele de înaltă 
tensiune, apoi de la ultima casă a satului vecin, 
Trebeș, pînă la prima casă a satului Fintinele, 
sint doar 300 metri maximum, casa din satul 
vecin avind lumină electrică.

Ducindu-se un delegat din partea satului la 
Direcția electrificări rurale a Consiliului popular 
municipal a fost trimis de la unul la altul fără 
să i se dea un răspuns sigur. I s-a răspuns că 
banii au stat pind acum doi ani (de cînd a inceput 
stringerea lor) la Banca de Investiții și apoi au 
fost trecuți la C.E.C. pe numele fiecărui cetățean 
din sat.

Contractul a fost încheiat cu contribuția de 
120000 lei din partea sătenilor, apoi s-au cerut 
180000, apoi s-a spus că sînt necesari 220000 
lei și anul acesta cînd o fost reprezentantul 
satului din nou, s-a spus că sînt necesari 330 000 
lei. Fie și atît, oamenii sînt de acord să plătească 
numai să înceapă lucrările.

Printre alte răspunsuri, pentru a scăpa de 
oameni, a fost că satul se va demola, apoi că nu 
se mai demolează (mai ales că in toamna anului 
1973 s-au făcut descoperiri istorice in sat) și 
tot felul de motive din acestea.

Sînt Petrescu Corneliu, pensionat de boală, 
gradul I din comuna Dărăști — Ilfov, am trimis 
o scrisoare la dumneavoastră in care arătam că 
nu s-a mai interesat de mine ca să fiu trimis la 
un spital de specialitate, să fiu tratat, că eram 
imobilizat la pat din cauza paraliziei.

in urma scrisorii trimise la dumneavoastră, 
pe data de 4 ianuarie 1974, a venit salvarea și 
m-a internat la spitalul «23 August» din București.

După un tratamad efectuat timp de 45 de zile, 
in ziua de 19 februarie mi s-a făcut ieșirea din 
spital ameliorat în sensul că am început să merg 
singur, fără să mai am nevoie de sprijinul cuiva, 
mă deplasez dintr-o cameră în alta, pot să merg 
la bucătărie să mănînc și să iau apă, lucru care 
nu era posibil inainte de spitalizare.

Vă mulțumesc din suflet, atît eu cit și familia 
mea pentru ajutorul pe cate mi l-ați dat că altfel 
eram un om pierdut, un om demoralizat din toate 
punctele de vedere. Nu am cuvinte să vă mulțu

mesc. Este adevărat că au existat foarte multe 
discuții în legătură cu articolul meu scris la 
dumneavoastră, și nu mai departe acum, recent, 
am primit o adresa în care se scrie că nu am 

conduită, că nu trebuia să scriu revistei «Flaci 
Prin scrisoarea de față mulțumesc și colecti 
de medici și personalului sanitar care s-au p 
cu mine în mod ireproșabil.

Mă numesc Anghelescu Ana, sînt din 
Băzăvani, comuna Samarinești, județul Gorj 
70 de ani și poate rămineți surprinși ce ar ț 
să vă scrie o bătrină la această virstă. Sint 
navă de 5 luni (am insuficiență cardiaci 
sint într-o situație foarte grea deoarece a 
pot să mai fac nimic. Am in grijă un nepot 
pilul fiicei mele, care a decedat acum 5 
Imediat după moartea fiicei mele, tatăl i 
lului — Hoarcă Vasile din satul Boca, con 
Samarinești, județul Gorj — m-a dat in jude 
pentru a ciștiga copilul crescut cu mare t 
de mama lui fiind bolnavă de plămini și 
părțită de sus-numitul încă de cînd avea ca 
un an. Menționez ca de la despărțirea păr 
lor, tatăl n-a venit o dată să-și vodă cot 
dimpotrivă, unde îl intîlnea îl ocolea. Mă a; 
tom ca după moartea fiicei mele să se schi 
situația, lată cum s-a schimbat: m-a da 
judecată, procesul s-a judecat in lipsa me 
a ciștigat copilul. Desigur că poate ar 

refuză să meargă la tatăl său pe care nici 
cunoaște, dar tatăl nici n-a venit măcar 
întrebe dacă vine la el sau cum trăiește, 
mult, pensia alimentară și dreptul de stat 
are fiecare copil — alocația — nici nu i-o trn 
întotdeauna și cînd ii trimite cile ceva pe 
respectivă îi "bresle din bani.

Copilul este in clasa a Vlll-a in acest 
Fatăl lui nu a venit niciodată să se interes 
de situația lui școlară. Doresc să fiu spriji 
pentru a primi banii de atîția ani de la t 
copilului și pentru o da copilul la o școală de s

Aș dori ca acest caz să fie publicat nu i 
a înduioșa lumea de situația in care mă . 
ci spre a înduioșa pe acei ce sint nedrepți, 
cei ce știu că au dat naștere la copii și fug 
răspunderea ce le revine.

Domiciliez in Tulcea din toamna anului 
și mă numesc Răiieanu Romeo și încă de c 
mi-am instalat contor, plătind și sumele c 
de încheierea contractului cu I.R.E., set 
Tulcea. Concomitent, intrudt apartamentul 
tra este considerat «cameră oficială», am | 
lumina și prin șantierul Uzinei de alur 
sumele reținute fiind virate in contul acel 
IJl£. Deci, pentru același apartament str. 
nității, bloc E-3, sc. C, ap. 10 pînă in mai 1 
iar de Io această dată str. 23 August bl. 
sc. A, ap. 27, unde m-am mutat, s-a plătit Iu 
de 2 ori. O dată noi direct, a doua oară tc 
pnn miei mediul șantierului uzinei de alur

Am observat această anomalie m mai 
cînd am adus-o la cunoștință celor două lovi 
casierițe, de la sectorul socialist și pârtie 
acestea recunoscmd justețea acestei sesi 

de mirare con de nu au observat-o și sini 
Am discutat și cu tovarășul director, in fit 
trimestru al anului 1973. Cum sumele pl 
nu pot fi restituite, a rămas ca suma ce s-a ț 
in plus să fie folosită pentru acoperirea a 
mului de curent electric in continuare. Cu i 
acestea situația nu se rezolvă, în contini 
primim chitanțe pentru plata luminii, sîi 
amenințap cu întreruperea curentului. Am 
sizat și in scris direcția cu nr. 6 332/3 
19.XII.1973.

Din răspunsul Consiliului popular al jui 
lui Tulcea: Din verificările efectuate in 
de 14 februarie 1974 la I.R.E. Tulcea, s-a 
statat că aspectele reclamate de petițiom 
scrisoare sint juste deoarece din neglijența 
viciului de contabilitate al unității respei 
s-a încasat de două ori un număr de 2 95. 
energie electrică, înregistrați la contorul 
trie al apartamentului respectiv, prima 
plata consumului de energie făcîndu-se pe 
pe care abonatul o are la sectorul soci 
costul fiind achitat de șantierul Uzinei de 
mină, iar a doua oară direct pe fișa făcui 
numele abonatului.

Pentru remedierea situației s-a ridica 
dexul de pe fișa abonatului, de la 2 389 h 
arăta in prezent, la 5341 kw, adăugîn 
astfel cei 2 952 kw care deja erau plătiți, 
natul, ih felul acesta, nemaisuportind plati 
rentului pini la consumarea numărului de 
care sint deja achitați.

Sesizarea a fost rezolvată in prezența f 
rilor de conducere din cadrul unității, atr 
du-li-se atenția ea pentru viitor să mani 
mai multă exigență și control asupra mo 
in care saloriații din subordine își îndepl 
sarcinile de serviciu in relațiile cu abona

Atac pentru prima oară calea scrisului pe 
rezolvarea de situații absurde și de neconce 
(Mă numesc Tudor Elena, sînt din Plo 
strada Stefan Greceanu 10).

Ochii 1 Rămîn fără ochi, boala evoluează 
ajutorul medicamentului ETO, după a căru 
trebuințare mă simt mult mai bine.

Nu-I găsesc niciunde. De ce nu reapare ma 
mentul? De ce cei in drept nu vin in aju 
nostru dind dispoziții ca ETO să ajungă ic 
noi, să ne recăpătăm speranța că nu vom ui 
în beznă?

Vă anunțăm, stimați cititori, că revista «FLACĂRA», redactorii și colaboratorii ei nu iau în considerație scrisorile anonime. Pentru a face față tutuJ



tin de știri
LA MULTI POMI ÎNAIN- 

E. La Petroșani, zor nevoie 
are: este în toi acțiunea de 
antare în cartiere a mii de 
bori si arbuști ornamentali. 
ÎNTÎLNIRE ÎN SUBTE- 
AN. O ultimă pușcătură a con- 
nțit recent străpungerea gale- 
ii de sub acoperiș la una din 
trările de pregătire ce se exe- 
tă în vederea creării de noi 
pacități de producție în sec- 
rul IV de la mina Lupeni. Bri- 
zile conduse de loan Mandoca 
Mihai Nistor s-au întîlnit, în 
ma străpungerii, cu o săptă- 
nă mai devreme față de ter- 
mul planificat. Felicitări!
BLOC DE LOCUINȚE LA 
URGAȘ. La Murgaș (Dolj) a 
t terminată construcția pro- 
u-zisă și se execută ultimele 
isaje ale unui bloc de locuințe 
stinat personalului S.M.A. din 
alitate.
NURCILE Șl FRUMUSE- 
A Aflăm că, în afara blănii, 
rea mai are ceva de sacrificat 
altarul frumuseții feminine.

ii cercetătoare din cadrul cen- 
lui universitar din Tîrgu Mu- 

au elaborat, pentru prima 
ă la noi în țară, rețeta produ- 
ii unor creme cosmetice din 
simi de nurcă.
ERI POLUANT, AZI 
2MBUSTIBIL. Ion Vulcan

Tîrgu Mureș ne anunță o 
oroasă realizare a colectivu- 
Combinatului chimic Tîrnă- 

li: oxidul de carbon, rezultat 
reacția chimică de producere 

arbidului — pînă acum factor 
uant al atmosferei — a fost 
orificat prin punerea la punct 
inei metode de folosire a lui 
calitate de combustibil. Feli- 
iri pentru dubla victorie! 
JN POD DE 10 MINUTE, 
t durează traversarea în ma- 
ă a mult cîntatului Pod Grant

București. Ne-o fi el drag 
st pod, dar după ce pierzi de 
o două, trei ori condica din 
iza lui nu-l mai cînti, îl blestemi. 
1ELEVAM UN TALENT, 
ria Gruici privește viața cu 
Ită candoare. în pînzele sale 
care le expune la Kalinderu 

dovedește o autentică aplicație 
redarea unor peisaje feerice, 
r aria sa tematică e mult mai 
■oape de realitate, tînăra pic- 
•iță avînd predilecție pentru 
ța de la țară, pentru oamenii ei 
care îi redă cu sensibilitate, 

itru atmosfera cîmpenească. 
nă de prospețimi. O muzica- 
ite discretă a culorilor inundă 
ite aceste pînze care ne vor- 
sc despre o lume plină de 
mec
FLOTANT, DAR NU PEN- 
IU MILIȚIE La Șantierul 
,al Galăți, «ultimul retuș» la 
goul de 7 500 tdw care peste 
eva zile va primi... viza de 
tant.
«ALBATROS» LA BA
LU. Radio lași organizează seri 
îciale pentru elevi, încercînd 
i orienteze pe tineri și să-i 
ite să găsească răspuns la în- 
tbarea «ce vom fi mîine?» O 
:menea seară a fost organizată 
:ent, sub genericul «Albatros», 
ntru elevii Liceului «Vasile 
ecsandri» din Bacău. Printre 
rbitori — profesorul universi-

doctor docent Gheorghe A 
ta, în vîrstă de 82 de ani, absol- 
nt al primei generații de chi- 
sti a Universității din lași. 
FURNALE SI VERDEAȚĂ, 
eastă apropiere stranie a prins 
iță datorită inițiativei munci- 
rilor secției Furnale II de la 
îmbinatul siderurgic Hunedoa-

Ei au transportat pămînt și 
plantat 150 de pomi în incinta 
:ției. lată o inițiativă care me- 
ă semnalată și — de ce nu ? — 
tinsă.
«TRĂGĂTORI DE SFORI».

clasa I a Liceului «Nicolae 
Icescu» din Craiova a fost orga- 
:at un cerc al tinerilor mînui- 

tori, în colaborare cu cercul de 
teatru de păpuși al Casei pionie
rilor și cu Teatrul de păpuși din 
localitate. Mult succes viitorilor 
păpușari

JURNALUL ARTELOR. 
Organizat de Radio lași. Jurna
lul a ponosit nu demult la Piatra 
Neamț. De data aceasta, emisiu
nea itinerantă cu public s-a des
fășurat sub titlul «La izvoarele 
frumosului — substratul folclo
ric al marii arte». Printre invi
tați: Tudor Gheorghe, Cornel 
Popescu, poeții Horia Zilieru, 
Nicolae Turtureanu, Ana Mîșlea. 
precum și forțe artistice locale.

CINE ȘTIE.. CIRCULĂ! 
Dacă toți ar pune în practică 
această lozincă, n-ar mai exista 
accidente. Deocamdată, un ase
menea îndemn a dat numele 
unui concurs, organizat de Con
siliul orășenesc al pionierilor și 
de Miliția din Reghin. După in
formațiile noastre, numărul acci
dentelor comise la Reghin din 
vina pietonilor s-au împuținat 
în vremea din urmă. Deci se 
poate!

ATENȚIE, BĂRBAȚI! La în
treprinderea de încălțăminte 
«Solidaritatea» din Oradea co
lectivul de creatori a realizat, 
recent, peste 100 de modele de 
încălțăminte pentru femei, aspec
tuoase, cu o linie modernă și în 
culori pe care gustul noului se
zon le impune.

IMAGINAȚIE Șl PRO
DUCTIVITATE Cu un an în 
urmă la I.A.S. Nazarcea s-a dat 
o tematică de cercetare pentru 
sectorul de legumicultură, în care 
au fost angrenați 100 de oameni. 
S-a reținut inovația colectivului 
format din inginer Călin Mihăilă, 
tehnician Ștefan Popa și mecanic 
Dumitru Zălinescu, inovație care 
mărește productivitatea muncii 
cu 12 la sută. Este vorba despre 
o instalație pneumatică de semă
nat în răsadnițe, cu ajutorul că
reia un singur om poate semăna 
500 metri patrati în zece ore.

ÎN SPATELE CASEI SCÎN- 
TEII. Ați avut vreodată ocazia 
să treceți prin spatele Combina
tului poligrafic «Casa Scînteii»? 
Nu? Nici nu vă sfătuim s-o fa
ceți! Rar un spectacol mai ne
plăcut ochiului decît panorama 
gunoaielor din spatele impor
tantului edificiu de cultură bucu- 
reștean.

NECAZURILE FILATE- 
LIȘTILOR. Cel mai complet 
magazin filatelic din țară este 
situat în Bulevardul Republicii 
numărul 99 din Capitală. Voiai 
să știi dacă a apărut o serie nouă 
sau dacă anumite mărci s-au pus 
în vînzare, dădeai un telefon și 
aflai imediat. Filateliștii erau scu
tiți astfel de a mai face drumuri 
adesea inutile. De curînd, însă 
telefonul a fost desființat. Nu 
știm cine a dat ideea, dar știm 
că ea este o sursă de dificultăți 
pentru filateliști. Ce părere are 
Direcția de resort a municipiu
lui Bucureștii!

«RUNDA» INOVATORI
LOR. Din inițiativa comitetului 
de partid al întreprinderii «Elec- 
troputere» din Craiova, zilele 
trecute a avut loc o consfătuire 
cu inovatorii acestei mari uni
tăți economice. în cadrul întîl- 
nirii au fost prezentate rezulta
tele studiului întreprins pe mar
ginea soluționării și aplicării pro
punerilor de inovații, invenții și 
raționalizări, precum și a stimu
lării autorilor respectivi. Se aș
teaptă acum rezultatele practice.

«FLORI DE PE CARAȘ». 
Recent a apărut, sub egida Cen
trului județean de îndrumare a 
creației populare și a mișcării 
artistice de masă și a Asociației 
folcloriștilor și etnografilor 
«George Catană», volumul 
«Flori de pe Caraș», culegere 
din creația folclorică a locuito
rilor de pe Valea Carașului. în
grijită de Petru Oallde, lucrarea 

însumează piese din lirica ero
tică, de dor și jale, satirice, co
linde si strigături etc.

120 DE MICROFERME Pre
gătirea tehnico-productiva a ele
vilor școlilor sătești din județul 
Prahova va fi în anul acesta în
lesnită prin crearea de noi mi- 
croferme școlare. Numărul lor 
total urmează să se ridice la 120. 
Fermele școlare au deja întoc
mite microplanuri de producție 
și în unele unități activitatea a și 
început. Să le urăm macrorezul- 
rate!

«GENERAȚII». Acesta este 
titlul expoziției de pictură și 
sculptură deschisă recent la Casa 
Corpului didactic din Botoșani 
și dedicată apropiatei aniversări 
a organizației de pionieri. Sînt 
expuse aici lucrări ale foștilor 
și actualilor pionieri, membri ai 
cercului plastic. Martorii oculari 
susțin că expoziția este o reușita 
deplină. Bravo organizatorilor!

ELEVI LA INSTITUT. Zi
lele trecute, elevii ultimei clase 
a Liceului din Ciorani (Prahova) 
au fost oaspeții laboratorului de 
fizică tehnică al Institutului de 
petrol și gaze din Ploiești. Ti
nerii din Ciorani au urmărit expe
riențe complicate, sub îndruma
rea asistentului Stelian loniță, 
imposibil de efectuat în școala 
lor, demonstrații practice ale 
unor teme însușite. Profesoara 
Andreea Popescu, autoarea a- 
cestei inițiative, merită toate fe
licitările 1

SUCCESE LA SLATINA. 
Aflăm că, recent, aluminiștii slă- 
tineni au dat în exploatare o 
nouă hală unde urmează să se 
realizeze electroliza aluminiului. 
Probele tehnologice în curs atestă 
calitatea deosebită a lucrărilor 
executate.

100 KILOMETRI ÎN CINCI 
ORE!? București-Blaj, aproxi
mativ 5 ore și jumătate, cu rapi
dul. Blaj-Sovata, încă cinci ore, 
deși distanța este de două ori și 
jumătate mai scurtă. Așadar, ca 
să ajungi de la București la So- 
vata, prin Blaj (legătură «clasi
că»), îți trebuie 10 ore!!! Ce are 
de spus C.F.R.-ul? Nu e cam 
mult?

PENTRU SALCIA DE 
BALTĂ. S-a pus la punct de 
către un grup de specialiști brăi- 
leni o nouă metodă de plantare 
a sălciei, fără dezrădăcinări. Noul 
procedeu, aplicat în Balta Brăi
lei, evită nivelările de teren, 
defrișările etc., ceea ce duce la 
o economisire considerabilă de 
forță de muncă.

CASA _DE CULTURĂ 
FANTOMĂ. La Predeal există 
o casă de cultură, care are un 
program mai mult decît capri
cios. Și un orar, așijderea. Fil
me — cînd și cînd. Dans — cînd 
și cînd. Antren — la fel. Nu-i 
păcat pentru o stațiune de ase
menea anvergură?

CÎT DE FRUCTUOASE? 
A avut loc la Constanța, nu de
mult, o consfătuire pe țară pri
vind funcționarea cantinelor-res- 
taurant. Aflăm că rezultatele au 
fost fructuoase. Rămîne de vă
zut cum se vor aplica în prac
tică.

ÎN CENTRUL BACĂU
LUI. Felicitări edililor băcăuani, 
în centrul orașului s-a deschis 
nu demult o casă de modă. 
Construcția, extrem de elegantă, 
asigură amatorilor stofe și mo
dele deosebite și, mai ales, lu
crători cu înaltă calificare.

«CATENA» LA COMAR
NIC. La Comarnic, în aceeași 
clădire funcționează frățește atît 
casa de cultură, cît și clubul pen
sionarilor. Duminica trecută, clă
direa a fost înviorată de cinci 
fete cu acelaȘÎ nume: formația 
Catena.

SIMPLU, SIMPLU DE 
TOT. Una din străzile orașului 
Alexandria te întîmpină cu o tă
bliță pe care scrie: str. H.C.C.

Te întrebi cum vine asta și chiar 
ce înseamnă. Simplu, simplu de 
tot: strada Horia, Cloșca și Cri- 
san.

CĂLĂTORII DE POMINĂ. 
Deși faptul a mai fost sesizat, 
călătoriile cu autobuzul pe ruta 
Lunca Clinicului — Prejmer — 
Brașov, mai ales în orele de 
seară, continuă să fie de pomină: 
călătorii atîrnă ciorchine pe la 
uși, cei ce așteaptă în stații con
tinuă să aștepte cu orele etc., etc. 
Oare chiar nu se poate găsi o 
soluție onorabilă pentru un trans
port civilizat?

NEȘTIUTELE MUZEE 
Casa memorială a poetului Baco- 
via. Casa memorială a pictoru
lui Nicu Enea din Bacău sînt 
omagii nu numai ale băcăuani
lor față de marii artiști, ci ale 
tuturor românilor. Dar, din altă 
parte fiind, și în Bacău aflîndu-te, 
cum să afli de existența lor (ne- 
știind încă) și mai ale» cum să 
ajungi la ele, cum să le descoperi, 
dacă nimic nu te îndreaptă spre 
aceste mărturii ale vieții și ope
rei artiștilor? Nici un îndrumar, 
nici un ghid, nici o reclamă tu
ristică, în oraș, nicăieri un indi
cator. o săgeată de trimitere 
spre acele străzi și acele lăcașuri. 
Și cînd ne gîndim, că la hotelul 
«Decebal» sîntem invitați insis
tent (din hol ca și de sub sticlele 
de oe noptierele camerelor) să 
vizităm Beirutul, și orice alt
ceva!

O INVITAȚIE CU MARE 
EFICIENȚĂ. «Dispozitiv de 
curbare la rece a platbandei din 
oțel pentru flanșe» — astfel se 
intitulează inovația colectivului 
compus din inginer I. Amihăe- 
sei, inginer V. Latis. maiștrii 
C. Țiulea și Gh. Sava, muncitorii 
I. Costin și I. Ariton. Ea a fost 
aplicată la Șantierul de alimen
tare cu apă a municipiului lași, 
obținîndu-se — după calculele 
specialiștilor — economii la pre
țul de cost de peste 700 000 lei.

CHIAR PRIVATĂ?! Spunea 
Cristian Țopescu, sîmbătă seara, 
că echipa națională de fotbal 
«este privată» de aportul lui 
Dobrin și al lui Dumitru. Știam 
că Dumitru era bolnav, internat 
la Colentina și ne întrebam ce i 
s-o fi întîmplat lui Dobrin ?! Poate 
că și el era bolnav, iar marele 
public nu știa nimic. Dar iată că 
duminică, la meciul amical Di- 
namo-F.C. Argeș, echipa piteș- 
teană l-a aliniat în formație și 
pe Dobrin care a marcat și un 
gol. lată pentru ce obișnuiții iubi
tori ai fotbalului sînt tentați să-l 
întrebe pe trimisul televiziunii 
ce a înțeles prin expresia «pri
vată de aportul lui Dobrin»?!

ÎN URMA PRIMĂVERII. 
Soare, căldură, lume multă, ama
toare de o bere în grădina- 
restaurant Pod Băneasa. Din pă
cate, scaunele sînt pe mese, în 
curs de vopsire, toată grădina se 
pregătește pentru primăvara care 
a sosit, uitînd să-l anunțe în prea
labil pe responsabil.

SEMNALIZATOARELE 
CINSTEL Constantin Băcescu, 
îngrijitor la școala generală din 
comuna Bodești, a găsit într-un 
tufiș un pachet cu două semna
lizatoare de poziție pentru auto
turisme. C.B. le-a predat ime
diat la postul de miliție din loca
litate, deși amatori pentru cum
părarea semnalizatoarelor s-ar fi 
găsit cu duiumul.

CEAPĂ PENTRU BOTO- 
ȘĂNENL La Bucecea, a intrat 
în producție o seră a întreprin
derii de legume și fructe Boto
șani. Pe 10 000 de metri patrați, 
aflați sub geamuri, se cultivă 
ceapă verde, pătrunjel, mărar, 
ridichi, ardei, varză. Botoșăneni- 
lor. poftă bună!

CÎND VA MUTAȚI, NU 
DISTRUGEȚI IARBA. La Bo
toșani se desfășoară în aceste zile 
campania de înfrumusețare a ora

șului. Cu atît mai condamnabilă 
pare fapta șoferului Mina Stîn- 
cescu, de pe camionul 21-BT-101, 
care — venind să mute pe Miron 
Benia din blocul A-5 — a distrus 
cu vehiculul său iarba de pe 
cîțiva zed de metri patrați. Unii 
fac, alții strică?!

MÎINI HARNICE Mai mult 
de 30 000 de elevi și tineri mun- 
citori craioveni au lucrat la curăți
rea zonelor verzi și la plantare 
de pomi în 20 de puncte ale mu
nicipiului. în județul Dolj, la 
acțiunile pentru mai buna gos
podărire și înfrumusețare a lo
calităților au luat parte peste 
30 000 cetățeni.

TESCOVINA ÎN ZOO
TEHNIE! Un grup de specialiști 
în viticultură din podgoriile ju
dețului Vrancea au ajuns la con
cluzia că tescovina (subprodus 
rezultat din prelucrarea struguri
lor) este deosebit de valoroasă 
ca ingredient în hrana animale
lor. Primele 200 de tone, folo
site în complexele zootehnice 
din Mărtinești și Vîrteșcoiu. au 
confirmat justețea acestor cer
cetări. «Adio mamă» își schimbă 
destinul.

NEGLIJENȚĂ COSTISI
TOARE Rămas singur în casa 
bunicilor săi, Vendel Colac din 
Chereușa (județul Satu Mare), 
în vîrstă de 6 ani, s-a distrat 
aprinzînd mai multe bețe de 
chibrit. El a izbutit, fără prea 
mare greutate, să dea foc locuin
ței și anexelor gospodărești ale 
soților Gizela și Mihai Cocicorva. 
Repetăm apelul: nu lăsați chibri
turile în mîna copiilor. O ase
menea neglijență poate avea — 
iată — efecte tragice.

PROGRAM PENTRU PRO
TECȚIA MEDIULUI ÎN
CONJURĂTOR. Recent, în 
sala Teatrului de Stat din Arad, 
a avut loc un simpozion consa
crat protecției mediului încon
jurător. Au fost prezentate opt 
comunicări privind acțiunile de 
neutralizare a fenomenelor po
luante, de organizare și protec
ție a mediului înconjurător.

MESAJ CIFRAT. O ciudată 
inscripție încă se mai vede pe 
una din clădirile din Alexandria: 
MU U E IS RIE A EXAND A. UD 
TE O AN. Ceea ce putea să în
semne: MUZEUL DE ISTORIE 
ALEXANDRIA. JUDEȚUL TE
LEORMAN. De unde se vede că 
arheologii teleormăneni își fac 
de lucru chiar la ei acasă.

VICEVERSA. Odată cu pri
măvara, prin cartierele noi ale 
Bucureștiului a început să apară 
și praful. Și dacă pînă deunăzi, 
mașinile de stropit își făceau da
toria pe ploaie, acum — nici 
urmă de ele. Să nu se umple de 
praf, săracele!

CURAJ! Eveniment în lumea 
parașutiștilor începători: s-a re
deschis Turnul din parcul sportiv 
«23 August». Cu infinit mai puți
ne riscuri decît lansări le din avion, 
coboririle cu «ciuperca» de la 
«23 August» reprezintă un sport 
al curajului și bărbăției. Cine se 
simte în măsură, să poftească!

«NUFĂR» DE TULCEA.
Răspunzînd unor largi cerințe 
ale populației, întreprinderea ju
dețeană de industrie locală și-a 
propus deschiderea unei secții 
de spălătorie, vopsitorie și cură
țătorie chimică «Nufărul», la 
Tulcea. Obiectivul, ale cărui lu
crări au început de curînd, are 
ca termen de punere în funcțiune 
data de 30 noiembrie a.c. Capa
citatea: 450 kilograme țesături 
în 8 ore.

O ȘOSEA PENTRU MEȘ
TERUL MANOLE Pe Calea 
Giulești, în porțiunea de șosea 
începînd de la capătul tramvaiu
lui 2, către Giulești Sîrbi, de ani 
de zile se repară șoseaua. După 
fiecare ploaie însă, totul se strică 
și reparațiile sînt luate de la 
început. Se impune un Meșter 
Manole pentru această șosea.
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CAPITOLUL II - CASA
La întoarcerea de pe front. Patru cel 

scurt părea să se fi schimbat atît de mult 
încît mai toți prietenii lui cu care făcuse 
școala, cită făcuse, cu care făcuse armata,și 
aceasta cită făcuse, fiindcă începuse războiul 
si abia dacă se obișnuiseră îmbrăcați militar 
si se și treziseră în tranșee, la întoarcerea 
de pe front mai toți prietenii iui se uitau 
la el și nu-l mai înțelegeau. Fusese un băiat 
retras șî sfios, crescut la o ușă străină, nu 
știa nimeni al cui este de sînge și nici el nu 
spusese nimănui nici tată, nici mamă, se 
trezise pe lume singur și, pînă la război, 
tot singur fusese, nu-l întrebase nimeni, 
niciodată, nimic, nid dacă-l doare ceva, nici 
dacă-l bucură ceva, iar el tăcea tot timpul, 
nu spunea nimic, nici da, nici nu, își vedea 
de treaba lui, la ce era pus, lucrător cu ziua, 
cînd la unul, cînd la altul, tăia lemne, repara 
garduri, cosea, căra cărămidă, sleia fîntîni, 
făcea clăi de fin, de toate, ți pe toate le făcea 
bine, deși nu-l învățase nimeni și, de fapt, 
nu știa nici o meserie.

Cînd plecase militar nu-l petrecuse ni
meni, nu plînsese nimeni după el, nici el 
nu cîntase, cum cîntau toți prietenii lui, 
același cîntec stupid și sfițietor care se 
oprea la jumătatea adevărului și care, toc
mai din cauza asta, părea, ți chiar ți era, 
sfițietor: «Eu mă duc mîndro, mă duc, la 
armată nu la plug». Pătru cel scurt plecase 
la armată într-o linițte aproape jignitoare 
pentru acel moment cînd cîntecele,ți plîn- 
setele,și bețiile se țineau lanț ți cei care 
plecau la armată făceau tot ce era cu putință 
pentru a atrage atenția că pleacă ți că satul 
rămîne pustiu ți că, mai ales, nimeni nu țtia 
dată se mai întoarce, cu toate că războiul 
nu începuse, era prin martie, o primăvară 
văduvă de soare în acele părți de locuri, 
dar uscată, amenințînd mereu cu geruri ce 
se topeau noaptea sub nițte nori vineți și 
scămoși și cu burțile atîrnînd deasupra 
Măgurii.

Cînd plecase el, nimeni nu băgase de 
seamă, iar el era chiar vesel căci pînă atunci 
nu văzuse lumea și cum nu lăsa în urmă nici 
o părere de rău, simțea că ieșind din sat 

începea să însemne și el ceva. Așa făcuse, 
apoi, tot războiul, cu o uimire nemaipome
nită în fața a tot ceea ce vedea ți în fața a 
tot ce se întîmpla ți el era martor, iar în
tr-o noapte, pe o lună de gheață, plutind 
deasupra unor geruri sticloase, undeva, 
unde azi nid el nu-ți mai aducea aminte, 
«Căci am cutreierat pămîntul ăsta de la un 
cap la altul ți nicăieri n-am stat și eu să mă 
dumiresc unde sînt, ori îi fugăream noi pe 
ei ori ne fugăreau ei pe noi», într-o astfel de 
noapte, în care mulți au adormit și au 
degerat și au rămas schilozi, care au mai ră
mas, într-o astfel de noapte, la începutul 
războiului «în care puteai să vezi tot pămîn- 
tul ca în palmă», Pătru cel scurt s-a trezit 
din muțenia lui și i-a spus lui Dumitru lui 
Dincă lăsîndu-l pe acesta să înțeleagă că ori 
gerul l-a smintit ori el s-a săturat într-adevăr 
de război și nu-l mai interesează în cine 
trage cu pușca.

— Dumitre, uite cum stăm noi așa, cu 
puștile îndreptate înainte, tot ața putem 
noi sta cu ele îndreptate îndărăt, cine te-a 
întrebat pe tine încotro trebuie făcut răz
boiul?

Stăteau înfundați în zăpadă, într-o tran
țee săpată ți ea în zăpadă,căci la pămînt nu 
se mai putea ajunge ți simțeau un fel de jar 
la picioare și li se părea că si luna dogorea 
și îi usturau ochii ți tîrziu, către dimineață, 
cînd luna pierise, de parcă s-ar fi țters de 
pe cer ți cerul se făcuse de sticlă, de se ve
dea prin el, începuse atacul, iar Dumitru 
lui Dincă rămăsese fără o mînă. Un glonte 
îl lovise exact în cot ți mîna îi și sărise din 
cot, mîna dreaptă, iar el, ca și cînd n-ar 
fi fost mîna lui, sau parcă s-ar fi așteptat la 
așa ceva, se repezise cu stînga ți prinsese 
ciotul în aer și cîteva secunde Pătru l-a 
văzut cum îți ține ciotul cu stînga și cum i-l 
arată lui nedumerit. «Domnule, îi plăcea 
lui Pătru să spună la întoarcerea de pe front, 
cînd devenise pe neașteptate vorbăreț ți 
chiar băgăreț, domnule — eu am văzut 

lucruri și fapte nemaipomenite, am văzut 
lumea ți am văzut oamenii ei de tot felul și 
am văzut-o ți pe strămoața noastră — nu 
te ride, băiete — punea el pe cîte unul la 
punct — nu te ride că maimuța e mai deș
teaptă ca tine ți mai cuminte. Uite, de 
pildă — îi plăcea lui să pară înțelept ți să 
dea pilde — la... cum dracu-i mai zice, 
domnule, ia... era un oraș cam ca tîrgul 
ăsta al nostru, de ne ducem noi sîmbăta, 
cu ouă ți cu ce dracu’ ne mai ducem, unde 
e raionul, ei — continua el imperturbabil și 
cu glasul lui răgușit-țuierat — în tîrgul ăsta 
am stat cam o lună de zile degeaba, dar 
n-am avut ce vedea decît tot soldați și tot 
răniți, că mi se și urise ți, într-o seară, 
ne-a luat ți ne-a dus la un circ De unde 
dracu’ apăruse circul ăla acolo nu pot să-mi 
închipui, dar circul era circ dichisit, dom
nule, dacă avea ți maimuță. Și a dracului 
maimuță semăna cu Veta Iu’ Haralambie, 
bunînțeles la cap, ți era legată la cap tot ca 
ea și tot ca ea se lingea mereu cînd se făcea 
că vorbește. — Și ce făcea, întreba, de 
fiecare dată, cineva, chiar dintre cei care 
făcuseră războiul cu Pătru și fuseseră de 
față la întîmplare, dar care erau bucuroși 
să li se amintească această poveste ți, mai 
ales, prin ea să se țtie că ți ei văzuseră 
maimuță! Cum ce făcea — se mira, enervat, 
Pătru de întrebare, dacă întrebarea i-o 
punea unul care fusese de față, căci ți lui îi 
plăcea jocul acesta. — Tu n-ai fost acolo, 
n-ai văzut-o?!

Se întorsese de pe front mai tîrziu decît 
alții, ți chiar mai tîrziu decît Năiță Lucian, 
care zăcuse cîteva luni într-un spital, pe 
undeva prin Slovacia, ți cînd venise, la fel 
ca ți atunci cînd plecase, nimeni nu băgase 
prea bine de seamă, fiindcă nici scrisori nu 
trimisese, neavînd cui, nici cei cu care stă
tuse în tranțee nu mai țtiuseră de el, de la 
o vreme, ți dacă nu avea cine să-l aștepte, 
nimeni nu-i dusese lipsa, fiecare se îngrijea 
de ale lui, de ai lui și de rostul lui.

Era prin octombrie, trecuse un an de 
cînd se făcuse pace ți nimeni nu se mai gîn- 
dea serios, sau cu vreo grijă, la Pătru cel 
scurt, nici Năiță Lucian nu mai prea vor
bea despre el decît arareori, la cîte o pe

trecere, unde îi pomenea numele, dar cu 
încredințarea că vorbețte despre o amin
tire. — Pătru — zicea ei ți se adresa celor 
care îl ascultau — îl mai țineți minte, 
Pătru, de-i spunea cel scurt, nu se poate 
să nu vi-l mai amintiți, căci a fost cu noi, 
pe la Banska-Bistrița s-a pierdut el, Pătru 
cel scurt, ăsta dacă ar mai trăi, ăsta ar avea 
ce povesti. Știți cum tăcea el, tăcea cu 
săptămîna ți pe front era la fel, mut, însă 
era de condiție. — Era — completa cîte 
cineva — păcat de el. «Sau mai bine» — 
adăuga altcineva — «mai bine, cum era el 
singur pe lume, vai de viața lui, care ar fi 
dus-o». — insă — continua Năiță Lucian — 
ăsta ar fi avut ce povesti. Să fi spus el cum 
am luat noi amîndoi într-o duminecă o 
învoire ți ne-am dus să vedem iar maimuța 
aia ți cum am intrat pe dindos s-o vedem 
mai de aproape. Pătru se uita la ea ți, cum 
tăcea el așa, a dracului maimuță a venit 
lîngă sîrma cuștii, unde o țineau stăpînii ei, 
și s-a lipit cu capul de sîrmă și a început să 
plîngă. Plîngea maimuța, domnule, plîngea 
cu lacrimi și Pătru zice: «Uite-te Năiță, 
plînge de mila noastră».

In acel octombrie, Pătru cel scurt se răz- 
gîndise din planurile lui și se întorsese acasă. 
Nimeni nu aflase, pînă la urmă, care fuseseră 
aceste planuri și de ce se răzgîndise din ele, 
nici Năiță Lucian nu știa cine știe ce, iar 
el, Pătru, abătea vorba mereu și rîdea:

— Acum mi s-a terminat, mie, războiul, 
voi v-ați grăbit, aveați și la ce, eu mă gîn- 
deam să mai stau nițel și să văd lumea pe 
îndelete. Am stat la Oradia mare o vară, 
era să mă și însor acolo, am mai stat o iarnă 
la Turnu Severin, am dormit pe un vapor 
nemțesc cu o unguroaică, însă nu ne prea 
înțelegeam, pe urmă m-am retras la vatră.

Nimeni însă nu prea credea istoriile 
astea, iar Pătru rîdea viclean și poveștile 
rămîneau povești.

Străinii aceia, la ușa cărora crescuse, se 
prăpădiseră, de pe urma lor nu rămăsese 

mai nimic, o cămăruță de cărămidă cu o 
fereastră cît palma și un coteț, într-o gră
dină de cîțiva stînjeni. Nici ei nu făcuseră 
cine țtie ce umbră pămîntului, se petrecu
seră uitați ți necunoscuți, singurul lor bine, 
pentru care puteau fi pomeniți, era că-l 
ținuseră sub acoperițul lor pe acest Pătru 
cel scurt, iar el, dacă n-ar fi fost războiul, 
ar fi trecut ca ți ei, necunoscut, în mijlocul 
unora din cei mai necunoscuți oameni de 
pe acea față de pămînt.

Toamna ți iarna se scurseseră într-o sără
cie ca sticla, cum zicea chiar Pătru cel scurt. 
Muncea iar, la unul și la altul, cu ziua, și ce 
se nimerea, dar primăvara se făcuse tovarăș 
cu unul Petre al lui Toma, un om mărunt 
ca ți el, mărunt ți gălbejit,care fusese olar 
ți trăise toată copilăria lui într-o odăiță de 
pămînt ți dormise toată copilăria lui cu 
capul sub roata de oale ți de jur împrejurul 
patului, pe plimbe de lemn de anine tot 
oale erau, puse mereu la uscat de un moț al 
său,Toma, veteran de la un război pe care 
nu ți-l mai aducea aminte, căd atunci cînd 
venise din război pe toate le înțelegea ți 
pe toate le pricepea ți părea întreg ți la 
locul lui, numai de război să nu-i fi vorbit 
fiindcă atund rămînea pe gînduri ți dys 
era ți nu mai puteai să scoți nimic de la el. 
Acest Petre al lui Toma se lăsase de olărit: 

«Mi s-a urit fratele meu să tot stau cu pă- 
mîntul la cap de viu, măcar acum să mă 
mai uit ți eu la cer,^ ți se făcuse zidar de 
case ți lemnar ți era priceput ți muncitor. 
Cu el se întovărățise Pătru cel scurt în 
primăvara care venise și cu el pleca în 
fiecare dimineață la lucru, unde erau chemați. 
Zideau case de cărămidă și le înălțau și le 
făceau lemnăria și acoperișul, iar cînd ajun
geau la acoperiș era ziua lor de sărbătoare.

— Nu te însori, mă, Pătrule? îl întrebase, 
într-o dimineață, tovarășul său. Pătru era 
sus, pe acoperițul unei case înalte, bătea 
lănteții ți fluiera uțurel, mai mult sîsîia ți 
simțea o veselie ciudată de cum venise la 
lucru, era într-o vineri, se apropia pațtele, 
pămîntul se sbicise, nu era însă frig și 
niște căiți se grăbiseră și le plesniseră 
mugurii, parcă trecuse cineva cu o bidinea 
muiată în sînge și spoise crengile lor subțiri.

— Ce să fac? — întrebase Pătru, de sus, 
de pe acoperiș și rămăsese cu ciocanul în 
mînă, deasupra unei măciulii de cui, Petre 
al lui Toma stătea la picioarele unei scări 
și se uita la Pătru, cu pălăria dată pe ceafă 
și rîdea și Pătru se mira văzîndu-l ce știrb 
e, n-avea nid un dinte, nici jos nici sus, gura 
lui ca o fintînă neagră — «și cum roade cu 
gingiile, domnule — se gîndi Pătru — cum 
roade cu gingiile, parcă ar avea fier în falcă».

— Nu te însori? — repetase Petre. Ar 
cam fi cazul. Nu ți s-a urît, dracu’, să stai 
ca cucul și să nu știe nimeni de soarta ta?

— "De — zise Pătru. Ai și tu dreptate 
fiindcă vine vorba prostului. Odată și odată 
tot trebuie să ne tragem și noi undeva.

Primăvara fusese scurtă nici n-apucaseră 
prunii să înflorească bine și niște ploi rele 
nu se mai opreau și o apă Cerna, venise 
umflată și tulbure, luase un pod, trecuse 
peste malurile ei înalte și pustiise pămîn- 
turi bune de muncă, nu se mai cunoștea 
unde fusese arătură și unde nu. Lucrul la 
case se oprise și el, Pătru cel scurt își vă
zuse de-ale lui, pe lîngă acea odăiță rămasă 
ca o moștenire a sărăciei. Ploaia nu avea 
nici un gînd să stea și Pătru se hotărî să nu 
piardă timpul și să pună la cale ceea ce s-ar 
fi cuvenit să facă de mult, dacă starea averii 
lui ar fi fost alta. Așa se făcu că într-o du
minică pe la sfirșitul lui aprilie, îl luă pe 
Năiță Lucian și se duse în pețit la o fotă 
mai trecută cu vremea, dar de oameni, 
săraci ei, dar cu o socoteală în capul lor, 
nu-i văzuse nimeni cerind nimic, ce făceau, 
cum făceau, ieșeau din iarnă cu capul sus 
și nu se văitau. Fata era muncitoare, pe ce 
punea mîna se cunoștea, vorbe despre ea 
nu se auziseră era tăcută și mereu încrun
tată nu ridica ochii din pămînt nici cînd 
da bună ziua, nici cînd mulțumea. Pătru o 
știa, erau doar vecini, însă nu se gîndise 
niciodată la ea. Acum stătea cu Năiță 
Lucian în cerdacul casei lor și tăceau toți. 
Năiță se uita peste gardul de lemn, în lungul 
drumului, parcă aștepta să treacă cineva cu 
care avusese el un semn anume, tatăl 
fetei, Codin, în tinerețele lui viorist la 
nunți, acum însă un om posac și mut, nu 
scoteai din gura lui decît fum de tutun, căci 
nu i se mai termina țigara dintre dinți, ne
vasta lui, o femeie oacheșă și neastîmpărată, 
răsucea niște borangic, iar Pătru pusese 
capul în pămînt și se gîndea că dacă ploile 
astea s-ar fi oprit își făcea de lucru și scăpa

de însurătoare.
— Da — zise Năiță, cu un aer de filo 

dar fără să se uite la cine vorbea — c 
știți și dumneavoastră, vine o vreme c 
omul vrea să se așeze la casa lui.

— Să se așeze — îi luă vorba din g 
femeia aceea oacheșă care răsucea borar 
— să se așeze, dar să vedem pe ce se aș:

Pătru cel scurt ridică ochii spre N; 
și îi făcu semn acestuia că ar fi cazul să pk

— Alte timpuri, zise Năiță — acum c 
tează meseria și hărnicia și cît ne privt 
pe noi, ne cunoaștem, nu e cazul să i 
facem prezentările. Nu se făcu nici un 
de nuntă. Pătru își luă nevasta de mîni 
se mută cu ea în cămăruța pe care o moț 
nise. Vara, puse temelia unei case și că 
sfirșitul acelei toamne se afla sus, pe a 
perișul casei sale, cu tovarășul său Petn 
lui Toma și băteau lănteți de anine : 
ca niște oase.

Atunci venise Năiță la el și îi spusese 
«ar fi un moment» să intre și el în rîn 
lumii și să facă un fel de nuntă.

— Și cum ți-am spus, eu te cunun și 
mine mă privește partea petrecerii, ze 
cinsprezece oameni, dacă stau la masă, 
tot e ceva.

Puseră nunta peste vreo două săptăm 
și cînd ieșeau de la biserică începu să nil 
«Are noroc — zise cineva. — Nu se ș 
Așa a nins și la Năiță Lucian și se ved 
Casa avea două încăperi, despărțite print 
săliță. Una din încăperi, cea mare, ar 
trebuit să fie camera bună, pentru cine s 
fi nimerit pe la ei musafir și tot ea ar fi 1 
să fie locul în care să-și țină ei lucrurile 
sărbătoare, zestrea nevestei, în lacră p 
nele bune, macatele, beteala de la nunti 
luminările și ce mai aveau de preț, i 
această încăpere nu fusese terminată, 
încă roșie, netencuită și nepodită și fără 
și fără fereastră. Ei stăteau cu tot ce ave 
și bun și rău, și de purtat și de sărbăto: 
în camera mică unde făcuseră ți o sobă 
plită ți fierbeau mîncarea pe ea ți în c 
torul ei coceau cîte un dovleac alb turc 
ți cît fu iarnă de lungă acolo îți foc 
veacul, ea lipită de sobă, căci se ți nimei 
o iarnă afurisită, nu mai stătea din r 
ți din geruri și mai bătea și un crivăț 
dracului, un cîine să nu dai afară din c; 
iar el meșterind un fel de cuier în ca 
firește că nu prea aveau să agațe cine ț 
ce, dar el se încăpățîna să-și aducă ami 
cum fuseseră ei învățați la școală să focă 
cuier sculptat. Cuierul acesta ar fi fost 
fie pus chiar pe tăblia ușii, cum vine or 
să-și agațe haina în el și, la plecare, să ; 
ia liniștit și de la vedere. Nu venea nim 
pe la ei, afară de Năiță Lucian care nici 
nu intrase în casă, se oprise în săliță. — L 
domnule <ă mai venim noi — zicea el 
portant răspunzînd insistențelor posace 
femeii care, cu capul în pămînt și întunec: 
ca de obicei, se ruga de el necorvinsă îr 
cu un glas șters și mieunat, spășită f 
motiv, dar așa fusese ea învățată că s 
cuveni pentru o femeie: «— Poftiți, nașt 
poftiți, se poate să nu treceți și pe la r 
să vă cinstim?» Ca și cînd această «trecei 
se făcea venind cine știe de unde, pe c 
Năiță se afla chiar acolo, în săliță, și 
unde era se vedea foarte bine în casa m 
dar femeia stătea cu spatele la ușă și nu fă 
nici un semn de intrare cu mîna, iar Ni 
știa că nu e vorba să intre, însă se lăsa ruj 
îndepărtînd superior insistențele mieun 
ale femeii: «Lasă fină, că mai venim r 
sîntem doar aci, mai venim, și mai st: 
și ne mai cinstim,' că iarna e lungă, 
dracu’ o să facem o iarnă întreagă, tot o 
ne cinstim, însă acum ne-am cam gri 
pricepe și dumneata, adăuga el cu înțt 
gere înțeleaptă a rostului timpului în acea 
iarnă lungă cînd el și cu Pătru ar fi a' 
chestiuni care nu sufereau amînare iar 
trăiau după ceas. Năiță mai ales ținea foa 
mult să se știe că el este un om foarte 
cotit și de cînd se întorsese din război 
avea ceva de pus la cale, cu cineva, înce| 
prin a-l întreba pe acel cineva cam la 
dată și cam la ce oră ar fi fost cazul să 
apuce ei de acea treabă. Ținea să se știe 
la el chestiunile acestea cu timpul ei 
foarte importante fiindcă — zice el — 
ce se cunoaște, domnule, că e omul civ 
zat? Pe ceas! — Eu am văzut oameni și 
două ceasuri pe mînă ți se țineau de ni: 
drăcii — ce să mai vorbim, că cunoțti — 
îndoia de teza lui Năiță Lucian Dumitru 
Dincă. ciungul! — Domnule, îi priveț 
fiecare cu ceasul lui.

Dinu SĂRAU
(Va urn
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un memorabil meci de box 
cu domnul si doamna wilson »

DRAME ÎN LARGUL OCEANULUI

naufragiații de pe „meduza“ (II)

sfîrșit, le preparam micul dejun și îi 
luceam la școală. Cînd se întorceau, tre- 
să-i ajut să-și facă lecțiile. După închiderea 
azinului eram obligat să-i scot la plimbare, 
a îi băgăm în pat și nu făceam decît să le 
>esc franțuzește, limbă din care nu price- 
i o boabă. Dar înjuram în ungurește!
ivă Domnului, cariera mea de bonă la 

n-a durat mult timp.
:r-o zi se prezenta în magazin un client 
dorea sa cumpere coarde de vioară.
Cunoașteți din întîmpiare pe cineva care 

să cînte la vioară?, întrebă el.
Da. Mai mult decît atît, cînt și la pian, 

lofon, la mandolină, din flaut, din chitară, 
arinet și mai am și o voce destul de con- 
bilă.
Dar atunci, ce faci dumneata aici? Vino 

ară la Kronengarten!
ara m-am furișat din casă și am cîntat în 
estră la Kronengarten pînă la patru dimi- 
l M-au angajat imediat.
aceeași zi i-am spus lui Steinberg: 
Domnule Steinberg, mă vedeți pentru

ia oară, m-am săturat. Puteți să vă căutați 
Itcineva să vă păzească copiii!
ni întregi tot căutasem un angajament și 
buit să mă mulțumesc să fac pe doica. Or, 
>ia cîntasem de două seri la Kronengarten 
un om mă invită la masa lui.
Scuză-mă că te deranjez. Mă numesc 
ino Spitz și sînt clovn. Ultima dată am 
it la Budapesta.
ima începu să-mi bată cu putere. îl văzusem 
>itz prima oară cînd am fost la circ, în Buda-

Trebuie să mă despart de partenerul meu 
teva zile și caut un altul. Te-am observat. 
I că ești cel de care am nevoie. îți convine? 
:est caz eliberează-te neîntîrziat. Sînt gră-

fost primul meu contract într-un circ 
ărat, Repetam toată ziua. Prima mea exhi- 
a fost un succes. Spitz nu știa că în afară 

xcentritățile mele muzicale mai aveam și 
>iri de acrobat și îmi agrementam intrările 
șirile cu salturi mortale și clachete. 
a uimit.
Ei bine, se poate spune că m-ai dus!

rcul Ratay ne-a semnat un angajament 
:ru un gaj de 20 coroane pe zi. Pe vremea 
a era o sumă importantă și încasam în cinci 
cît cîștiga pe lună tata, căruia îi rezervasem 
imoasă surpriză.
abar n-avea că lucrez într-un circ, căci 
rezentam numărul sub numele de «Alfre- 
os».
tr-o zi l-am invitat să asiste cu mine la 
ezentație. Pretextînd că îmi caut un amic, 
n dus să mă grimez. Cînd am intrat cu co- 
I meu în arenă, de nerecunoscut cum eram 
fard, am imaginat o glumă; m-am oprit 
c în mijlocul unei serii de piruete în fața 
lui ocupat de tata.
- Dar îl cunosc pe ăsta! — am zis eu în 
țește.
o ia s-a sfîrșit numărul și tata a dat buzna 
e noi în cabină. M-a strîns în brațe. Fusese 
:ru el o surpriză totală. Nu mai văzuse 
>dată un clovn mai bun. Orice ar fi putut 
i alții, n-avea să-și mai facă griji în legătură 
iitorul meu.
ar nu ajunsesem încă acolo unde credea el. 
potrivă, neajunsurile începură odată cu 
rea iernii, cînd circurile își închideau por-

*na lui 1900 a fost atît de grea încît am 
rcat o nouă meserie. Cît fusesem la Stein- 

învățasem să acordez piane. Aveam și 
‘ chei în valiză și tocmai mă gîndeam la ele 
, prin dispersarea trupei, m-am trezit pe 
nuri. Umblam din sat în sat întrebînd cine 
jian. Din timpuri imemoriale nici un acor- 
nu mai trecuse pe aici, așa că am fost bine 
»it. Ungaria era țara castelelor și în fie- 

castel se afla un pian. Le-am vizitat pe 
e, reparînd ciocănelele devorate de molii, 
înd iarna se apropia de sfîrșit, reușisem 
ii pun ceva bani deoparte.
am regăsit pe Spitz la Budapesta și ne-am 
jat din nou la circul Ratay, cu care am 
at în turneu.
tr-o zi, Spitz sosi foarte enervat:
-Ascultă, mîine sosește circul Leo. Char- 
s lucrează acolo. O să încercăm să ne găsim 
ngajament!
larlotte Wilson era marea lui iubire. îmi 
lise adesea de ea. Tatăl ei era gimnast, 
ia halteristă, lucrau toți în același circ, dar 
o datorau fiicei lor cațe era o remarcabilă 
libristă. Se opuneau la căsătoria ei cu Spitz 
eamă să nu piardă angajamentul și gajurile 
•lottei.
n luat contact cu Leo. Wilsonii erau fu- 
. încercau prin toate mijloacele să ne în- 
irteze. Dar ne țineam bine. Dealtfel îi 
> simpatici directorului și lui nu-i plăceau 
title.
ir pînă la urmă bomba a explodat totuși, 
o seară tata Wilson s-a apropiat de mine și, 
nici un motiv, fără un cuvînt, m-a pălmuit, 
îndea probabil că, prin faptul că ne țineam 

deoparte, evitînd orice scandal, o să încasez pal
me fără să crîcnesc.

Numai că nu știa cine e Wettach.
M-am repezit la el și l-am doborît cu un 

croșeu la bărbie. Fără enorma mama Wilson, 
contul lui ar fi fost reglat. De unde apă
ruse? Nu-mi dau seama. Țîșm și mă lovi în 
plină față, zdrobindu-mi nasul care începu să 
sîngereze. în aceeași clipă Wilson se ridică și 
se năpusti spre mine cu capul aplecat. Nu i-am 
dat însă răgaz să mă ajungă și l-am frînat su- 
flîndu-i propriul meu sînge în obraz. Surprins, 
s-a oprit o clipă, de care am profitat pentru 
a-i expedia un nou croșeu de dreapta care-l 
dobori la pămînt. Dar mama Wilson reveni 
ia atac. Bărbat sau femeie, nu mă mai gîndeam 
la asta. N-aveam deloc chef să-mi turtească 
iar nasul. Așa că am servit-o cu o stîngă. Fără 
nici o împotrivire, se așeză pe fundu-i gras ală
turi de soțul ei. Atunci s-a produs ceva cu 
totul neașteptat. Madam Wilson s-a ridicat, 
l-a ajutat pe soțul ei să se ridice și... un radios 
surîs i-a luminat fața.

M-a cuprins în brațele-i puternice:
— Băiatule, ești formidabil! Du-te și spu- 

ne-i lui Spitz că poate fi fericit cu Charlotte, 
pentru că e prietenul tău!

Să mai înțelegi ceva din sufletul femeiesc! 
A fost o nuntă frumoasă. A avut loc în circ. 
S-a cîntat, s-a dansat. Făcea să ne vezi pîrue- 
tînd pe madam Wilson și cu mine! Mă făceam 
că o lansez în aer, sau, ținîndu-mă în mîini, îi 
prezentam picioarele să le valseze. La patru 
dimineața eram însă incapabili să ne mai ținem 
nici pe picioare, nici în mîini.

Puțin timp după aceea circul Leo dădu fali
ment. Ce trist spectacol! Totul fu luat, acceso
riile, șapitoul, animalele și rulotele.

Leo privea fără să spună nimic.
Brusc, își duse mîna la inimă și se prăbuși. 

Doctorul chemat în grabă nu putu decît să 
constate moartea.

Inima nu mai putuse suporta o emoție așa 
de mare. Cît despre portărel, nu se deranjă 
pentru atît de puțin și-și văzu de treabă mai 
departe, fără să se întrerupă o clipă. Fu singu
rul care nu se descoperi cînd furăm anunțați 
că Leo plecase definitiv din lumea aceasta.

Ieșit din fire, i-am dat jos cu dosul mîinii 
pălăria de pe cap. Cum, nemulțumit, avea pre
tenția să i-o ridic imediat, i-am pocnit și o 
palmă. Asta m-a costat un proces în toată 
legea, pentru insulta adusă unui magistrat în 
exercițiul funcțiunii.

Eram fără lucru și am semnat pentru ultima 
dată un contract pe termen lung în Ungaria, 
la Moise. Charlotte și Spitz făceau parte din 
trupă. A fost angajamentul cel mai remarcabil 
din viața mea, căci era vorba de un circ de 
liliputani.

Charlotte, Spitz și cu mine eram singurele 
persoane de talie normală.

Charlotte învățase să cînte la mandolină și 
la xilofon. Era foarte muzicală.

într-o seară, pe cînd mă aflam în spatele lor, 
am surprins dialogul următor:

— Ce crezi că va spune Adrian cînd va afla 
că am semnat fără el? întreba Charlotte.

— Va fi furios.
— Ei bine, n-are decît! Acum că știu să cînt 

la xilofon, nu mai avem nevoie de el!
Asta m-a afectat în așa măsură că am contrac

tat o gălbinare care m-a ținut la pat timp de 
15 zile. La sfîrșitul reprezentației m-am dus 
în culise pentru a-mi saluta colegii. Printre 
aceștia se afla un clovn care cum mă văzu mă 
scuipă în obraz. Am rămas o clipă uimit, apoi 
m-am repezit la el.

— Ho! oprește-te o clipă! Ascultă, înainte 
de a mă lovi. Arată-te mai degrabă recunoscă
tor. E singurul mijloc de a face să-ți dispară 
gălbeneala de pe față.

«Se caută tînăr știind să cînte la vioară și 
să facă voltije pentru un număr de clovni mu
zicali. A se adresa lui Achille Conche, circul 
Bureau, Lyon».

Găsisem acest anunț într-o foaie rezervată 
artiștilor. Am scris de îndată și am primit drept 
răspuns banii de drum.

Am trecut prin Elveția, unde nu mai fusesem 
de cinci ani. Mi-am vizitat părinții, care cu su
rorile mele, Cecity și Jeanne, reveniseră să lo
cuiască în Brel. Fanny era încă la Budapesta.

Circul Bureau din Lyon era un stabiliment 
important și de bun renume. Achille Conche, 
noul meu partener, era un violonist de prim 
rang. Soția sa îl acompania ia chitară și, înainte 
de sosirea mea, fratele ei Rodolphe era al trei
lea personaj al formației. Locul lui trebuia să-l 
ocup, Achille separîndu-se de el.

Numărul consta în exerciții acrobatice exe
cutate în timp ce cîntam ia vioară. Partea muzi
cală fu curînd pusă ia punct, dar nu și cealaltă 
și am înțeles repede de ce fratele lui Conche 
plecase.^ Achille înțelegea s-o facă pe «purtă
torul». însă avea șalele slabe și odată era să-mi 
rup gîtul pe cînd, cîntînd la vioară pe umărul 
lui, am vrut să fac o piruetă: deodată s-a clă
tinat. T

A. IOSEFINI

(Va urma)

Pentru a se simți cu cugetul cît de cît îm
păcat, înainte de a fugi, cei din bărci și-au spus 
că vor trimite ajutoare de îndată ce vor ajunge 
la țărm. Dar fiecare știa bine că pluta, în derivă, 
va deveni jucăria valurilor și a curenților, că 
avea prea puține șanse să ajungă vreodată la 
un liman.

— De ce să ne fi tîrît și pe noi cine știe unde ? 
— a mărturisit ulterior un matelot dintre cei 
fugiți. Oricum, nu le puteam fi de nici un fo
los. Așa ne salvam barem noi — le puteam tri
mite ajutor...

Odată cu cele dintîi raze de lumină, cînd a 
devenit limpede ce se întîmplase, de pe plută 
s-a ridicat un urlet sinistru, prelung, pe care 
l-a înghițit zgomotul veșnic al valurilor. De 
disperare, unii și-au rupt și hainele și-au arun
cat în apă pălăriile, atît de necesare sub razele 
nemiloase ale soarelui. Pînă în cele din urmă, 
epuizarea fizică și-a spus cuvîntul și spiritele 
s-au liniștit.

...Revenindu-și cît de cît în fire, naufragiații 
cad la învoială să-și aleagă un șef și acesta a 
fost aspirantul Coudein, care hotărăște să facă 
numărătoarea oamenilor, inventarul bunurilor 
existente pe plută și să stabilească ce trebuie 
făcut. Cum stăteau lucrurile în momentul 
acela?

Pe cele cîteva scînduri și grinzi prost îmbi
nate care formau pluta, se aflau 153 de oameni. 
Ca bunuri, pe plută rămăseseră cîteva butoiașe 
cu vin, două cu alcool pur și două cu apă. Mai 
exista și o cantitate de pesmeți tari, care fuse
seră împărțiți în mod egal la toată lumea.

Pămîntul, care cu o zi înainte se vedea în 
zare, dispăruse. Pluta, lipsită de orice mijloc 
de propulsie, se învîrtea în jurul propriului ax, 
împinsă încet spre larg de curenții oceanici.

Acum trebuia găsit mijlocul de a controla 
mișcările plutei.

— Dacă am avea un catarg, am putea să 
ne căutăm direcția! Un catarg — își spuse aspi
rantul Coudein.— se putea improviza dintr-o 
grindă, iar o pînză din lucrurile oamenilor.

Cămăși, bluze, fuste, tot ce s-a putut aduna 
s-a adunat, s-a pus cap la cap și s-a cusut. După 
cîteva ceasuri pluta avea un catarg improvizat 
și un fel de pînză multicoloră, din petice, plină 
de găuri. Oricum, pluta a început să se depla
seze cu ajutorul acestei instalații.

în cursul nopții, timpul s-a stricat și pluta a 
devenit jucăria valurilor care o ridicau și o 
trînteau nebunește, într-un concert sinistru 
de scîrțîituri și trosnete care puteau să însemne 
oricînd că totul se dezagregă. în bezna aceea 
de iad nimeni nu putea să-și vadă vecinul. Di
mineața, la apel, s-a constatat că zece oameni 
lipsesc. Fuseseră luați de valuri și parte din ei 
cu picioarele prinse printre scînduri și grinzi, 
zăceau înecați la marginea plutei. Atunci au 
început actele disperate. Doi mateloți — care 
nu se aflau pentru prima oară pe mare— și-au 
pierdut mințile și, fără să stea prea mult pe 
gînduri, s-au aruncat în valuri.

Pe plută, agitația crește. Mulți, mai ales fe
mei, sînt gata să-i urmeze pe cei doi mateloți, 
dar ca prin minune aspirantul Coudein reușește 
să salveze situația.

— Bine că am scăpat de lașii ăștia! — răc
nește el. Nu făceau decît să ne descurajeze de 
cînd ne-am îmbarcat! Să nu ne pierdem cumpă
tul! Salvarea este aproape!

Dar, oricît de aproape putea fi salvarea, 
setea și foamea începuse să-i biruie pe naufra- 
giați. Calvarul lor era însă încă departe de a se 
sfîrși.

în noaptea următoare, vremea s-a stricat din 
nou. Valuri puternice bateau pluta, la mijlocul

VREMEA IN SAPTAMINA VIITOARE
alternanțe termice

La 31 martie e ziua lui Ipate care dă «iama 
la spate», iar la 1 aprilie, cu două milenii în 
urmă, toate femeile romane, nobile și sclave, 
celebrau pe zeița Venus în renumita serbare 
numită «Fortuna virilis». în această zi femeile 
schimbau toate podoabele cu pietre de 
acvamarin, pe care le purtaseră în luna 
martie, cu cele ce aveau diamante, pentru 
că aprilie era luna diamantului, simbol al 
castității și fidelității conjugale. Aprilie în
cepea mai totdeauna cu nori groși de furtună, 
cu ploi și cu vînt tare dinspre nord.

Anul acesta, în regiunile noastre, aprilie va 
debuta, ca și acum două mii de ani la Roma, 
cu o vreme nestatornică, cu înnourări 
pronunțate și cu intensificări de vînt.

La 31 martie-1 aprilie, deși cerul va fi mai 
mult noros și diminețile cețoase, vremea va 
fi relativ călduroasă, cu temperaturi ce vor 
atinge 20’ în regiunea de cîmpie. Vîntul va 
începe să se intensifice în vestul și nordul 
teritoriului. 

căreia se strînseseră, înfricoșați, toți pasagerii. 
Din cînd în cînd, un văl mai puternic smulgea 
cîte un om — pe care nimeni nu era în stare 
să-l salveze.

Dimineața, la numărătoare, lipseau douăzeci 
de oameni. Dar nimeni nu mai remarca aceste 
absențe, cu atît mai mult cu cît privirile îngri
jorate ale tuturor erau atrase de un grup de 
soldați și mateloți beți și furioși care cîntau 
și răcneau cît îi ținea gura că îi omoară pe toți 
ofițerii, pe «bestiile care i-au tîrît în iadul 
ăsta».

în timpul nopții acești inși care amenințau 
sporind spaima celorlalți, spărseseră aproape 
toate butoaiele cu vin și băuseră conținutul 
amestecat cu apă de mare. Unii erau beți 
turtă, alții își pierduseră mințile și cu toții 
voiau acum să taie odgoanele care țineau legate 
lemnele plutei «așa, ca să moară deodată cu 
toții!»

Unul, un uriaș ars de soare, cu ochii însîn- 
gerați, încălecase deja pe o margine a plutei, 
iar cu o secure de abordaj începuse să izbească. 
Un ofițer l-a oprit, l-a mustrat, dar uriașul a 
ridicat securea. Ofițerul l-a străpuns pe loc 
cu lama unui cuțit. Atît a fost de ajuns pentru a 
dezlănțui furia oarbă a mateloților beți, care 
au început să înainteze — amenințători — către 
restul pasagerilor. Aceștia s-au înarmat cu tot 
ce au găsit: căngi, cuțite, bucăți de lemn. între 
timp, unul dintre rebeli s-a așezat comod pe 
marginea plutei și a început să taie odgoanele. 
A fost aruncat în mare. Un altui a fost străpuns 
de sabia lui Coudein. Pe pluta, care se balansa 
periculos sub bătaia valurilor, a început o în
căierare generală, o încăierare tragică, pentru 
mulți — fatală.

Pînză — așa peticită cum era — s-a rupt, 
catargului i s-au tăiat frînghiile de susținere 
și a căzut, strivind un căpitan de artilerie. 
Rebelii l-au aruncat în mare. Cîțiva pasageri, 
cu o funie, l-au readus pe plută. Dar rebelii l-au 
văzut și, furioși i-au scos ochii și l-au aruncat 
din nou peste bord.

Barbaria rebelilor a dat însă noi forțe pasa
gerilor care, unul cîte unul, au reușit să-l imo
bilizeze și să-i arunce în mare. Pluta era acum 
plină de morți și de răniți care încă se mai 
tîrau și se loveau.

După această noapte de demență, la apelul 
de dimineață nu mai sînt la bord decît 60 de 
oameni; 65 pieriseră în timpul tragicei încăie
rări din cauza căreia se pierduse în mare și 
ultimul butoi cu apă. Pe plută mai rămăsese, 
ca prin minune, un singur butoiaș cu vin.

Odată cu zorile și cu răsăritul soarelui, ma
rea se liniștește și începe să bată un vînt răco
ros. Cei rămași, așa istoviți cum erau, repară 
catargul, peticesc și a^ază la loc pînză. Pluta 
începe din nou să lunece pe fața apei, dar în
cotro, nimeni nu știe. De fapt, nimeni nu mai 
e în stare să înțeleagă ceva pentru că tuturor 
le e foame, le e sete. Mulți încep să aibă haluci
nații, să delireze.

Curînd, apar rechinii. De mult dădeau tîr- 
coale plutei, dar acum, atrași de sîngele și de 
cadavrele care se înmulțeau, se adunaseră înfio
rător de mulți — sute de fiare flămînde brăz- 
dînd apa împrejurul plutei, mușcînd, nerăbdă
tori, chiar și lemnul.

Naufragiații se strîng în jurul catargului. 
Toți sînt stăpîniți de spaimă. în același timp, 
îi sfîșie foamea. Și marea îi înconjoară nepăsă- 
toare cu tăcerile ei.

Aurel CRISTIAN

între 2 și 4 aprilie, din cauza unui val de 
aer subpolar ce va pătrunde în spațiul țării, 
vremea se va răci în toate regiunile, tempe
ratura coborînd, noaptea, pînă aproape de 
zero grade în Maramureș și nordul Transilva
niei. Cerul se va menține noros sau mai mult 
acoperit. Vor cădea burnițe și ploi locale în 
jumătatea de nord a țării și generale în sud, 
unde pe unele suprafețe se vor înregistra 
cantități însemnate de apă. Vîntul va bate 
mai tare în Cîmpia Dunării și Dobrogea. 
în zona alpină a Carpaților ploile se vor trans
forma în ninsori.

La 5-6 aprilie vremea se va ameliora iar 
temperatura va crește simțitor, atingînd 18° 
în nordul extrem al țării și depășind 2(T în 
șesul Dunării. Cerul va deveni variabil cu 
înseninări predominante iar vîntul va slăbi, 
rotindu-se dinspre vest.
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răposatul
Visez de mult la automobilul ideal și mă 

încăpățînez să cred că el există. Desigur, nu 
ca o piesă desăvîrșită, realizată pînă la ulti
mul amănunt și închisă ca o prințesă răpită 
în văgăuna vreunui căpcăun. Ci ca un posi
bil rezultat al unei inteligente și rodnice 
colaborări între toate talentele care și-ar 
sufleca mînecile pentru a moși mult aștep
tatul prunc a cărei perioadă de gestație du
rează nepermis de mult. Mi se pare de ne
crezut ca, în epoca zborurilor cosmice, omul 
să fie pe drumurile de asfalt ale Terrei prizo
nierul ți victima aceluiași vehicul anacronic 
care dă omenirii atîta bătaie de cap cu im
perfecțiunile lui tehnice, cu lăcomia lui insa
țiabilă în fața unor carburanți prețioși, cu 
noxele lui atît de vătămătoare mediului. Vi
sul evadării, al libertății de mișcare în mare 
viteză se transformă în coșmarul statisticilor 
care calculează accidentele rutiere, în an
goasa importatorilor de petrol, în starea 
de perpetuă alertă a ecologilor.

Cine să ne ofere acel automobil ideal care 
să fie pe cît de sigur ți de zgîrcit cu risipa, 
pe atît de accesibil pungilor? Deocamdată, 
pe toate meridianele se caută remedii la 
vechiul automobil, îmbunătățiri tehnice, noi 
parametri ai consumului, o mai mare și mai 
ușoară siguranță în conducere, o mai ro
bustă rezistență la șocuri. Se perfecționează 
carburația ți se încearcă excluderea timpilor 
morți ai pistoanelor. Se încearcă filtrarea și 
transformarea pe loc a gazelor toxice, se do
tează bordul mașinilor cu noi indicatoare, 
se impune obligativitatea centurilor de sigu
ranță. Dar vehiculul, așa cum a fost el con
ceput cu trei sferturi de veac în urmă, este 
un născut-mort, un avorton al tehnicii, men
ținut peste măsură în incubatoarele vieții. 
Această jucărie a oamenilor mari din copi
lăria secolului vitezei ne-a ajuns în epoca 
zborurilor cosmice rudimentar și anacronic. 
Se distrug zilnic sute de mașini noi-nouțe 
care sînt lansate cu toată viteza contra unor 
ziduri de beton spre a se calcula efectele 
șocului asupra caroseriei, a angrenajelor, a 
pasagerilor. Zilnic, patruzeci de manechine 
îndopate cu electronică pentru a «suferi» 
fizic în numele științei sînt aduse la Wolfs
burg, în incinta uzinelor Volkswagen, la în- 
tîlnirea cu moartea. Același lucru se repetă 
la Ford, la Fiat, la Toyota. Roboți cu ficați

CRONICA DE TREI SECUNDE

era mort
de tranzistori, cu inimă de circuite integrate, 
cu creier de sîrme sînt puși la volan sau pe 
«locul mortului» și trimiși să-și spargă tora
cele sub explozia parbrizelor ți sub armo
nicele motoarelor. Se mai adaugă o bară 
de șoc mai elastică, se mai dotează bordurile 
cu masă plastică buretoasă, se mai perfec
ționează centurile de siguranță care au toate 
avantajele din lume, mai ales cel de a te 
ține legat fedeleș într-o caroserie cuprinsă 
de flăcări.

La Heidelberg, în R.F. Germania, doi fizio- 
logi caută să dezlege enigmele morții vio
lente prin ciocnirea unor mașini care au la 
volan cadavrele anonime ridicate de la Insti
tutul medico-legal. Asta costă mai ieftin 
decît manechinele tranzistorizate și efectele 
șocurilor asupra corpului omenesc sînt mai 
ușor de constatat. Mortul fără familie, aban
donat la morgă, este pus să mai moară o dată 
în numele vieții. îmbrăcat cuviincios, insta
lat la volanul mașinii teleghidate, cu centura 
de securitate prinsă în diagonală de la brîu 
la umăr, cu picioarele înțepenite pe pedale, 
cu mîinile reci pe volan, el este lansat cu 
80 kilometri la oră contra unui zid de beton. 
După prăpăd, pacienții sînt luați la control 
pe masa de disecție. Rămășițele pămîntești 
ale mașinii vătămate sînt urcate pe rampa 
atelierului mecanic, iar mortul, cules de 
cele mai multe ori de prin azilurile de noapte 
sau de pe marginea șanțurilor, și care n-a 
avut plăcerea de a conduce o mașină decît 
în chip de răposat, este supus scalpelelor, 
în ciuda miraculoasei centuri: șapte coaste 
rupte și o claviculă spartă. Ficatul și rinichii 
grav vătămați. O vertebră fracturată. Moarte 
indubitabilă. După o astfel de demonstrație, 
după excelentele rezultate ale cercetărilor 
științifice, care n-au avut asupra lui alt efect 
decît să-l lase rece, se poate duce liniștit 
să-și continuie somnul într-una din gropile 
comune ale primăriei.

Nu, orice s-ar spune, nu acesta poate fi 
automobilul viitorului. Vor rîde de el ne
poții ți strănepoții noștri cînd îl vor zări 
prin muzeele tehnicii, întrebîndu-se, poate, 
cum de drumul lui spre muzeu a putut trece 
prin atîtea săli reci de morgă?

loan GRIGORESCU 

cred că la dispariția unui aisberg foarte stră
lucitor, lacrimile altui aisberg taciturn în
vață chiar să scrie ți să se exprime omenește, 
așa cum în basme arbori încremeniți din 
duhoarea unui duh al răului înfloresc deodată 
și se transformă în prinți mirifici ai demni
tății și curajului uman. Nu poate fi departe 
ziua cînd omul — capabil, ce e drept, ți de 
catastrofe mai mari decît cele pricinuite de 
aisberguri blestemate — va ajunge totuși,

arc deasupra oceanului
Cinci ani au durat lucrările pentru con

struirea unuia dintre cele mai mari și mai 
grandioase poduri din lume, cel care leagă 
orașele braziliene Rio de Janeiro și Niteroi, 
aflat pe partea cealaltă a golfului Guanabara. 
Podul a fost în timpul construcției obiectul 
unui scandal pe care presa braziliană l-a 
relatat pe larg: consorțiul de antrepriză 
a comis, se spune, numeroase erori și 
iregularități. în 1970, un grup de experți a 
constatat proasta calitate a materialului 
care se băga în operă și unele deficiențe de 
tehnologie de construcție, precum și un 
accentuat trafic de influență din partea 
antreprenorilor asupra tehnicienilor însăr
cinați cu controlul tehnic. întrerupte pen
tru un timp, lucrările au fost reluate în 
1971 sub control federal. Podul impresio

in măreția sa, și ea indiscutabilă, să de 
freze ți să se cutremure de lacrimile blc 
rilor de gheață pațnice, blînde, mîndre, 
țelegîndu-le suferința, ața cum a ajuns 
priceapă ți să dezlege tainele ți mesa 
din ciripitul păsărelelor în cooacii prim: 
rateci.

Vom mai trăi, vom mai pluti...

Radu COSA

nează prin monumentalitatea sa Lung 
peste 13 kilometri, are o lățime de 26 
metri și șase benzi de trafic. El poat< 
traversat de 50 000 de vehicule zilnic. E 
construit la o înălțime variind între 
metri și 72 metri deasupra apei, parte 
beton, parte din oțel. Opt mii de mui 
tori au lucrat în permanență pe acest șanț 
gigantic. După statisticile oficiale au mi 
în timpul construcției 33 de oameni. Po 
a costat circa un miliard două sute milio; 
de franci, sumă acoperită în parte de 
consorțiu de bănci britanice. Calculele act 
le prevăd că traficul pe pod va atinge 
limită de saturație prin anul 1987. Oriei 
podul a scurtat cu 120 kilometri distai 
dintre cele două mari centre urbane bn 
liene.

lacrima ghețarului
Oricît de periculoase știu că sînt blocurile 

de gheață, marile blocuri de gheață, asa- 
numitele aisberguri, pentru viața oamenilor, 
pentru vasele, pacheboturile, transatlanti
cele, titanicile lor Titanice, oricîte grozăvii 
ale mării s-au petrecut din pricina lor, ori
cîte catastrofe și nenorociri au provocat — 
un profund ți ciudat sentiment de solidari
tate mă leagă de existența lor, de plutirea 
lor maiestuoasă, de circulația lor liberă ți 
independentă, dezlegată de toate calculele 
oamenilor de țtiință ți artă. O puternică 
emoție m-a cuprins în ziua cînd am citit în 
«Scînteia» că anul 1972 a fost un an record 
al aisbergurilor atlantice, cele 1 587 de exem
plare care au plutit în acel an întrecînd ve
chiul record înregistrat în 1929, and 1 329 
de asemenea munți glaciari au pornit-o încet 
pe Atlantic. Nu-s deloc hotărît dacă să so
cotesc bun sau rău acest fenomen — viața 
mea e mult prea strîns ți obsesiv legată de 
existența blocurilor de gheață, sînt prea 
subiectiv, sînt prizonierul unei anume ima
gini foarte exagerate (desigur, ca orice ima
gine) cu privire la aceste enormități făurite 
în circulație de natura, la urma urmei, in
umană; nu mă pot elibera de această imagine 
apăsătoare, nobilă ca orice repetabilă po
vară: eu văd în aisberguri monstruoase și 
fascinante vise ale firii, uriașe și bogziene 
modelări ale nebuniei ei, o transfigurare 
fantastică a norilor, a cutremurelor și a 
pustiurilor ei într-o înghețare albă, strălu
citoare ți vrăjită. Poetizez, firește, ceea ce 
nu mă îndoiesc însă că e instinct poetic 
obscur, încă nearticulat dar existent — ca

în omul primitiv, arta — murmurat. îngînat 
cu dificultate de tot ce mișcă rîul, ramul și 
oceanele lumii. Dovada unei asemenea poe
zii ascunse în blocurile de gheață plutitoare 
stă în faptul — binecunoscut ți îndelung 
metaforizat de poeții conțtienți — că un 
aisberg dă la iveală în călătoria lui sub soare 
doar un sfert din înălțimea sa, cea mai mare 
parte rămînîndu-i, ca în orice bună poezie, 
nevăzută, sub apă, trasă în adînc, sub o 
pecete a tainei, cum am spune noi, în cea 
mai frumoasă limbă românească.

Așa stînd lucrurile, așa plutind munții de 
gheață, nu pot să nu mă gîndesc la viața și 
deci la moartea lor. Nu toți lovesc în oa
meni, nu toți se ciocnesc de Titanice, nu 
toți provoacă nenorociri și groază. "Mulți, 
poate cei mai mulți, sînt pașnici, liniștiți, 
închiși și tăcuți într-o glacială înțelepciune. 
Mulți se topesc în liniștea oceanică. Mulți 
mor în pustia rece a lumii lor. Mulți dispar 
într-o totală indiferență a propriei naturi, 
ai cărei fii sînt. Rar însă, cite unul, simțind 
dispariția vreunui semen de-al său, emite 
o lacrimă pe chipu-i de gheață, semn că ți el 
începe să se topească și să moara. Nici un 
om nu vede lacrimile secrete ale blocului 
de gheață rămas în viață, secretate în memo
ria fratelui său, dispărutul. Eu însă nu mă 
îndoiesc— cu același simț al exagerării care 
nu mă părăsește, în pofida atîtor fapte care 
ar trebui să mă lecuiască — ți nu pot să nu 
văd aceste lacrimi ale unui ghețar tăcut la 
moartea altui ghețar, plecat să se transforme 
în nori, ploaie și — la capătul drumului — 
în grîu. Halucinat, prin somn, eu ajung să

PRIMUL CORĂBIER SOLITAR DIN CEHOSLOVACIA. Tehnician la întrepri 
derea Lachema în Novy Bohumin (regiunea Moraviei de nord), Richard Konkolski es 
primul navigator solitar al Cehoslovaciei. După ce s-a întors dintr-una din cursele cele n 
grele ale navigatorilor solitari (Plymouth — Newport, S.U.A.), o cursă peste Atlant 
a pornit cu un iaht mic, «Nike», în jurul lumii. Ue la plecarea din portul polonez Szczec 
în anul 1972, pînă la ancorarea în portul Townsville, în Australia, la sfîrșitul anului 1973 
parcurs 18 318 mile marine. La începutul lunii mai va porni din nou la drum pe apele oct 
nului. Această nouă călătorie dorește să o termine la Plymouth în aprilie 1975. Iahtul «Nik 
l-a construit cu ajutorul prietenilor. în timpul navigațiilor de pînă acum a făcut 4 000 
fotografii alb-negru, 4 000 color și a filmat peste 3 kilometri peliculă.
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moscova și sofia
cretarul de stat al S.U.A., Henry Kis- 
ir, ateriza, duminică seara, cu un avion 
al al administrației, pe aeroportul Vnu-
din Moscova, unde era întîmpinat de 

strul de externe al Uniunii Sovietice, 
•ei Gromîko. Mesagerul Casei Albe 
a în capitala sovietică m scopul, deda- 
ficial de Washington, de a pregăti tere- 
entru vizita pe care președintele S.U.A, 
ard Nixon, se așteaptă să o facă, pro- 
, pe la sfirșitul lunii iunie, în Uniunea 
atică.

sosire, Kissinger declara ziariștilor 
.U.A. vor «să continuie cursul spre 
mătățirea relațiilor sovieto-americane» 
prima speranța că prin convorbiri bila- 
e se va «realiza un anumit progres în 
>leme dintre cele mai importante».
cursul convorbirilor avute cu Leonid 

nev, prim-secretar al C.C. al P.C.U.S., 
ndrei Gromîko, ministrul de externe 
I.R.S.S., au fost abordate, după cum 
lă Agenția TASS, probleme ale rela- 
r bilaterale, legate de vizita președinte- 
Nixon, și internaționale, privind limi- 
1 înarmărilor strategice și evoluția lu- 
ilor Conferinței pentru securitate și 
>erare în Europa.

drumul său spre Moscova, Kissinger 
>prit la Bonn unde a avut o convorbire 
Walter Schell, ministrul de externe 
-german. La înapoiere, el a făcut o escală 
ondra și a conferit cu noul ministru de 
:rne britanic, James Callaghan. Aceste 
î contacte au stîrnit, în Occident, spe- 
ții în jurul ideii de reluare a unor «rela- 
peciale» între S.U.A., R.F.G. și Marea 
anie, alimentate, între altele, și de faptul 
4. Kissinger a discutat, la conferința de 
ă din joia săptămînii trecute, despre 
e «convorbiri trilaterale», interpretate 
observatori prin activitatea ulterioară a 
etarului de stat în Europa de vest. 
Iergînd pe linia destinderii și contactelor 
:re estul și vestul Europei, la Sofia a 
înregistrată, în această săptămînă, vizita 

două zile în Bulgaria a ministrului de 
erne vest-german, Walter Schell, «pen- 
a pune pe o bază mai largă relațiile diplo- 
:ice dintre cele două țări, stabilite la 
>itul lunii decembrie». Schell este primul

• TOATE PENTRU TOȚI

APILLON FACE PROZELIȚI

euterio Sanchez Rodriguez, zis și «El 
î», din Cartagena (Spania), a cărui carieră 
:emut infractor a început de prin anul 
>, a optat recent pentru literatură, mai 
:is pentru memorialistică. El Lure nu 
înde că, fascinat de opera lui Henri 
rriere, faimosul Papillon, dorește să-i 
leze exemplul. «El Lute — a exclamat 
dispreț concetățeanul său Victoriano 
ral — cine este El Lute? Un biet găinar...» 
Corral cine este, de fapt? lată pe scurt: 
început activitatea infracțională la 14 

și acum are 54, din care 34 i-a petrecut 
închisori; totalul condamnărilor însu- 
ză frumoasa sumă de 173 de ani; a fost 
damnat la moarte ți grațiat de 7 ori și 
la activ 20 de tentative de evadare, 

ral — ați înțeles — se pregătește ți e! 
lemurire cu un volum de memorialistică 
tulat «Libertate, pe unde umbli?»

CUNOSCĂTORUL

tjuns la vîrsta la care boxerii se retrag 
activitate, Paolo Choto, un fost bower 
Rio de Janeiro, și-a deschis un magazin 

rare vinde paturi, lată și reclama pe care 
iserat-o în ziare: «Paolo Choto, care a 
: culcat la podea de 16 ori în cariera 
știe ce înseamnă un pat bun. Cumpărați 

încredere paturile lui Paolo Choto».

FUGEA ÎNCET

doamna Geneva G.P. Ball din Utah 
J.A.) s-a apubat de «meseria de gangste- 
i» la vîrsta de 78 de ani. A intrat într-o 
ică din oraș, a scos din sîn un pistol și. 
i amenințarea lui, a obținut de la casier 
)0 de dolari. Apoi a fugit. A fugit însă 
n se fuge la 78 de ani. Și după vreo 10 
i a fost prinsă.

ministru de externe vest-german care vizi
tează Bulgaria, după ce, la începutul acestui 
an, au fost numiți și instalați ambasadori în 
capitalele celor două țări. El a discutat cu 
ministrul de externe, Petar Mladenov și cu 
președintele Todor Jivkov, în principal, 
despre «extinderea cooperării economice 
ți comerciale» dintre cele două țări ți 
despre unele probleme internaționale, inclu
siv securitatea europeană.

la bagdad
S-au deschis, duminică, lucrările celei de a 

11-a sesiuni a Consiliului Organizației de 
solidaritate a popoarelor afro-asiatice 
(O.S.P.A.A.), la care participă aproximativ 
400 de delegați din 67 de țări. Se discută 
despre întărirea mișcării de solidaritate a 
popoarelor asiatice ți africane, pe care o 
cere într-un apel lansat în numele organi
zației, Youssef El-Sebai, secretar general al 
O.S.P.A.A., precum ți despre înlăturarea 
urgentă a discriminării rasiale în Africa, 
situația din Orientul Mijlociu, lupta pentru 
independență națională a popoarelor din 
Indochina.

Solidară cu lupta popoarelor afro-asiatice 
împotriva colonialismului, neocolonialismu- 
lui, rasismului, pentru eliberare națională 
și dezvoltare economico-socială, țara noas
tră sprijină această luptă ți extinde rapor
turile ți colaborarea multilaterală cu statele 
care au pățit pe calea dezvoltării indepen
dente. in mesajul adresat sesiunii de preșe
dintele Nicolae Ceausescu, se arată, între 
altele, că «înfăptuirea intereselor ți aspira
țiilor legitime ale popoarelor afro-asiatice, 
ale tuturor popoarelor lumii impune inten
sificarea eforturilor unite ale maselor largi 
populare, ale celor mai largi forțe politice 
ți sociale, progresiste, anticolonialiste și 
antiimperialiste» ți se exprimă speranța că 
participanții la sesiune vor identifica noi căi 
de întărire a solidarității în lupta de elibe
rare ți independență națională, pentru o 
pace trainică în lume ți o dezvoltare nestin
gherită a popoarelor din aceste zone mari 
ale globului, pe calea progresului economic 
ți social.

Florea ȚUIU

NICI CHIAR AȘA...

Despre Susan Rosenkovitz. în etate de 
25 de ani, din Capetown (Africa de Sud), 
care a dat recent naștere la 6 gemeni, ați 
mai avut prilejul să auziți. Ceea ce. probabil, 
nu ați știut însă este că fericita mămică a 
unei jumătăți de duzină de urmași a fost 
supusă, cu un an înainte, unui tratament 
hormonal împotriva sterilității.

«FIUL MEU? L-AM VÎNDUT 
PENTRU 100000 LIRE!»

lată declarația aproape incredibilă a unui 
italian de 36 de ani, dintr-o mică localitate 
de lîngă Salerno (Italia). Zeci de cazuri de 
vînzări de copii nou-născuți au fost depistate 
in cursul ultimului an în sudul Italiei, ele 
datorîndu-se în special mizeriei acestor lo
cuitori care muncesc cel mult... două luni 
pe an. în numeroase cazuri, copiii sînt 
schimbați pe o promisiune de obținere a 
unui serviciu.

RECORD LA TENIS

Americanii Dug Nassif și Jim Card au 
doborît recordul mondial al duratei unei 
partide de tenis. Ei și-au trimis mingea 
unul altuia timp de 75 de ore. Record ante
rior: 73 de ore!

ȘIRETLICURILE FIRMEI 
TILLMORE

Academia franceză de arte frumoase a 
intentat un proces de daune firmei engleze 
de biciclete Tillmore. Obiectul procesului? 
Firma a reprodus într-unul din prospectele 
sale publicitare o fotografie a «Gîndițoru- 
lui» lui Rodin, însoțită de următorul text: 
«Mă gîndesc, mă gîndesc, mă gîndesc... c-ar 
trebui să-mi cumpăr o bicicletă Tillmore!»

CU TOT CONFORTUL

O galerie pariziană a găzduit recent o 
expoziție de tablouri fixate pe tavan. Vizi
tatorii le pot admira culcați pe divane, iar 
dacă vreunul dintre ei adoarme și începe 
să sforăie, paznicii îl transportă într-un 
dormitor special amenajat. Organizatorii 
afirmă că acest mod de vizionare a operelor 
de artă permite o mai adîncă înțelegere a 
lor.

El Șl CE DACĂ ARE 90 DE ANI?
Alf Tabb din Londra se bucură de o dubla 

celebritate: de vîrstă și de îndeletnicire. 
S-a născut exact acum nouă decenii, în 
plina și strălucită epocă victoriană. La cei 
90 de ani ai săi. Tabb se bucură de o extra
ordinară vitalitate. Face sport, parcurgînd 
zilnic pe bicicletă cel puțin 30 de kilometri. 
El este însă și un neîntrecut meșter con
structor de biciclete miniaturale. Ultima 
lui creație — o minibicidetă care nu mă
soară mai mult de 12 cm în înălțime; roțile 
ei au fost confecționate din rulmenți pe 
role. Culmea e că nonagenarul s-a «urcat» 
pe această jucărie și a parcurs cu ea. pentru 
demonstrație, o distanță de 250 de metri.

CONDIȚIA DE PITICĂ
înălțimea 1.20 m, greutatea 36 de kilo

grame, vîrsta 30 de ani. Sînt datele perso
nale ale doamnei Genevieve Pissaboeuf din 
Paris, din părinți normali: tatăl 1,92 m, 
mama 1,70 m. Spre deosebire de confrații 
ei de infirmitate, doamna Pissaboeuf nu și-a 
exploatat niciodată statutul de pitică prin 
exhibiții la circ sau la teatru de varietăți.

noii căutători de aur din alaska
Iarna boreală se apropie de sfirțit și Alaska 

se pregătește de primăvară. Aici, la unul 
dintre capetele pămîntului, primăvara aceas
ta înseamnă o nouă febră, aceea a aurului 
negru, venirea noilor pionieri moderni, 
care vor face posibilă exploatarea unuia 
dintre cele mai mari zăcăminte de petrol 
din lume. Dacă tehnologiile sînt mai sofisti
cate ca odinioară, cînd căutătorii de aur in
vadau Alaska îndreptîndu-se prin 1896 spre 
Klondike, aspirațiile oamenilor au rămas 
aceleași: ei pleacă spre nordul înghețat 
chemați de fascinația cîțtigurilor mari.

Țițeiul care zace în străfundurile acestor 
pămînturi va fi transportat pînă în S.U.A. 
printr-o uriașă conductă. Construcția acestei 
«pipe-line» a fost aprobată ți de Congres 
ți de președintele Nixon. Presiunea crizei 
de energie a înlăturat în cîteva săptămîni 
argumentele ecologice ți pe cele economice 
care tărăgănau punerea în aplicare a proiec
tului încă din anul 1968. Conducta va costa 
cel puțin 4 miliarde de dolari. Ecologii 
privesc cu regret bătălia lor pierdută din 
cauza actualei conjuncturi a situației energiei 
pe plan mondial. Ei se încăpățînează să susți
nă că o pădure arctică traversată de un drum 
sau de o conductă de asemenea dimensitțni 
(diametrul 1,12 metri) nu va putea supra
viețui, după cum sînt amenințate să dispară 
splendidele animale ale nordului; renii ca
nadieni, iepurele alb al zăpezilor, lupul. 
Nici tundra nu va avea un destin mai bun. 
Permafrostul, stratul de pămînt înghețat.

griul verii care vine
Primăvara griul intră totdeauna în actua

litate. Ața se întîmplă de milenii, de cînd 
istoria nescrisă ori scrisă a omenirii există. 
Cultura cerealelor este o activitate comple
xă ți încă de multă vreme nu numai țăranii 
s-au ocupat de ea, dar chiar ți poeții — un 
Hesiod de pildă — ori filozofii, cum a fost 
Cicero. în epoca noastră au intrat în arenele 
griului și economiștii, cu previziunile lor 
anuale, optimiste sau pesimiste. Care va 
fi starea griului în acest an pe plan mondial? 
— se întreabă ei. F.A.O. (Organizația Na
țiunilor Unite pentru alimentație ți agricul
tură) a lansat primul avertisment: stocurile 
mondiale de griu, acea rezervă indispensa
bilă omenirii pentru a evita foametea, au 
atins cel mai scăzut nivel din ultimii 25 de 
ani. Directorul acestei organizații, olande
zul Adeke Boerma, consideră că acest nivel 
scăzut al stocurilor a făcut lumea total 
dependentă de recolta acestei veri. Griul 
fiind cea mai importantă dintre toate cerea
lele în tranzacțiile comerciale mondiale, 
recolta din 1974 este vitală, cea mai mică 
eroare în recolta principalelor țări expor
tatoare ar putea fi catastrofală. Pentru că în 
ciuda tuturor tehnologiilor ți îngrășăminte

Ea a studiat literele la Sorbona, a ocupat un 
serviciu și s-a căsătorit cu un bărbat nor
mal cu care trăiește fericită. Și totuși, recent 
ea a semnat un contract pentru interpre
tarea unui rol în noua montare pe scena 
unui teatru parizian a piesei «Prințesa Tu- 
randot». întrebată de o ziaristă ce a făcut-o 
să renunțe ta principiile ei de o viață. Gene
vieve a răspuns că rolul ei nu este unul 
grotesc ți că orice actor. în definitiv. își 
exploatează într-un fel sau altul fizicul său. 
Ea rămîne mai departe o aprigă susțină
toare a ideii că piticul nu înseamnă implicit 
și circ.

ALIMENTAȚIA Șl 
ACCIDENTELE RUTIERE

Un exces de alcool, o masă prea îmbelșu
gată sau invers, un post prelungit pot per
turba sistemul nervos și atenția omului 
de la volan, lată de ce tot mai mulți medici 
preconizează o dietetică a automobilistului. 
Profesorul francez Andre Sicard, în cadrul 
unui colocviu cu tema: «Alimentație, vigi
lență. drum», a făcut următoarele reco
mandări pentru a scăpa de cursa som
nolenței: automobilistul trebuie să focă o 
pauză de 20 de minute la fiecare două sute 
de kilometri și să se plimbe pentru a estompa 
oboseala musculară; el nu trebuie să con
ducă mai mult de 4 ore neîntrerupt; să 
nu bea cafea decît cu moderație; să se 
alimenteze puțin, dar suficient ca să nu-i 
fie foame; să încălzească puțin interiorul 
mașinii ți să-l aerisească mult; să evite hip
noticele și tranchilizantele... Astfel, automo
bilistul rămîne numai cu plăcerea drumului.

se va prăbuși sub acțiunea petrolului cald 
care se va scurge prin conducte. Dar altă 
soluție nu există. Proiectul de a transporta 
petrolul arctic, proiect numit «Manhattan», 
a eșuat. Petrolierul care trebuia să forțeze 
pe ocean «pasajul nord-vest» ți să inaugure
ze o cale maritimă de transport s-a dovedit 
nerentabil. După prima sa călătorie, s-a 
descoperit că vasul a consumat o cantitate 
de petrol aproape egală cu aceea pe care o 
avea încărcată în tancurile sale. Și astfel, 
toată lumea — inclusiv ecologii — a trebuit 
să se închine în fața imensei sete de energie. 
Pentru că numai zăcămintele de la Prudhoe- 
Bay sînt în măsură ca în 1978, data prevăzută 
pentru terminarea lucrărilor, să livreze 2 
milioane de barili petrol brut pe zi. Și 
astfel, o nouă viață se instalează pe aceste 
pămînturi unde șaizeci de zile pe an e noapte 
ți unde nu se poate lucra decît cinci luni, 
timp în care soarele nu apune niciodată. 
De acum înainte, pe parcursul cîtorva ani, 
oamenii vor trebui să trăiască în lunile de 
iarnă, cînd temperaturile medii coboară 
la 30 de grade sub zero, în absolută izolare, 
în timp ce afară tone de zăpadă vor acoperi 
instalațiile. Vor lucra în ritmuri accelerate, 
în schimb, în celelalte luni. Exploatarea și 
transportul petrolului arctic va fi o importan
tă realizare economică, dar va exista o la
cună: la Prudhoe-Bay nu va locui nici o 
femeie. Din cauza condițiilor extrem de 
aspre.

lor, se pare că în cultura cerealelor nu s-au 
schimbat prea multe lucruri. Ea depinde 
mai puțin de intențiile și munca țăranilor 
și destul de mult de ploi, vînturi sau furtună, 
cum remarca și acum două mii de ani chiar 
Cicero. Dar ce spun totuși previziunile? 
Consiliul internațional al griului prevede 
că în anul agricol 1973-1974 producția 
mondială va atinge o cifră record: 341 
milioane de tone (exceptînd. China), cu 
30 de milioane de tone mai mult ca anul 
trecut. Această previziune optimistă este 
însă umbrită de cîteva realități. Astfel, ran
damentul unor suprafețe din anumite țări 
ar putea fi inferior previziunilor ți asta 
din cauza unei ierni neobișnuit de dulci, 
cum a fost pe valea fluviului Pad din Italia, 
unde există temeri că din cauza lipsei 
zăpezii recolta de griu ar putea fi diminuată. 
Dar o influență nefastă ar putea avea și 
actuala criză mondială a petrolului. In afară 
de transportul griului propriu-zis, este afec
tat ți transportul îngrășămintelor și ierbi- 
cidelor. Pentru griul lumii, în primăvara 
anului 1974 se pare că nu numai capriciile 
naturii sînt amenințătoare, ci ți această 
criză a energiei.
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flacăra

iar noi, pe cine judecăm? ochii strigoiului
ra pe la ora nouă dimineața, poate mai exact spre ora 
e, dar nu ora exactă contează. Era poate spre ora 
e. spun, cind administratorul s-a dus la directorul 
Iii, spunindu-i că trebuie să meargă acasă la femeia 
ajată la cantina școlii care nu s-a prezentat la serviciu, 
are. de mai mulți ani. de cînd o știau, n-a întîrziat și 
absentat niciodată. Trebuie să se fi întîmplat deci 

î, susținea administratorul. Ei. ce să se fi întîmplat?,a 
s directorul, ce să se fi întîmplat, lipsește și ea o dată 
ă atîția ani, o fi avut vreun motiv serios, căci, așa 
știincioasă cum o știau cu toții, nu se poate să nu fi 
t un motiv serios. Dar tocmai despre motivul acesta 
os este vorba, spunea administratorul, adică îi era 
nă tocmai de acel motiv, fiindcă de la o vreme femeia 
■lingea tuturor că va fi ucisă! Ei, să nu fim prăpăstioși, 
>us directorul, dar s-a înspăimîntat apoi și el, fiindcă 
:e de temerile femeii ți o știa bine că nu vorbește în 
niciodată. Să nu ne gîndim neapărat la o nenorocire, 

ine știe ce dramă, să nu sărim cu gîndul la... doamne 
ște. a spus directorul, totuși l-a rugat pe administra
tă meargă pînă la femeie acasă, însoțit de un alt angajat, 
teargă să vadă de ce lipsește. Poate are nevoie de ceva 
or, poate e bolnavă, fiindcă e absurd că s-a putut în- 
>la ceea ce aveau în gînd fiecare.
administratorul, împreună cu angajatul, s-au dus acasă 

■meia care nu lipsise niciodată de la serviciu; acum 
ora unsprezece, da, cu siguranță acum era trecut de 
unsprezece și femeia lipsea,ți acasă se părea că nu e 
eni, dar, curios, uța era încuiată pe din afară ți cheia 
ă în ușă. Au descuiat deci și au intrat, l-a întîmpinat 
a de șase ani, care le-a spus că frățiorul ei mai mic nu 
cuminte, dar că are ea grijă de el și le-a mai spus că 
și mama au plecat la lucru, ca în fiecare dimineață.
le-a spus fetița ți cei doi s-au liniștit. au răsuflat 

ați, deci nu s-a întîmplat nimic, temerile femeii din 
na vreme nu au fost adevărate. Dar, ieșind din casă, 
i amintit că femeia nu a ajuns totuși ia serviciu, că 
e putea să fi mers în altă parte, că totuți era ceva ciu- 
și s-au învîrtit în jurul casei, ața ca să nu-i observe 
ii ți cînd au ajuns în gura pivniței administratorul a 
nnit pentru cîteva clipe, apoi a început să facă semn 
angajatul care îl însoțea. îi făcea semn cu mîna să se 

ipie, deși acesta era lîngă el ți privea ți el consternat 
:eea ce au descoperit pe treptele pivniței.

Întrebarea colegilor

■ Deci dumneavoastră știați de la ea că e în pericol 
. v-a spus de mai multe zile, mai exact de mai multe 
imini, că era amenințată, v-a spus asta cu vocea gravă 
lihnită a unei femei, mamă a doi copii, care nu v-a 
ât niciodată de cînd este aid în serviciu, v-a spus asta 
u ați făcut nimic...
• Ne-a spus, domnule procuror, ne-a spus că de la o 
ne soțul ei are comportări ciudate, dar noi îl știam om 
it. l-am cunoscut, era un om harnic și de treabă, 
a după ea de multe ori să o aștepte cînd întîrzia la 
i b cantină, venea cu fetița de mină și băiețelul în 
e și îi vorbea frumos, și, ani b rind, ea l-a tot lăudat.
Ani b rind, domnule procuror, ne-a tot lăudat 

ul ei», că aduce tot salariul acasă, că grijește și el de 
i. că o ajută b toate, că nu bea, că nu o bate. Dar, de 
'teme, apucînd-o plînsul. ne spunea că nu-l mai cunoaște 
omul ei», care parcă e apucat de draci, ia cuțitul și 
e că o omoară, și parcă are alți ochi, altă privire, parcă 
el, dar că apoi se liniștește și începe să plîngă, ți că 

nai țtie ce a făcut. Se temea că o dată cînd va ridica 
ul nu se va mai opri.
Am auzit ți eu, din spusele angajați lor, că femeia 

mea că va li ucisă. De aceea am trimis-o b procuratură, 
e era să o îndrum? Ce era să fac? Și. apoi, să fiu sincer, 
redeam că lucrurile sînt într-o stare atît de gravă, 
nam simple neînțelegeri cu ieșiri violente, care rămîn, 
e obicei, doar b stadiul amenințărilor. Nu puteam 
i...
U da. îmi spuneau toți, am auzit-o, îi știam temerea, 
ii se părea bizar, ni se părea de neînchipuit, era ceva 
j s-a mai întîmplat în orașul nostru, desigur, dacă am 
ut, dacă am fi crezut că e adevărat ceea ce spunea,

ÎNTREBAREA PROCURORULUI

Permite-mi deci, stimate coleg, să te întreb, ca prie- 
i coleg, cum s-a putut întîmpla, cum a fost posibil ca 

femeia aceasta să-ți spună spaima, să-ți plîngă groaza ți 
totuți nimeni să nu oprească mîna soțului ei?

— Ai învăluit în întrebarea ta o acuzare, simt asta ți 
de aceea îți răspund, ața cum mie însumi îmi răspund, 
fiindcă ceea ce s-a întîmplat mă frămîntă ți pe mine ți 
mă doare. Ai fost ți tu de multe ori în după-amieze de 
serviciu, cînd oamenii pe care îi asculți îți cer uneori 
drepturi ce nu le au, cînd unii întreabă te miri ce ți ești 
dator să îi asculți, să-i sfătuiești, cînd alții, deși dreptul e 
al lor, abia că îndrăznesc să-ți spună, deși tu ești dator să-i 
ocrotești, vin, îți spuneam, și buni și răi, sfioși și îndrăzneți, 
îndreptățiți sau nu în cererile lor, dar știi prea bine că 
îi ascultăm, chiar ți atunci cînd ne dăm seama că totu-i 
inutil. Nu cred că îți închipui că pe femeb asta nu am 
ascultat-o, sau că nu am dat atenție temerilor ei. Doar de 
aceea am acționat a doua zi, l-am obligat pe soțul ei să se 
prezinte la consultul medical. Ce era să mai fac? Sau. 
mai exact, ce mai puteam să fac s-o ocrotesc, dacă s-a 
constatat ceea ce poți citi ți tu. Privește actul ăsta medical... 
Știu, știu ce vrei să-mi spui, că mă ascund după hîrtii, 
acum, cînd tragedia s-a produs. Nu te grăbi, nu la hîrtia 
asta mă refer, ci b încrederea pe care trebuie să o avem 
în cei care răspund în meseria lor semnînd asemenea hîrtii 
și, mai ales, b faptul că nu am mai putut crede, înțelegi, 
n-am mai putut și nu ar fi fost cazul să mai cred că te
merea femeii e întemeiată... Știu că mă judeci, și e dreptul 
tău. sau, mai exact, e dreptul tuturor, dar, uite, poate nu 
sînt vinovat...

ÎNTREBAREA MEDICULUI

— Ați consultat pe omul care a ucis, l-ați consultat și 
în răspunsul dat procuraturii ați opinat că nu există temeri 
că va deveni periculos. Că e bolnav,'în adevăr, dar nu se 
află în starea care ar legitima internarea lui.

— Aș vrea să știu de ce mă întrebați, sau. mai exact, 
ca ziarist, ca procuror, sau cum mă întrebați?

— Credeți că asta este important?
— Nu, bineînțeles, e important doar ce s-a întîmpbt. 

Și important e cît sînt eu de vinovat. Ei bine, trebuie să 
știți că omul suferea de-o boală care nu evolua spre po
tențarea agresivității lui, ci, dimpotrivă, spre o depre
siune, spre o «cădere» care îl ducea în prag de sinucidere. 
Și pentru depresiunea asta nu există leac... Stau, stau 
toată noaptea, stau ți mă întreb ce s-a putut petrece. Nu 
am greșit în diagnostic, nid în prevederea consecințelor 
firești. Poate ar fi trebuit să fie păzit, ața cum spune me
dicina. dar cine l-ar putea feri de boala lui? Repet, față de 
nimeni alții, în afară de ei înșiși, acești bolnavi ireversibili 
nu sînt periculoși. Poate că totuți. o spun asta pentru 
mine, poate că totuți într-un fel s-ar explica... O spun 
doar pentru mine, îți repet, ți poate e ciudat, dar ce s-a 
întîmplat s-ar explica numai dacă bolnavul îți iubea soția 
chiar atic de mult încît credea că face parte din ființa lui. 
Te-am prevenit că e ciudat, dar nu se poate explica altfel...

— O boală cu efect introspectiv, periculoasă numai 
pentru suferind, care, atund cînd îl transformă în sinu
cigaș, îl face să cuprindă, totuți. în declinul lui, soția pe 
care o crede ca fiind o parte inalienabilă din ființa lui, ți 
asta dintr-o iubire fără de hotar?...

— îți amintești cum i-au găsit. îmbrățișați, încleștați, ca 
doi amanți... Ei bine, ipoteza asta nu puteam să o prevăd 
și de aceea poate nu sînt vinovat...

RĂSPUNSURILE SIMPLE. OMENEȘTI

— Vedeți. îmi răspundea o activistă de fa forul tutebr. 
acestea toate sînt cereri pentru înfieri. Pentru fetiță și 
pentru băiat.

— Cam multe.
— Da. multe, dar în asta e ceva frumos.
— Aveți mai multe ca de obicei?
— Cum să vă spun? Nu știu cum să vă spun, dar am 

senzația că drama asta a stîmit în oameni sentimente noi, 
se simt cu toții parcă vinovați' cumva și parcă vor să se 
răscumpere prin grija pentru cei doi copii, se simt cumva 
răspunzători de garantarea fericirii lor. Vin să ajute, vin 
să se ofere, vin ca să afle că am făcut bine tot ce trebuia 
făcut...

Emil POENARU

P.S. Am pornit de la fapte întimplate în aceste zile in 
orașul Mediaș.

Ziarele din ultimele zile au adus știrea că, într-una din 
insulele Arhipelagului Rlipine, un ofițer al armatei japo
neze. care trăise singur treizeci de ani în junglă, nețtiind 
că războiul fa care participase s-a terminat de mult, a fost 
capturat de autoritățile filipineze. nu înainte de a fi în
cercat o oarecare rezistență.

Cazul, care nu este dealtfel fără precedent, a produs 
destulă vîlvă, iar ofițerul a fost primit în patria sa, înconju
rat de admirație — spun ziarele — pentru statornicia de
votamentului în îndeplinirea îndatoririlor sale de lup
tător. Așa să fie oare?

O analiză mai profundă a comportamentului «bravului» 
ofițer nipon ridică mai multe semne de întrebare, care duc 
la alte răspunsuri. Orice acțiune a unei ființe umane, ra
ționale. trebuie să aibă o motivație. Fără îndoială că, în 
timp de război, strădania de a nu cădea în mîinile adver
sarului, de a nu fi luat în captivitate, este lăudabilă. Dar, 
numai în măsura în care este urmată de o alta: recîștigarea 
contactului cu trupele proprii, în rîndul cărora odată 
reintrat urmează să se continuie lupta Fără o asemenea 
urmare, sau măcar a unei intenții de realizare, acțiunea 
remarcabil de evitare a captivității pierde considerabil 
din valoare. Ba chiar pasivitatea rezultată din izolarea și 
menținerea departe de rigorile și constrîngerile pe care le 
impune individului participarea la război. în schimbul 
unei independențe solitare, care îi conservă — de bine, 
de rău — viața, anulează întreaga valoare a actului inițial.

Literatura de război și creațiile dramatice și cinemato
grafice au făcut cunoscute cazuri reale în care eroii, aflați în 
captivitate, au făcut acte de strălucită bravură, pentru a 
evada și a ajunge, uneori cu prețul a mari sacrificii de 
sînge. în tabăra trupelor proprii. Reușita (sau încercarea 
de a reuși) a Scut din ei nu numai «eroii» unor povestiri, 
d eroi în adevăratul înțeles al cuvîntului.

Problema prezintă însă și un alt aspect. Să acordăm 
ofițerului nipon circumstanța atenuantă a comportării 
sale pasive faptului că se găsea într-o insulă din care nu 
avea cum să ajungă fa ai săi și atunci. încrezător în forța 
armatei din care făcea parte, a așteptat revenirea acesteia 
în insulă Ipoteza, destul de fragilă — pentru că era vorba 
de o insulă pe care japonezii o cotropiseră și nu de un 
teritoriu național — o punem numai pentru demonstrație. 
Admiterea acestei circumstanțe poate justifica, în acest 
caz. actul inițial, dar nu și așteptarea peste măsură de 
lungă. Treized de ani reprezintă — într-un fel — o viață 
de om, dacă dăm la o parte copilăria și perioada de formare 
pentru viață, in tot acest timp, claustratul din junglă nu 
a reflectat oare nici un moment fa evoluția evenimentelor 
pe care i-o putea ridica logica militară, de care nu era 
străin? Și în acest caz nu a tras nici o concluzie cu privire 
la oportunitatea continuării izolării și cu privire fa necesi
tatea de a investiga această evoluție și de a acționa în 
consecință? Să stea treizeci de ani într-o așteptare fără 
sens, să ajungă dintr-un om tînăr un om în pragul bătri- 
neții, fără a căuta în nici un fel vreo soluție rațională a 
situației, tragică dar nu fără ieșire, în care se afla este o 
comportare care nu poate fi justificată nid chiar de rigidi
tatea absurdă a regulilor de supușenie oarbă ale vechilor 
samurai. .

Cazul locotenentului japonez îmi amintește de eroii a 
două povestiri din literatura de război, care au reacționat 
însă în mod diferit.

Primul este sublocotenentul de rezervă Cernegură. 
eroul romanului «Ochii strigoiului», de Cezar Petrescu, 
care, internat într-un spital din București, fiind amnezic 
în urma unui șoc de război, își recapătă după douăzeci de 
ani memoria, evadează din spital și, crezîndu-se încă în 
război, încearcă să iasă din Capitală, pe care o știa ocupată 
de nemți și să ajungă la ai noștri. Realitatea îi revelează 
repede eroarea sa. ca și situația dramatică în care intrase, 
dar actul consumat inițial pune în evidență comportarea 
logică și de înaltă valoare etică a eroului.

Al doilea caz se referă la eroismul comic ai unui «soldat 
uitat» de americani pe frontul din Franța, după primul 
război mondial, strălucit interpretat într-un film, — mi 
se pare de Charlie Chaplin sau de Stanley Laurel —.care, 
înconjurat de piramidele de cutii de conserve goale și 
cu barba crescută pînă la brîu continuă să patruleze cu 
pușca pe umăr pe raza celor zece metri ai postului de 
santinelă, încredințat spre pază cu douăzeci de ani în 
urmă.

Cu toată vîlva produsă de apariția de strigoi a locote
nentului japonez după treizeci de ani în care a fost crezut 
mort și cu toate că, într-un fel, modul cum a înțeles senti
mentul datoriei ofițerul nipon îi poate conferi unele 
aprecieri, cazul său nu este deloc un caz de eroism au
tentic. Este mai degrabă o tragicomedie, pe care a gene
rat-o războiul și un anumit sistem de educație războinică.

Dumitru ATANASIU 
general-maior în rezervă
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jurămîntul națiunii
Jurăm cu cel ce jură pentru țară 
Să fim ai țării, țara opărind, 
Jurăm ca soarta ei, pe-acest pămînt, 
în inimi s-o purtăm și să ne doară.

Jurăm, cu mîna-ntinsă pe pămîntul 
Acestei țări cu furtunos destin 
Că vom lăsa-o celor care vin 
întreagă și frumoasă, veci de-a rîndul

Jurăm pe toți bătrînii și copiii 
Și pe istoria acestui neam, 
jurăm pe ce sîntem, pe ce eram, 
Să ne-nchinăm viața României.

Jurăm pe tot trecutul și pe toată 
Lumina grea a Munților Carpați 
Să fim cinstiți și demni, să fim soldați 
în credincioasa patriei armată.

Jurăm pe jurămîntul celui care 
în lupte se repede cel dinții 
Că nu vom suporta peste spinare 
Nici un străin și agresiv călcii.

Jurăm pe-a amintirii stea adincă 
Și pe-a speranțelor adincă stea, 
Din viața noastră că vom face muncă, 
Noua iubire spre-a întemeia.

jurăm să nu iertăm măcar cu gindul
Pe-ai României — vechi și noi dușmani, 
Jurăm credință neamului, tirmîndu-l 
în lupta lui de mii și mii de ani.

jurăm din revoluție a face
Starea norma1ă-a unui vechi popor, 
jurăm pe-nseninare și pe pace, 
Jurăm pe netradusul nostru dor.

Jurăm pe toți acei ce ne-au premers 
Și au avut puterea să reziste, 
Jurăm devotament acestui mers 
Și țintei lui — ideii comuniste.

Jurăm, deodată Cu acela care. 
Cu voce demnă, gravă a jurat, 
Credință patriei nemuritoare, 
Gînd solidar Întîiului Bărbat!

Jurăm pe-acest deceniu greu, sever, 
Că-n veci va bate inima română, 
Jurăm ca România să rămînă 
întreagă și puternică sub cer.

Jurăm pe-a muncii meritată pline, 
Jurăm pe lupta noastră de a fi, 
Că fericiți vor fi acești copii 
Și fericită patria de mîine.

Jurăm să fim puterea mare-a minții, 
Mereu să ne aflăm printre cei buni, 
O națiune între națiuni. 
Destin mai bun decît ne-au dat părinții.

Jurăm că ne vom crește bine pruncii 
Spre a nu fi aici nicicînd pustiu, 
Juram să fim ai țării și ai muncii. 
Cu spirit demn, neînjugat și viu.

Jurăm să nu trădăm și să dureze 
Curatul gînd de sub aceste frunți, 
Jurăm să nu ne dăm în veci înfrînți 
Că botezați am fost în metereze.

Jurăm cu cel ce jură pentru țară, 
Sîntem cu el, că e cu țara el, 
Că-n lupte care-l binecuvîntarâ, 
El nu stă, ci muncește sub drapel.

Jurăm cu el și lui ne-ncredințăm, 
De el nici un zăgaz nu ne desparte, 
Jurăm pe ce sîntem, pe noi jurăm, 
jurăm credință pînă peste moarte.

jurăm devotament acestei țări, 
Acestui drum și-acestei noi durate, 
Că vom grăniceri un veac călări, 
De e nevoie, pentru libertate.

jurăm cu cel ce jură pentru țară;
Cînd el vorbea noi glasul i-l țineam 
Pe toate vocile acestui neam
Ce din adine de vremi îl ridicară.

Jurăm pe toată jalea și mînia 
Atitor veacuri cite ne-au furat. 
Jurăm cu vocea primului bărbat 
Că România fi-va România!

Adrian PĂUNESCU
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